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Yine dolu dolu bir dergiyle karşınızdayız.

Pandemi sürecinde esnaf ve sanatkârlarımızın ya-
şadıkları sorunları ve çözüm yollarını TESK Genel 
Başkanı Bendevi Palandöken, başta Sayın Türkiye 
Cumhurbaşkanı Recep Tayyip Erdoğan olmak üze-
re tüm yetkililere bitmeyen bir enerjiyle durmadan 
anlatıyor. 

Sayın Genel Başkan’ın çalışmalarını, görüşmelerini, 
basın açıklamalarını sayfalarımızda okuyabilirsiniz.

2021 Yılının UNESCO tarafından Ahi Evran Yılı ilan 

edilmesi, esnaf ve sanatkâr kesimi tarafından mem-
nuniyetle karşılandı. Yıl boyunca bu konuyu işleye-
ceğimiz haberlerimiz olacak.

Esnaf ve sanatkâr kesimini ilgilendiren konularda 
uzmanların kaleme aldığı makaleleri yayınlamaya 
devam ediyoruz. Yararlanacağınızı ümit ediyoruz.

Kültür- Snat, spor, bulmaca sayfalarımız ve esnaf 
ve sanatkâr camiasından haberleri de yine ilginize 
sunduk.

Önümüzdeki sayılarda görüşmek dileğiyle…

’den
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TESK BAŞYAZI

SORUNLARIMIZI VE ÇÖZÜM YOLLARINI 
HEP ANLATTIK, YİNE ANLATIYORUZ 
VE HEP ANLATACAĞIZ

BAŞYAZI

E
snaf ve sanatkâr camiasının fedakâr baş-
kanları, sevgili yol arkadaşlarım, değerli 
okurlarımız, hepinizi en kalbi duygularımla 
selamlıyorum.

Korona Virüs salgını nedeniyle yaşadığımız zorluklar 
devam ediyor. Pandemi sürecinde hastalıkla müca-
dele edebilmek için alınan çeşitli tedbirler, esnaf ve 
sanatkârımızı büyük sıkıntı içine soktu. Fakat esnaf ve 
sanatkârların temsilcisi olarak bizler her yerde ve her 
fırsatta bu sorunlarımızı yüksek sesle dile getirdik, dile 
getiriyoruz. 

Türkiye Cumhurbaşkanı Sayın Recep Tayyip Erdo-
ğan, esnaf ve sanatkârlarımızın derdinin ne olduğunu 
ve nasıl çözülmesi gerektiğini kesimimizin temsilcisi 
olarak benden dinlediler. Vahdettin Köşkünde ger-
çekleşen kabulde, uzun uzun tüm sorunlarımızı ve 
çözüm önerilerimizi hem sözlü olarak hem yazılı ola-
rak kendilerine arz ettim. Sayın Cumhurbaşkanımız, 
ekonominin çarklarının daha hızlı ve rahat dönmesi 
için esnaf ve sanatkârların ‘yarın kaygısı yaşamadan’ 
işlerini yürütebilmesinin ne kadar önemli olduğunu 
elbette çok iyi biliyorlar.

Hazine ve Maliye Bakanımız Sayın Lütfi Elvan da bizi 
kabul ettiler ve esnaf ve sanatkârın karşı karşıya ol-
duğu sorunları, özellikle mali yönden ihtiyaçlarının ne 
olduğunu ilk ağızdan öğrendiler. Bu kabulde esnaf ve 
sanatkârlarımızın son bir yıl içinde günlük gelirlerinden 

bile mahrum kaldıklarını ve mali yönden hibe ve uzun 
vadeli faizsiz kredilerle desteklenmesinin kaçınılmaz 
olduğunu kendilerine izah etme fırsatımız oldu.

TC Merkez Bankası Başkanı sayın Naci Ağbal TESK 
Yönetim Kurulu Üyeleri ile TESK binasında bir araya 
gelerek hem teşkilatımızın yöneticilerini dinledi hem 
de gelecekte uygulanacak para politikaları ile esnaf ve 
sanatkârlarımızın nasıl rahata ereceğini açıkladı. Ken-
disi de bir esnaf çocuğu olan sayın Bakan, kesimi-
mizin ülke ekonomisi için ne kadar önemli olduğunu 
tekrar tekrar vurguladı.

Bugün sıkıntılarımız devam ediyor. Yapılan destekler 
ve ödemelerin ertelenmesi gibi bazı tedbirler esnaf 
ve sanatkar camiasının ihtiyaçlarını tam karşılamıyor. 
Devletimizin yapabileceği tüm yardımları yaptığından, 
esnaf ve sanatkârlarımızı yaşatmak için elinden geleni 
yaptığından şüphemiz yok. Fakat artık ticaretin can-
lanmasını, zincir marketlerin esnaf ve sanatkârla hak-
sız rekabetinin düzenlenmesini ve kesimimizin derin 
bir nefes almasının sağlanmasını bekliyoruz.

2021 Yılı, UNESCO tarafından Ahi Evran yılı olarak 
kabul edildi ve Cumhurbaşkanımız tarafından ilan 
edildi. 2021 Yılının, Ahi Evran yılı olmasının tüm cami-
amız için hayırlara vesile olmasını ve tüm sorunlarımı-
zın bittiği bir yıl olmasını temenni ediyorum.

Hepinizi muhabbetle selamlıyorum…
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Bendevi PALANDÖKEN
Genel Başkan
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Türkiye Esnaf ve Sanatkarlar Kon-
federasyonu (TESK) Genel Baş-
kanı Bendevi Palandöken, yeni tip 
koronavirüs salgını nedeniyle sıkıntılı 
bir süreçten geçen esnaf ve sanat-
karların sorunlarını Cumhurbaşkanı 
Recep Tayyip Erdoğan’a aktardığını 
belirterek, “Görüşme çok olumlu bir 
havada geçti. İlk kabine toplantısında 

çözüme yönelik olumlu adımlar bekli-
yoruz.” ifadesini kullandı.

Palandöken, esnafın sorunlarının 
çözümüne yönelik ilk kabine toplan-
tısında gerekli adımların atılacağına 
inandığını kaydetti.

Sunduğu dosya içeriği hakkında 
bilgi veren Palandöken, salgın ne-
deniyle işleri ve/veya işletmesi zarar 
görenlerin, Esnaf ve Sanatkarlar Kre-
di ve Kefalet Kooperatifleri aracılığı ile 

kullandıkları ve ödeyemedikleri kredi 
taksitlerinin bir yıl süre ile faizsiz erte-
lenmesini, kredi kullanamayan esnaf 
ve sanatkarlara da en az 1 yıl öde-
mesiz faizsiz kredi desteği sağlanma-
sını talep ettiklerini belirtti. Palandö-
ken, dosyadaki diğer maddeleri şöyle 
sıraladı:
“- Esnaf ve sanatkarlarımıza sağla-
nan doğrudan nakit ve kira desteği 
kapsamı genişletilerek devam ettiril-
melidir.
- Sosyal güvenlik prim ödemeleri ile 

PALANDÖKEN, 

ERDOĞAN 
İLE VAHDETTİN  
KÖŞKÜNDE GÖRÜŞTÜ
T ESK Genel Başkanı Bendevi Palandöken, Erdoğan’a, Vahdettin Köşkü’ndeki 

kabulde esnaf ve sanatkârın sıkıntılarını anlattığını ve çözüm önerilerine ilişkin 6 
maddelik bir dosya sunduğunu bildirdi.
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vergi, elektrik, su, doğalgaz fatura 
bedelleri bir yıl süre ile faizsiz ertelen-
melidir.
- Kısıtlamalar nedeniyle faaliyetleri 
durdurulan kahvehane, kıraathane, 
internet, kafe, kır bahçesi, elektronik 
oyun salonları, bilardo salonları ve 
halı saha işletmecileri ile hizmetleri 
yalnızca paket servisi ile sınırlandırı-
lan restoran, lokanta, pastane, kafe, 
kafeterya gibi işletmelere müşteriler 
için HES kodu zorunluluğu getirilerek 
faaliyetlerinin başlamasına olanak 
sağlanmalıdır.
- Ticari araçlar için indirimli akaryakıt 
imkanı sağlanmalıdır.
- Sigorta prim borcu bulunan esnaf 
ve sanatkarlarımızın sağlık hizmet-
lerinden yararlanabilmelerine imkan 
sağlayan uygulama 1 yıl süreyle uza-
tılarak devam ettirilmelidir.”

PALANDÖKEN’İN 
ESNAF ADINA 

CUMHURBAŞKANLIĞINDAN 
TALEPLERİ

1. Esnaf ve sanatkarlardan yaşanan salgın nedeniyle işleri ve/veya işletmesi zarar 
görenlerin, esnaf ve sanatkarlar kredi ve kefalet kooperatifleri aracılığıyla kullan-
dıkları ve ödeyemedikleri kredi taksitlerinin bir yıl süre ile faizsiz ertelenmeli ve 
kredi kullanamayan esnaf ve sanatkarlarımıza en az 1 yıl ödemesiz, faizsiz kredi 
desteği sağlanmalıdır.

2. Esnaf ve sanatkarlarımıza sağlanan doğrudan nakit ve kira desteği kapsamı 
genişletilerek devam ettirilmelidir.

3. Pandemiden en çok zarar gören kesimi oluşturan esnaf ve sanatkârlarımızın ve 
yanlarında çalışanların Sosyal Güvenlik Prim ödemeleri ile vergi, elektrik, su, 
doğalgaz fatura borçları bir yıl süreyle faizsiz ertelenmelidir.

4. Kısıtlamalar nedeniyle faaliyetleri durdurulan kahvehane, kıraathane, internet 
kafe, kır bahçesi, elektronik oyun salonları, bilardo salonları ve halı saha işlet-
mecileri ile hizmetleri yalnızca paket servisi ile sınırlandırılan restoran, lokanta, 
pastane, kafe, kafeterya gibi işletmelere müşteriler için HES kodu zorunluluğu-
nun getirilerek faaliyetlerine başlamasına olanak sağlanmalıdır.

5. Ticari araçlar için indirimli akaryakıt imkanı sağlanmalıdır.

6. Sigorta prim borcu bulunan esnaf ve sanatkarların sağlık hizmetlerinden yarar-
lanabilmelerine olanak sağlayan uygulama 1 yıl süreyle devam ettirilmelidir.
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Ustasının Gölgesinde,
Eğitimin Işığında
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C
umhurbaş-
kanlığı tara-
fından resmi 
gazetede 
yayımlanan 
genelgede, 
Anadolu’da 
esnaf ve 

sanatkâr zümresinin piri olarak kabul 
edilen Ahi Evran’ın, çok yönlü bir ilim 
ve fikir insanı olduğu vurgulanarak, 
‘2021 Ahi Evran Yılı’ kutlamalarının 
Ticaret Bakanlığı koordinasyonunda 
yapılacağı duyuruldu.

2021 ‘Ahi Evran Yılı’ 
UNESCO 40. Genel Konferans ka-
rarıyla, Hacı Bektaş Veli’ni Vefatının 
750. Yıl Dönümü, Yunus Emre’nin 
Vefatının 700. Yıl dönümü ve Ahi 
Evran’ın Doğumunun 850. Yıl Dö-
nümü, Unesco anma ve kutlama 
etkinlikleri kapsamına alındı. Cum-
hurbaşkanlığı geçtiğimiz günlerde 
yayımladığı genelgelerle, yurt içi ve 
yurt dışında Yunus Emre, Hacı Bek-
taş Veli ve son olarak 19 Şubat tarihli 
genelge ile Ahi Evran anma etkinlikle-
rinin planlanması talimatını verdi.

Kardeşliğe, cömertliğe, yiğitliğe, fe-
dakarlığa, ahlaka, akla, bilime ve sa-
nata dayanan, kaliteli üretimin ve adil 
paylaşımın esas alındığı ahilik teşkila-
tının Anadolu’da birliğin, beraberliğin 
ve kardeşliğin mayasını oluşturduğu, 
Ahilerin uzun yıllar Anadolu’da ticare-
tin ve sanat dallarının gelişmesinde, 
barış ve huzurun tesisinde önemli 
roller üstlendiği belirtilen genelgede, 
ahiliğin geçmişte olduğu gibi günü-
müzde de birçok sosyal ve iktisadi 
kuruluşun şekillenmesinde pay sahibi 
olduğu söylendi.

BİLGİ HİKMETLE,  
TİCARET AHLAKLA
“Doğumunun 850. yılı olan 2021 yılı, 
UNESCO tarafından anma ve kutla-
ma yıl dönümleri arasına alınan Ahi 
Evran’ı ve yüzlerce yıldır bu toprak-

PALANDÖKEN’İN 2021 AHİ YILI AÇIKLAMASI
İyi ahlakın, doğruluğun, kardeşliğin, yardımseverliğin ve tüm güzel 
meziyetlerin birleştiği Ahilik sisteminin babası Ahi Evran’ın doğu-
munun 850. yılı olan bu yıl #2021AhiEvranYılı olarak kabul edildi ve 
UNESCO tarafından anma ve kutlama yıl dönümleri arasına alındı. 

Bu yılı Ahi Evran Yılı ilan eden Cumhurbaşkanımıza teşekkür ediyo-
rum.13. yüzyıldan beri bu topraklarda Ahilik geleneğini yaşatmış 
tüm esnaf ve sanatkârlarımızı rahmetle yad ediyorum. Esnaf camiası 
olarak Ahilik geleneğini geleceğe taşımak için çalışmaya devam 
edeceğiz.
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larda Ahilik geleneğini yaşatmış tüm 
esnaf ve sanatkarlarımızı rahmetle 
yad etmek, bilginin hikmetle, ticaretin 
ahlakla buluştuğu Ahilik müessesini 
dünya milletlerine en doğru şekilde 
anlatmak, bu kutsal emaneti sonraki 
nesillere aktarmak amacıyla 2021 
yılı boyunca yurt genelinde ve yurt 
dışında etkinlikler düzenlenmesine 

ran bin Abbas olan Ahi Evran, 1171 
yılında Azerbaycan’ın hoy şehrinde 
doğmuş ve 1262 yılında Kırşehir’de 
vefat etmiştir. Ahi Evran, ilk eğitimini 
Hoy’da almıştır. Ahmet Yesevi’nin 
talebelerinin sohbetlerinde bulun-
muştur. Hacı Bektaş veli ve Mevlana 
ile aynı dönemde yaşamıştır.

Ahi Evran´ın asıl adı Nasir üd-din 
EbüI-Hakäyik Mahmud El Hoy olarak 
kayıtlara geçmiştir.Herkesin korkup 
kaçtığı evran denen büyük bir yılanın 
onu görünce sakinleşmesi ve itâat 
etmesi dolayısıyla “Evran” diye anıl-
mıştır.

Ahi Evran Orta Asya’dan Anadolu’ya 
gelen alperenlerden biridir. Denizli, 
Konya ve Kayseri gibi şehirleri ge-
zerek Ahilik teşkilatının kurulması ve 
yayılmasında önemli rol oynamıştır. 
Asıl mesleği debbağlıktır (deri işleme 
sanatı). Osmanlı Devleti zamanında 
Ahi Evran’ın esnafın piri olarak ka-
zandığı ün Anadolu, Rumeli, balkan-
lar ve Kırım’a kadar yayılmıştır. Ahi 
Evran, Moğol istilasından kaçarak 
Anadolu’ya gelen sanatkâr ve tüc-
carların dayanışmasını sağlamıştır. 
Onlar arasında sağlam bir birlik oluş-
turarak kaliteli mal üretmelerini teşvik 
etmiştir. Daha sonra Kırşehir’e yer-
leşerek vefat edinceye kadar burada 
yaşamıştır.

Ahi Evran’ın Kırşehir’de kurduğu 
Ahilik Evran Zaviyesi, 20. yüzyılın 
başlarına kadar etkisini sürdürmüş 
esnafın manevi bir merkezi olmuştur. 
Ahilik mensupları; toplanıp sohbet 
edebilecekleri ve misafirleri ağırlaya-
bilecekleri dergâhlar kurmuşlardır.

Ahi Evran, kurduğu inanç düzeni ile 
esnafı örgütledi. Ahlaki ve sosyal 
kurallarla dayanışmayı sağladı, eko-
nomik hayatı canlandırdı. Ahlakla 
sanatı bir ahenk içerisinde birleş-
tirdi. Ahi Teşkilatını kurdu ve bütün 
Anadolu’ya yaydı. Ahi Evran 92 ya-
şında Kırşehir’de vefat etti.

karar verilmiştir” ifadelerinin yer aldığı 
genelgede, etkinliklerin Ticaret Ba-
kanlığı koordinasyonunda düzenlene-
ceği, belirlenecek olanların Cumhur-
başkanlığı himayesinde yapılabileceği 
belirtildi.

AHİ EVRAN KİMDİR?
Asıl adı Nasıruddin Mahmud Ahi Ev-

Ahi Evran, kurduğu inanç düzeni ile esnafı örgütledi. 
Ahlaki ve sosyal kurallarla dayanışmayı sağladı, 
ekonomik hayatı canlandırdı. Ahlakla sanatı bir ahenk 
içerisinde birleştirdi. Ahi Teşkilatını kurdu ve bütün 
Anadolu’ya yaydı. Ahi Evran 92 yaşında Kırşehir’de 
vefat etti.
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GENEL BAŞKAN’DAN

PALANDÖKEN, “ESNAFIN BELİNİ 
EN ÇOK PETROL FİYATLARI 
BÜKÜYOR”    

S
on zamanlarda döviz kurlarındaki bariz düşüşün elektrik ve doğal gaz faturalarına 
yansıtılması gerektiğini söyleyen  Türkiye Esnaf ve Sanatkarları Konfederasyonu 
(TESK) Genel Başkanı Bendevi Palandöken, “Döviz kurlarındaki düşüş enerji faturalarına 
yansıtılmalı” dedi.   

na yansıyor. Çiftçinin mahsulünden 
tutun da esnafın rafına koyduğu 
ürünlere kadar A’dan Z’ye tüm ürün-
lerin fiyatını olumsuz etkiliyor. Ulaşım 
sektöründe faaliyet gösteren taksici, 
dolmuşçu, servisçi, halk otobüsçü 
ve kamyoncu esnafımızın en önemli 
maliyet kalemi akaryakıt. Bu yüzden 
petrol fiyatlarının düşmesi nakliyeci 
esnafımızı ve ulaştırma sektöründeki 
esnafımızı rahatlatırken aynı zaman-
da karayolu şehir içi ve şehirlerarası 
ulaşımda toplu taşıma araçlarını kul-
lanan vatandaşlarımız için de büyük 
bir kolaylık olur” şeklinde konuştu. 

Uluslararası piyasalarda brent petro-
lün varil fiyatının yükseldiğini belirten 
Türkiye Esnaf ve Sanatkarları Kon-
federasyonu (TESK) Genel Başkanı 
Bendevi Palandöken, “Geçtiğimiz 
Kasım ayında brent petrolün varil 
fiyatı 40 dolar seviyelerine kadar 
düşmüşken, bu ay döviz kurlarındaki 
düşüşe rağmen brent petrolün varil 
fiyatı 62 dolar seviyelerine kadar yük-
seldi. Petrol fiyatları sebebiyle dolar 
ve euronun düşmesine bile sevinemi-
yoruz. Çünkü enflasyonla mücadele 
ettiğimiz bu dönemde petrol fiyatları 
lokomotif olarak tüm ürünlerin fiyatı-

TESK Genel Başkanı Bendevi Pa-
landöken, “Petrol fiyatları A’dan Z’ye 
tüm ürünlerin fiyatını etkiliyor. Özellik-
le ulaşım sektöründe faaliyet göste-
ren esnafımız başta olmak üzere tüm 
sektörlerdeki esnafımızın ve toplu 
taşıma kullanan dar gelirli vatandaş-
larımızın belini büküyor. Enflasyonun 
en büyük artış kaynağı olan petrol 
fiyatlarının düşmesi tüm kesimleri 
rahatlatır” dedi.
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TESK Genel Başkanı Bendevi Palandöken Hazine ve  
Maliye Bakanı Lütfi Elvan’ı Ziyaret Etti Bakan Elvan:

Hazine ve Maliye Bakanı Lütfi Elvan, 
Türkiye Esnaf ve Sanatkarlar Kon-
federasyonu (TESK) Genel Başkanı 
Bendevi Palandöken ile  esnafın 
sorunları, beklentileri ve taleplerinin 
ele alındığı bir toplantı gerçekleştirdi. 
Elvan, “Esnafımız bizim için değerli-
dir, kıymetlidir. Pandemi sürecinden 

ne denli etkilendiklerini biliyoruz” 
açıklamasında bulundu.   

Bakan Elvan, TESK Genel Başkanı 
Palandöken ile yaptığı toplantıda 
esnafların karşılaştığı sorunları en aza 
indirmek adına farklı destek mekaniz-
malarını devreye aldıklarını, ilerleyen 
dönemde de esnafları yalnız bırak-

mayacaklarını bildirdi. 

“TESK yönetimiyle 
gerçekleştirdiğimiz 
toplantıda esnafımızın 
sorunlarını, beklentilerini 
ve taleplerini ele aldık” 

“ESNAFIMIZ BİZİM İÇİN 
DEĞERLİDİR, KIYMETLİDİR”
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Bakan Elvan, resmi sosyal medya 

hesabından yaptığı paylaşımda, 

”Esnafımız bizim için değerlidir, kıy-

metlidir. Pandemi sürecinden ne 

denli etkilendiklerini biliyoruz. Esnaf 

kardeşlerimin karşılaştığı sorunları en 

aza indirmek adına farklı destek me-

kanizmalarını devreye aldık, bundan 

sonraki dönemde de esnaflarımızı 

yalnız bırakmayacağız. TESK yöne-

timiyle gerçekleştirdiğimiz toplantıda 

esnafımızın sorunlarını, beklentilerini 

ve taleplerini ele aldık.  Bendevi Pa-

landöken ve heyetine değerli fikirleri 

için teşekkür ediyorum. Birlikten kuv-

vet doğar” ifadelerine yer verdi. 

HAZİNE VE MALİYE BAKANI 
LÜTFİ ELVAN’DAN TALEPLER
Pandemi dünyanın başının belası. Bu dönemde esnafımızın beklentisi iş 
yerlerinin en kısa sürede açılması. Turizm sektöründe yaşanan hareketlili-
ğin diğer tüm sektörlerde de yaşanması en büyük arzumuz. 

Esnaf ve sanatkarımız gizli işsizliğin önleyicisidir. Dolaylı vergide en büyük 
kaynak yine küçük esnaftır. Haksız rekabete karşı küçük esnafın korun-
ması yönünde atılan adımları destekliyoruz ve en kısa sürede bu yasanın 
kabul edilerek yürürlüğe girmesini bekliyoruz. 

1-DEFTER TUTMA HADLERİ YÜKSELTİLMELİ
Cirolardan dolayı esnafımız birinci sınıf defter tutmak zorunda kalıyor. 
Sattığı ürünlerin meblağı yüksek karı düşük olduğu için ciro yükseliyor. 
Onun için de defter tutma hadlerinin yükseltilmesini talep ediyoruz. 

2-SOSYAL GÜVENLİK PRİMLERİ DÜŞÜRÜLMELİ
Diğer taraftan pandemi döneminde binlerce esnafımızın iş yeri kapalı, bir 
kısmı ise yarı zamanlı çalışmakta. Giderleri oldukça fazla olan esnafımız 
sosyal güvenlik destek primlerini ödemekte zorlanıyor. Bunların düşürül-
mesi öncelikli talebimiz. 

3-VERİLEN DESTEKLER 1 YIL DAHA SÜRDÜRÜLMELİ
Ayrıca pandemi döneminde verilen desteklerin devam ettirilmesi, esna-
fımızı az da olsa rahatlatacaktır. Önümüz Mart ayı, dert ayı. Çünkü be-
yanname ile birlikte yapılandırmanın taksitleri de çakışıyor. Bundan dolayı 
faizsiz borçların ötelenmesini talep ediyoruz. İş yerleri açılsa bile verilen 
desteklerin bir yıl daha sürdürülmesi gerekir. İş yeri açmakla hemen para 
kazanılmıyor.
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MERKEZ BANKASI BAŞKANI 
AĞBAL’DAN TESK’E ZİYARET

Tesk Genel Başkanı Bendevi Palandöken:   “Bugün Dolarda Ve Euroda Bir Düşüş Var. 
Maliyetlerdeki Düşüşe Yansıtmalarını Talep Ettik”    
TC Merkez Bankası Başkanı Naci Ağbal, Türkiye Esnaf ve Sanatkârları 

Konfederasyonu’nu ziyaret ederek TESK Yönetim Kurulu üyeleri ile bir araya geldi.

Geçtiğimiz günlerde Türkiye Esnaf 
ve Sanatkarlar Konfederasyonu 
(TESK), Türkiye Odalar ve Borsalar 
Birliği (TOBB),  Müstakil Sanayici 
ve İşadamları Derneği (MÜSİAD) 

ile Türk Sanayicileri ve İş İnsanları 
Derneğinden (TÜSİAD) yapılan ortak 
açıklamada vatandaşın enflasyon-
dan etkilenmesini en aza indirmek 
ve hem üreticinin hem de tüketicinin 

rahatlaması için ‘Türkiye’nin önceliği 
fiyat istikrarı’ isimli bir açıklama yapıl-
mıştı. Merkez Bankası Başkanı Naci 
Ağbal ise yapılan açıklamadan dolayı 
teşekkür etmek için bugün TESK 
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Genel Merkezi’nde TESK Genel Baş-
kanı Bedevi Palandöken ile bir araya 
geldi. Ağbal ile Palandöken arasında 
yapılan görüşmenin ardından TESK 
Genel Başkanı Palandöken açıkla-
malarda bulundu. 

Esnaf ve zanaatkarların yaşadığı 
sıkıntıların önüne geçmek için bir 
araya geldiklerini belirten TESK Ge-
nel Başkanı Bendevi Palandöken 
şunları dedi: 

“Bugünkü misafirimiz Merkez Ban-
kası Başkanı Naci Ağbal’dı. Esnaf ve 
zanaatkarın içinde bulunduğu sıkıntı-
nın, yüksek enflasyon altında ezilme-
sinin önüne geçip vatandaşın daha 
ucuza daha kaliteli ürünlere ulaşabil-
mesi için bir sürü tedbirler alınmıştı. 
Dolayısıyla bu da Merkez Bankası 
ile olan bir diyalog neticesinde fiyat 
istikrarının yüksek enflasyonda hem 
kazancın azaldığı hem piyasada ha-
kimiyet noktasında olanların dolar, 
euronun yüksekliğinden bahsedip 
fiyatlarını yükseltenlerle ilgiliydi. Bu-

gün dolarda ve euroda bir düşüş var. 
Maliyetlerdeki düşüşe yansıtmalarını 
talep ettik. Dolayısıyla bu talep halka 
daha ucuza daha kaliteli hizmeti sun-
ma ile ilgiliydi. Fiyat istikrarının korun-
masıyla ilgiliydi.” 
 

“Piyasalarda bir 
rahatlama hissedilecek” 
Alınan tedbirler doğrultusunda pi-
yasalarda rahatlamaların olacağını 
söyleyen Palandöken konuşmasını 
şu sözlerle sürdürdü: 

“Bundan sonraki ekonomik ted-
birlerle birlikte tahmin ediyorum ki 
piyasalarda bir rahatlama hissedile-
cek. Üçüncü el dediğimiz fiyatların 
nereden kaynaklanıp, nasıl yüksel-
diğini, halkı tedirgin edecek noktaya 
geldiği tespit edilme noktasında da 
belirli mesafe aşıldı. Merkez Bankası 
bu işlerle ilgili sivil toplum kuruluş-
larıyla daha önce açıkladığı üzere 
bir toplantı gerçekleştirmiş oldu. 
Biz de bu yapılan çalışmada yüksek 
enflasyondan rahatsız olduğumuzu 

ifade etmiştik. Bu kurumlarla birlikte 
biz de piyasanın aktörü olarak fiyat 
düşürücü önlemlerin alınmasıyla ilgili 
çalışmaları başlattık.” 
 

“Fiyatlar etikete hemen 
yansıyacak” 
Birçok üründe fiyat yükselişinin dur-
duğunun altını çizen Palandöken, 
“Fiyat istikrarı unsurunu ortada bu-
lunduran bütün argümanları karşılıklı 
konuştuk. Genel talebimiz hem halkı-
mızın daha ucuza ürün yemesi hem 
de esnafımızın bu yüksek enflasyon 
karşısında büyümenin önündeki 
engellerin kaldırılmasıyla ilgili taleple-
rimizi sunduk. Fiyatlar etikete hemen 
yansıyacak. Birçok kalemde yüksel-
me durduğu gibi fiyatlar da geriye 
çekildi. Enflasyon rakamı tahmin 
ediyorum ki yıl sonunda yüzde 14 
buçuk tahmin ediliyor. Tek rakamlara 
düşebileceğini, bu politikanın, Mer-
kez Bankası’nın duruşunun denge-
leyici olup tek haneli ve önümüzdeki 
yıldan itibaren enflasyon kademeli 
olarak düşecek” diye konuştu.  
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CİRO 
KAYBI DESTEK 
BAŞVURU 
TARİHLERİ VE 
ŞARTLARI!

“Bir fincan kahvenin  

kırk yıl hatırı var”



19

vitrin / 2021

K
oronavirüs salgınında faaliyetlerinin kısıtlanması 
nedeniyle zarar gören kafe ve restoran gibi yiyecek 
ve içecek hizmeti faaliyetlerinde bulunan işletmelere 
verilecek ciro kaybı destek programına ilişkin detaylar 

belli oldu. Buna göre, başvurular türkiye.gov.tr üzerinden 
yapılacak ve işletmeler bir kez faydalanabilecek.  Ciro kaybı 
desteği başvuruları 31 Mart  23:59’a kadar e-Devlet  üzerinden 
yapılabilecek.

Resmi Gazete’nin 31398 sayısında 
yayımlanan ve işletmelere verilecek 
ciro kaybı desteği programı uygulama 
esaslarını belirleyen tebliğe göre, destek 
programı başvuru süresi, bir aydan az 
olmamak üzere Ticaret Bakanlığı’nın 
internet sitesi üzerinden duyurulacak. 

KAFE VE RESTORAN DESTEK 
ÖDEMESİ NE KADAR?
Ciro kaybı desteği ile 22 Aralık 2020 
tarihli Cumhurbaşkanı kararı kapsamında 
verilen hibe desteğini birlikte hak eden 
işletmelerin, söz konusu karar kapsa-
mında hak ettikleri 3,000 TL tutar, bu 
tebliğ kapsamında verilecek ciro kaybı 
desteğinden mahsup edilecek, varsa 
kalan tutar bu işletmelere ciro kaybı des-
teği olarak verilecek.

KİMLERE CİRO KAYBI 
DESTEĞİ VERİLECEK?
Destek programından, 2019 ve öncesi 
başladığı işine devam eden ve 27 Ocak 
tarihi itibarıyla faal mükellefiyeti bulunan, 
2019 takvim yılındaki cirosu 3 milyon 
TL ve altında olan, söz konusu yıldaki 
cirosuna oranla 2020’de cirosu yüzde 
50 ve üzerinde bir oranda azalan yiyecek 
ve içecek alanında faaliyet gösteren KDV 
mükellefiyeti olan işletmeler esas faaliyet 
konusu üzerinden yalnız bir kez faydala-
nabilecek.

CİRO KAYBI DESTEĞİ KAÇ 
KERE VERİLECEK, NASIL 
BELİRLENECEK?
Ciro kaybı desteği, tek seferde öden-
mek üzere 2,000 TL’den az ve 40,000 
TL’den fazla olmamak üzere işletmelerin 

2020 cirolarının 2019 cirolarına göre 
azalan tutarının yüzde 3’ü olarak belirle-
necek.

İşletme cirolarının tespitinde 27 Ocak ta-
rihi itibarıyla 2019 ve 2020 vergilendirme 
dönemlerine ilişkin olarak verilen KDV 
beyannameleri esas alınacak. Söz ko-
nusu tarihten sonra 2019 ve 2020’deki 
dönemlere ilişkin olarak verilen beyan-
nameler (düzeltme beyannameleri dâhil) 
ciro hesaplamasında dikkate alınmaya-
cak.

KAFE VE RESTORAN CİRO 
KAYBI DESTEĞİ BAŞVURUSU
Destek programı başvuru süresi, bir ay-
dan az olmamak üzere Ticaret Bakanlı-
ğın internet sitesi üzerinden duyurulacak. 
Bu Tebliğ kapsamında ciro kaybı deste-
ğinden faydalanma hakkına sahip olan 
işletmeler www.turkiye.gov.tr internet 
adresi üzerinden başvuruda bulunacak..

Başvuru, işletmeyi temsile yetkili olanlar 
tarafından yapılırken ve başvuru ile eki 
taahhütname elektronik ortamda onay-
lanacak.

Bu Tebliğ kapsamında ciro kaybı deste-
ğinden faydalanma hakkına sahip olan 
işletmelerce yapılabilecek itirazlar, baş-
vuru tarihinden itibaren on gün içerisinde 
İç Ticaret Genel Müdürlüğü’ne yapıla-
cak. İtirazların değerlendirilmesinde vergi 
dairesi kayıtları esas alınacak.

Ciro kaybı desteği, destekten faydala-
nanın başvuru esnasında bildirdiği ve 
elektronik ortamda doğrulanan banka 
hesabına yatırılır.
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56 Yiyecek ve içecek hizmeti faaliyetleri

56.1 Lokantalar ve seyyar yemek hizmeti faaliyetleri

56.10 Lokantalar ve seyyar yemek hizmeti faaliyetleri

56.10.01 Seyyar yemek servisi faaliyetleri (simit, poğaça, börek, koko-
reç, nohut-pilav, piyaz, dondurma, vb. ile kayıklarda yapılanlar dahil)

56.10.02 Börekçilerin faaliyetleri (imalatçıların faaliyetleri ile seyyar 
olanlar hariç)

56.10.03 Çorbacıların ve işkembecilerin faaliyetleri (imalatçıların 
faaliyetleri ile seyyar olanlar hariç)

56.10.04 Dondurmacıların faaliyetleri (imalatçıların faaliyetleri ile 
seyyar olanlar hariç)

56.10.08 Diğer lokanta ve restoranların (içkili ve içkisiz) faaliyetleri 
(garson servisi sunanlar ile self servis sunanlar dahil; imalatçıların ve al 
götür tesislerin faaliyetleri ile seyyar olanlar hariç)

56.10.09 Pastanelerin ve tatlıcıların (sütlü, şerbetli vb.) faaliyeti (gar-
son servisi sunanlar ile self servis sunanlar dahil; imalatçıların ve al 
götür tesislerin faaliyetleri ile seyyar olanlar hariç)

56.10.10 Pizzacıların faaliyeti (garson servisi sunanlar ile self servis 
sunanlar dahil; imalatçıların ve al götür tesislerin faaliyetleri ile seyyar 
olanlar hariç)

56.10.14 Başka birimler tarafından işletildiğinde gemi ve trenlerde 
restoran işletmeciliği (yemekli vagon, vb.)

56.10.17 Mantıcı ve gözlemecilerin faaliyeti (garson servisi sunanlar 
ile self servis sunanlar dahil; imalatçıların ve al götür tesislerinin faali-
yetleri ile seyyar olanlar hariç)

56.10.18 Oturacak yeri olan fast-food (hamburger, sandviç, tost vb.) 
satış yerleri (büfeler dahil) tarafından sağlanan yemek hazırlama ve 
sunum faaliyetleri

56.10.19 Yiyecek ağırlıklı hizmet veren kafe ve kafeteryaların faaliyetleri

56.10.20 Oturacak yeri olmayan içli pide ve lahmacun fırınlarının 
faaliyetleri (al götür tesisi olarak hizmet verenler)

56.10.21 Oturacak yeri olmayan fast-food (hamburger, sandviç, tost 
vb.) satış yerleri (büfeler dahil), al götür tesisleri (içli pide ve lahmacun 
fırınları hariç) ve benzerleri tarafından sağlanan diğer yemek hazırlama 

ve sunum faaliyetleri

56.10.22 Lahmacun ve pidecilik (içli pide (kıymalı, peynirli vb.)) faali-
yeti (garson servisi sunanlar ile self servis sunanlar dahil; imalatçıların 
ve al götür tesislerin faaliyetleri ile seyyar olanlar hariç)

56.10.23 Döner, ciğer, kokoreç, köfte ve kebapçıların faaliyeti (garson 
servisi sunanlar ile self servis sunanlar dahil; imalatçıların ve al götür 
tesislerin faaliyetleri ile seyyar olanlar hariç)

56.2 Dışarıya yemek hizmeti sunan işletmelerin (catering) faaliyetleri 
ve diğer yiyecek hizmetleri faaliyetleri 56.21 Özel günlerde dışarıya 
yemek hizmeti sunan işletmelerin faaliyetleri

56.21.01 Özel günlerde dışarıya yemek sunan işletmelerin faaliyetleri

56.29 Diğer yiyecek hizmeti faaliyetleri

56.29.01 Kantinlerin faaliyetleri (spor, fabrika, okul veya işyeri kantin-
leri, vb.)

56.29.03 Hava yolu şirketleri ve diğer ulaştırma şirketleri için sözleş-
meye bağlı düzenlemelere dayalı olarak yiyecek hazırlanması ve temini 
hizmetleri

56.29.90 Dışarıya yemek sunan diğer işletmelerin faaliyetleri (spor, 
fabrika, işyeri, üniversite vb. mensupları için tabldot servisi vb. dahil; 
özel günlerde hizmet verenler hariç)

56.3 İçecek sunum hizmetleri

56.30 İçecek sunum hizmetleri

56.30.02 Çay ocakları, kıraathaneler, kahvehaneler, kafeler (içecek 
ağırlıklı hizmet veren), meyve suyu salonları ve çay bahçelerinde 
içecek sunum faaliyeti

56.30.03 Lokallerde içecek sunum faaliyeti (alkollü-alkolsüz)

56.30.04 Bar, meyhane ve birahanelerde içecek sunum faaliyetleri 
(alkollü-alkolsüz)

56.30.05 Gazino, gece kulübü, taverna, diskotek, kokteyl salonları, vb. 
yerlerde içecek sunum faaliyetleri (alkollü-alkolsüz)

56.30.06 Trenlerde ve gemilerde işletilen barların faaliyetleri (alkollü-
alkolsüz)

56.30.08 Boza, şalgam ve sahlep sunum faaliyeti

56.30.90 Seyyar içecek satanlar ile diğer içecek sunum faaliyetleri

BAŞVURU YAPACAK İŞYERLERİNİN 
NACE 56 GENEL FAALİYET KODLARI
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TESK
TÜRKİYE 
ESNAF VE SANATKÂRLARI 
KONFEDERASYONU

“Esnaf  
güvenilirdir...”

Sokağımız, mahallemiz, semtimiz ve 
kentimiz esnaf ve sanatkârlarla daha 
zengindir

B E N D E V İ 
P A L A N D Ö K E N

Genel  Başkan
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Cumhurbaşkanı Erdoğan, progra-
mın Türkiye’nin uzaydaki yol ha-
ritası olduğunu ifade ederek “Milli 
Uzay Programındaki birinci ve en 
önemli hedefimiz, Cumhuriyetimizin 
100’üncü yılında aya ilk teması ger-
çekleştirmektir. Böylece, medeniyet 
coğrafyamızın da sembolü olan hilali, 
al bayrağımızla aya göndermenin gu-
rurunu milletimize yaşatacağız” dedi. 

Yaptığı konuşmada ayrıca Doğu 
Anadolu Gözlemevine de (DAG) yer 
veren Cumhurbaşkanı Erdoğan: 
“Erzurum’da, Karakaya Tepeleri üze-
rinde, 3 bin 170 metre yükseklikte 
Doğu Anadolu Gözlemevini inşa edi-
yoruz. Bu tesis tamamlandığında, 4 
metre çapındaki Türkiye’nin en bü-
yük optik ve ilk kızılötesi teleskobunu 
devreye almış olacağız” şeklinde 
konuştu. Sunum ve program sırasın-
da, DAG’dan alınmış güncel fotoğraf 
ve videolar da paylaşıldı. 

Atatürk Üniversitesi Rektörü Prof. Dr. 
Ömer Çomaklı ile Astrofizik Araştırma 
ve Uygulama Merkezi (ATASAM) Mü-
dürü ve DAG Koordinatörü Prof. Dr. 
Cahit Yeşilyaprak’ın da hem Atatürk 
Üniversitesi hem de DAG’ı temsilen 
özel davetli olarak katıldıkları Milli 
Uzay Programında DAG’ın önemi ve 
hedefine vurgu yapıldı. 

“Ülkemizin 2023 Yılı 
Vizyon Projeleri Arasında 
Yer Alıyor” 
Milli Uzay Programının, Dünya’daki 

CUMHURİYETİMİZİN 100. YILINDA  

AYA SEYAHAT 
CUMHURBAŞKANI ERDOĞAN’DAN  

DAG VURGUSU
T

ürkiye’nin uzay politikaları alanındaki 10 yıllık vizyon, strateji, hedef ve projelerinin 
belirlendiği “Milli Uzay Programı”nın tanıtımı, Cumhurbaşkanlığı Millet Kongre ve 
Kültür Merkezinde yapıldı. Sanayi ve Teknoloji Bakanlığının öncülüğünde Türkiye 
Uzay Ajansı (TUA) tarafından hazırlanan programı, Cumhurbaşkanı Recep Tayyip 

Erdoğan kamuoyu ile paylaştı.   
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gelişmeleri dikkate alarak, ülkemiz-
deki mevcut potansiyeli değerlendir-
mek üzere ülkemizin uzay politikaları 
alanındaki vizyonunu, stratejilerini, 
hedeflerini ve projelerini, koordineli 
ve entegre olarak yürütülmesine 
yönelik hazırlanmış kapsamlı bir proje 
olduğunu ifade eden Rektör Prof. 
Dr. Ömer Çomaklı, bu kapsamda: 
“Uzaydaki varlıklarımızın güvenliğini 
sağlamak, uydularımızın yörüngelerini 
yüksek doğrulukla bağımsız olarak 
tespit etme yeteneğini kazanmak, 
gezegen keşfi ve uzay cisimlerine 
yönelik bilimsel analiz çalışmaları 
gerçekleştirmek hedefleniyor” dedi. 

DAG’ın da bu kapsamda ulusal çaplı 
bir Ar-Ge altyapısı olduğunu ve dev-
let imkânlarıyla hayata geçirildiğini 
bildiren Çomaklı, ülkemizin 2023 yılı 
vizyon projeleri arasında yer alan 
gözlemevinin, ülkesi ve bölgesi için 
son derece önemli olduğunu ifade 
ederek, kurulması planlanan Opto-
mekatronik Araştırma Laboratuvarı 
ve Ayna Kaplama Sistemi’nin, özel-
likle büyük çaplı optik sistemlere ve 
uzay teknolojilerine hizmet vereceğini 
bildirdi. 

DAG’ın gerek sahip olduğu özellikler 
ve teknolojiler gerek getirdiği yenilik-
ler ve farklılıklar gerekse de konumu 
itibarıyla sadece uzay bilimlerinde 
değil uzay teknolojileri ve atmosfer 
bilimlerinde de büyük atılımlar yapıl-
masına fırsat sağlayacağına inandı-
ğını belirten Rektör Çomaklı, Doğu 
Anadolu Gözlemevinin uzay bilimleri 
ile farklı disiplinlerle yürütülen projeler 
kapsamında çalışan ve aynı zamanda 
akademik kariyer yaparak uzmanla-
şan yetişmiş insan gücüne de katkı 
sağlayacaktır” şeklinde konuştu. 

Cumhurbaşkanı Recep Tayyip Erdoğan’ın 
yaptığı çağrının ardından ‘astronot’ keli-
mesinin Türkçe karşılığı için gelen isim 
önerilerini açıklayan Türk Dil Kurumu 
(TDK) Başkanı Gürer Gülsevin, “Gökmen, 
gökalp, gökderi, yani gök kelimesi ile baş-
layan, devam eden kelimeler çoğunlukta. 
Demek ki halkın dil zevki o yönde oluyor. 
Bir de gelenler arasında şahıs isimleri 
var. Alpaslan var, Fatih var. Tarihimizdeki 
önemli şahsiyetlerin isimleri canlandırıl-
mak isteniyor” dedi.

TDK Başkanı Gülsevin, ‘astronot’ keli-
mesinin Türkçe karşılığı için gelen isim 
önerilerini açıkladı. Gülsevin, Cumhur-
başkanı  Erdoğan’ın yaptığı çağrının onun 
Türkçe hassasiyetine bir örnek olduğunu 
belirterek, “TDK her zaman hazırlıklı bir 
vaziyette yabancı kelimelere karşılık ça-
lışmalarını yürütüyordu, 2005 yılında da 
zaten ‘astronot’ için Türkçe bir karşılık 
önermişti. O gün için ‘gökmen’ ve ‘uçman’ 
kelimeleri önerildi. TDK, dil hususunda 
otoritedir, saygın bir kurumdur. İlk bakışta 
şöyle düşünülmesin, TDK’nın ‘TDK kar-
şılık bulduysa onu kullanalım’ şeklinde 
bir beklentisi olmuyor. Sadece bir bilim 
kurumu olarak, danışılan bir kurum olarak 
doğru olduğunu düşündüğü şekilde ke-
lime türeterek öneriler yapıyor. Bunların 
kullanılıp kullanılmaması halkın zevkine 
de bağlı kalıyor. Bir kelime türetiyorsunuz, 
tutulmuyor; başka bir kelime yanlış türetili-
yor ama tutuyor. Bazıları tutuyor ve yaşıyor. 
Doğru türettiklerinizden bile yaşamayan 
var. Demek ki doğru türetmek, dilin ölçü-
lerine göre ve Türk dilinin kurallarına göre 
türetmek de kelimenin tutunabilmesinin 
garantisi değil” diye konuştu. 

“’Gökmen’ veya ‘uçman’ yaygınlaşırsa kul-
lanılır, yaygınlaşmazsa kullanılmaz” diyen 
TDK Başkanı Gülsevin, “TÜBA ülkemizin 
en saygın kuruluşlarındandır. Onlar me-
sela Türkçe Bilim Terimleri Sözlüğü’nde 
astronot için ‘gökmen’ kelimesini de kul-
lanmışlar. Bu süreç içerisinde Cumhurbaş-
kanımız özellikle sadece dilcilerle, bilim 
adamlarıyla değil 83 milyonla anlaşalım, 
güzel kelime bulalım dediği için her yer-
de, sosyal medyada da anketler yapılıyor, 
kelimeler öneriliyor. TDK bunları bir araya 

topluyor. Öte yandan Türkiye Uzay Ajansı 
ise bu işin tam merkezi. Onlar bu me-
selenin bir kanadını oluşturuyor, bunun 
Türkçeleşmesi de söz konusu olduğu için 
TDK diğer bir kanadını oluşturuyor. Onlar-
la randevumuz var, görüşeceğiz. Ne tür 
kelimeler öneriliyor, onların bakış açısıyla 
neler bekleniyor, onlarla konuştuktan 
sonra bir program yapıp kendi üzerimize 
düşeni, bugüne kadar yaptığımız gibi ken-
di yöntemlerimizle herkese sunabileceğiz” 
açıklamasında bulundu. 

Gülsevin, bire bir tercüme edildiği zaman 
‘astronot’ kelimesinin ‘yıldız gemicisi’ 
şeklinde, ‘kozmonot’ kelimesinin ise ‘evren 
gemicisi’ şeklinde karşılandığını ifade 
etti. Farklı öneriler gelebileceğini belirten 
Gülsevin, “Uzay kelimesiyle oluşturulmuş 
bir iki öneri var. Geriye kalanlar daha çok 
‘gökmen’, ‘gökalp’, ‘gökeri’ gibi gök kelimesi 
ile başlayan kelimeler. Demek ki halkın 
dil zevki o yönde. Gelen öneriler arasında 
şahıs isimleri de var; Alparslan var, Fatih 
var. Tarihimizdeki önemli şahsiyetlerin 
isimleri canlandırılmak isteniyor. Sayın 
Devlet Bahçeli Bey ‘Cacabey’ olmasını 
önermiş. Çok özel bir tespit bu. Selçuklu 
döneminde, 13. yüzyılda Anadolu’da 
Kırşehir’de (Caca Bey’in) medresesi var. O 
medresenin olduğu yerde rasat yapıldığı 
da tahmin ediliyor. Diğer tarihi isimler 
gibi ‘Cacabey’ de çok güzel olabilir. Belki 
bilim tarihinde çok şey borçlu olduğumuz 
bu şahsiyetin adını bugün böyle bir şeyle 
canlandırabiliriz” şeklinde konuştu. 

En çok önerilen kelimenin ‘göktürk’ oldu-
ğu bilgisini veren Gülsevin, “Bir yandan 
‘gök’ var, bir yandan ‘Türk’ var. O da halk 
tarafından yakıştırılıyor. TDK Başkanı 
olarak fikrimi değil, tespitimi söylüyorum; 
‘Göktürk’ bizim keşif uydumuza verilen 
isim oldu. Hem bizim keşif uydumuz ‘Gök-
türk’ hem de eski adıyla astronot ‘göktürk’ 
olur mu? Olmaz da diyemiyorum, olur da 
diyemiyorum. Bunları önümüzdeki süreç 
gösterecek” ifadelerini kullandı.

TDK Başkanı Gürer Gülsevin, kuruma gelen 
isim önerilerini şöyle açıkladı:  
“Cacabey, göksu, göksü, gökreis, göktürk, 
gökay, Türkay, Türkonot, evrenot, gökmen, 
uzay insanı, Alpaslan, Fatih, akıncı.”  

TDK’YA EN ÇOK GELEN TÜRKÇE ASTRONOT İSİM ÖNERİLERİ: 

TÜRKONOT, GÖKMEN, 
GÖKTÜRK, ALPASLAN, FATİH
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T
icaret Bakanı Ruhsar Pekcan 
Diyarbakır ve Urfa’da esnaf 
odaları ile gerçekleştirdiği 
toplantıda yaptığı konuş-

mada, Resmi Gazetede yayımlanan 
Cumhurbaşkanı kararıyla TESKOMB 
kefaletiyle düşük faizli kredi kullanan 
yaklaşık 1 milyon 300 bin esnafın 13 
milyar liralık kredi borcunun haziran 
sonuna erteleneceğini açıkladı.   

tılımıyla Diyarbakır Ticaret ve Sanayi 
Odası, Esnaf ve Sanatkarlar Odaları 
Birliğinden yetkililer ve STK temsilci-
leri ile DESOB binasında istişare top-
lantısı gerçekleştirdi. Bütün dünyada 
pandemi nedeniyle hem sağlık hem 
ekonomik açıdan çok zorlu süreçten 
geçildiğini belirten Ticaret Bakanı 
Pekcan, Cumhurbaşkanı Recep Tay-
yip Erdoğan’ın liderliğinde hem sağlık 

Bir dizi ziyaret ve incelemelerde 
bulunmak üzere Diyarbakır’a gelen 
Bakan Pekcan, Valilik ziyaretinin 
ardından HDP önünde evlat nöbetine 
devam eden ailelerle bir araya geldi. 
Aileleri ziyaretinin ardından Bakan 
Pekcan, Vali Münir Karaloğlu, TES-
KOMB Başkanı Abdülkadir Akgül, 
TESK Genel Başkanı Bendevi Pa-
landöken ve milletvekillerinin de ka-

PEKCAN İLE PALANDÖKEN 

DİYARBAKIR 
VE URFA’DA

Bakan Ruhsar Pekcan: 

 “Teskomb Kefaletiyle Düşük Faizli Kredi Kullanan 1 
Milyon300 Bin Esnafın 13 Milyar Liralık Kredi Borcu 
Haziran Sonuna Kadar Ertelenecek”
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alanında hem de ekonomik alanda 
diğer ülkelerden ayrışarak çok başa-
rılı bir çalışma yürüttüklerini söyledi. 
Bakan Pekcan, “İş insanımızın, esna-
fımızın bu süreçteki zorlukların farkın-
dayız. Devlet olarak yanlarında oldu-
ğumuzu her an hissettirmek için gay-
ret sarf ediyoruz. Cumhurbaşkanımız 
14 Aralıkta esnaflara yönelik 3 ay 
süreyle bin lira gelir kaybı desteği ve 
büyükşehirlerde 750, diğer şehirlerde 
de 500 lira olmak üzere kira desteği 
yardımı açıkladı. Gene geçtiğimiz 
günlerde özellikle kafe, restoranlar-
da cirosu 3 milyon liraya kadar olan 
işletmelerin ciro kaybının yüzde 50 ve 
üzeri olduğu işletmelerde ciro kaybı-
nın yüzde 3’ü kadar 2 bin liradan az, 
40 bin liradan çok olmamak üzere 
gelir kaybı desteğini devreye aldık. 
IMF’nin en son açıkladığı rakamlara 
göre 2020 yılında dünya ekonomisi-
nin yüzde 3,5 küçüleceği, bizim en 
büyük ticaret ortağımız olan Avrupa 
Birliği (AB) ülkelerinin yüzde 7 ile 
10’da küçüleceği, Japonya’nın yüzde 
5, Almanya’nın yüzde 5, İngiltere’nin 
yüzde 10, ABD’nin yüzde 3,5 kü-
çülmesinin beklendiği 2020 yılında 
biz üçüncü çeyrekte göstermiş ol-
duğumuz yüzde 6.7 büyüme ve IMF 

ve bunun sadece 42 milyar doları 
2020 yılında verildi. Bu kredilere bak-
tığımız zaman Diyarbakır’a 4 milyon 
lira kredi verdiğimizi görüyoruz. Bu-
gün yine müjdeli bir haberle geldik. 
Düşük faizli kredi kullanan TESKOB 
kefaletiyle kredi kullanan esnaflarımız 
yaklaşık 1 milyon 300 bin esnafımızın 
13 milyar lira kredisi haziran sonuna 
kadar ertelendi. Dünyada doğrudan 
yatırımların yüzde 42 azaldığı dönem-
de Türkiye, ocak, kasım döneminde 
6.1 milyar dolar doğrudan yabancı 
yatırım almış bulunmakta. Son 2 
senede Diyarbakır’a Ticaret Bakanlığı 
olarak 3,7 milyon lira ihracat desteği 
verdik. Eximbank kanalıyla 7,6 mil-
yon dolar ihracat desteği sağladık. 
Diyarbakır bizi mahcup etmedi, yüz-
de 16,4 ihracat artışı ile 255 milyon 
dolar ihracat gerçekleştirdi. İnşallah 
2021 bu rakamları artırarak sürdü-
receğiz. Kadın kooperatiflerimiz için 
150 bin liraya kadar olan destekler-
den Diyarbakır’da 5 kadın koope-
ratifimiz yararlandı. Ve 452 bin lira 
da kadın kooperatiflerimize destek 
verdik. 2021’de de bu süreci devam 
ettireceğiz. Başvuru süreçlerimiz 28 
Şubatta kadar da devam edecek” 
diye konuştu. 

tarafında 2020 yılını pozitif büyüme 
ile kapayacak az sayıda ülkelerden 
olduk. Bunu her insanımızın emeğiyle 
gerçekleştiriyoruz” dedi. 
 

“Türkiye ihracatta 
üçüncü çeyrekte 
yüzde 33.4 büyüme 
gerçekleştirdi” 
Türkiye’nin bu süreçte ihracatta 
üçüncü çeyrekte yüzde 33.4 bü-
yüme gerçekleştirdiğini ifade eden 
Bakan Pekcan, “Son çeyrekte de 
önceki çeyreğe göre yüzde 18.4 
büyüme gerçekleştirdik. Bir önceki 
seneye göre yüzde 6 büyüme ger-
çekleştirdik. Ve ilk defa çeyreklik 
ihracatımız 50 milyarı aşarak 51.2 
milyar dolar seviyesine ulaştı. 2020 
yılı ihracatımız orta vadeli hedefimizin 
de üzerine çıkarak 169.5 milyar ola-
rak gerçekleştirdik. Gene çok şükür 
ocak ayında da bu trendimiz devam 
ediyor. 15 milyarın üzerine çıkarak 
ocak ayı ihracatı olarak en yüksek 
rakamı yakaladık. Diyarbakır üzerin-
de de çalışmalarımız devam ediyor. 
Esnaf sanatkarla TESKOB aracılığıyla 
düşük faizli kredi kullanıyorlar, kredi 
toplam tutarı 68 milyar dolara ulaştı 
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Bakan Pekcan’dan Esnafa Müjde :  
Ciro Kaybı Ödemeleri En Kısa Zamanda Gerçekleştirilecek   

Şanlıurfa’ya bir ziyaret gerçekleştiren Ticaret Bakanı Ruh-
sar Pekcan, pandemi nedeniyle sıkıntılı günler geçiren 
esnafa müjde verdi. Bakan Pekcan, esnaf ve sanatkarlar 
ile gerçek kişi tacirlere yönelik gelir kaybı ve kira destekle-
rine ilişkin şu ana kadar 1 milyon 400 binin üzerinde baş-
vurunun onaylandığını belirterek lokanta, restoran ve kafe 
gibi işletmelere yönelik ciro kaybı ödemelerinin de en kısa 
zamanda gerçekleştirileceğini kaydetti.   

Ticaret Bakanı Ruhsar Pekcan, Şanlıurfa’ya bir ziyaret 
gerçekleştirdi. TESK Genel Başkanı Bendevi Palandöken, 
TESKOMB Genel Başkanı Abdulkadir Akgül ve millet-
vekillerinin de aralarında bulunduğu heyetle Şanlıurfa 
Valiliğini ziyaret eden Pekcan, şeref defterini imzalayarak 
gazetecilere açıklamalarda bulundu. Ziyareti kapsamın-
da Şanlıurfa’da esnaf ve sanatkarlar, sanayiciler ve oda 
temsilcileriyle bir araya geleceklerini belirten Pekcan, ilgili 

tüm kesimlerin taleplerini dinleyeceklerini dile getirdi. Bü-
tün dünyanın pandemiden hem sağlık hem de ekonomik 
anlamda çok etkilendiğini ifade eden Pekcan, iş adam-
ları ile esnafın da bundan fazlasıyla etkilendiğini ancak 
Türkiye’nin hem sağlık alanında hem de ekonomik alanda 
diğer ülkelerden pozitif ayrıştığını aktardı. 
 

Dünya küçülürken Türkiye büyüdü 
IMF verilerine göre dünya ekonomisinin yüzde 3.5 küçül-
düğü bir dönemde Türkiye’nin üçüncü çeyrekte yüzde 
6.7 büyüme gerçekleştirdiğini belirten Pekcan Pekcan, 
Türkiye’nin 2020 yılını pozitif büyüme ile kapatacak çok 
az sayıdaki ülkelerin arasında gösterildiğini söyleyerek, 
“Çok şükür Cumhurbaşkanımızın liderliğinde sağlık altya-
pımız sayesinde bu süreci temkinli ve başarılı bir şekilde 
geçiriyoruz. İnşallah aşıların da yaygınlaştırılmasıyla hem 
sağlık ve hem ekonomik alanda dünyadan ayrışarak yolu-
muza devam edeceğiz. PMI, Kapasite kullanım oranı gibi 
göstergeler de önümüzdeki dönemde ekonomik iyileş-
menin devam edeceğinin göstergeleri. Türkiye’nin ilk defa 
çeyrek dönem ihracatı 50 milyar doların üzerine çıkarak, 
2020 yılında 51,2 milyar dolar oldu. 2020’yi hedeflerin 
ötesinde 169,5 milyar dolarlık ihracatla kapattık” dedi. 
 

2020 yılında 42.6 milyar lira  
düşük faizli kredi 
Pandemi sürecinde Cumhurbaşkanı Recep Tayyip 
Erdoğan’ın açıkladığı İstikrar Kalkanı ile beraber iş dünya-
sına istihdam, finansman ve vergi kolaylıkları getirildiğini 
hatırlatan Pekcan, TESKOMB’ın esnaf ve sanatkarlara 
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toplam 68 milyar TL tutarında düşük 
faizli kredi kullandırdığını bunun 42.6 
milyar lirasının sadece 2020 yılında 
kullandırıldığını söyledi. Pekcan, 
geçen hafta esnaf ve sanatkarın 
ESKOMB’a olan kredi borçlarının ha-
ziran sonuna kadar ertelendiğini ha-
tırlatarak, bu süreçte gerekli tedbirleri 
almaya devam ettiklerini söyledi. 
 

Yeni destekler geliyor 
Esnaf ve sanatkarlar ile gerçek kişi 
tacirlere yönelik üç ay süreyle bin TL 
gelir kaybı desteği, büyükşehirlerde 
750, diğer şehirlerde de 500 TL kira 
desteği ödemelerinin başladığını 
hatırlatan Pekcan, gelir kaybı ve kira 
destekleri için şu ana kadar 1 milyon 
400 binin üzerinde başvurunun onay-
landığını bildirdi. Pekcan, destekler 
için Şanlıurfa’dan da 15 bin 842 
esnafın başvuruda bulunduğunu ve 
14 milyon 300 bin liralık da ödeme 
gerçekleştirildiğini kaydetti. 

Bakan Pekcan, ciro kaybı desteğine 

de değinerek, “Geçtiğimiz haftalarda 
yine Cumhurbaşkanımızın açıkladığı 
üzere özellikle pandemi döneminde 
en çok etkilenen kafe ve restoranlara 
yönelik ciroları 3 milyon lira ve altı 
olan işletmelere yönelik 2020 yılında 
2019’a nazaran yüzde 50 ve üzerin-
de ciro kaybı olan işletmelerin ciro 
kayıplarının %3’ü oranında kendileri-
ne destek verilecek. Bu da minimum 
2 bin lira maksimum 40 bin lira ola-
cak. Hazine ve Maliye Bakanlığımızın 
bu yönde çalışmaları tamamlandı. 
Çoğu işletmenin 40 bin lira (destek) 
alacağını öngörüyoruz.  İnşallah en 
kısa zamanda ödemeleri gerçekleşti-
receğiz“ ifadelerini kullandı. 
 

Şanlıurfa’da ihracat desteği 
Bakan Pekcan, Şanlıurfa’ya son 2 
senede 1,7 milyon lira ihracat desteği 
verdiklerini vurgulayarak, Eximbank 
tarafından da Şanlıurfa’ya 5,7 milyon 
dolar ihracat desteği sağlandığını 
kaydetti. Bakanlığın ihracatı tabana 

yaymak için 81 ilde ihracata ilk adım 
programını başlattıklarını ve 78 ilde 
çalışmaları tamamladıklarını anlatan 
Pekcan, Şanlıurfa’da ihracat potansi-
yeli olduğu halde ihracat yapamayan 
firmaların bulunduğunu bu kapsam-
da 513 firma tespit ettiklerini söyle-
yerek, “Bu firmalarımızın ihtiyaçlarını 
ve niçin ihracatçı olamadıklarının 
tespitlerini yapacağız ve 6 ay süreyle 
onlara taleplerine en uygun mentörle 
eşleştirerek 6 ay süreyle eğitimler 
vereceğiz. Eximbank’tan da bu fir-
malarımıza destekler vereceğiz ve bu 
firmalarımızı da ihracat ailemize dahil 
edeceğiz” ifadelerine yer verdi. 

Bakan Pekcan, daha sonra sanayi 
ve ticaret, esnaf ve sanatkar odala-
rı, iş insanlarının katılımıyla istişare 
toplantısına katıldı. Pekcan, Cum-
hurbaşkanı Recep Tayyip Erdoğan’ın 
önderliğinde hükümetin esnaf ve 
sanatkarların, işletmelerin, KOBİ’lerin 
her zaman yanında olduklarını sözle-
rine ekledi. 
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‘OTONOM ATAK ELECTRİC’  
KARSAN FABRİKASINDA 
TANITILDI   
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K
arsan ve ADASTEC iş birliği ile geliştirilen, Avrupa ve Amerika’da kullanıma hazır, yüzde 100 elektrikli 
ve sürücüsüz otobüsü “Otonom Atak Electric” tanıtıldı. Geçtiğimiz haftalarda Cumhurbaşkanı 
Recep Tayyip Erdoğan’ın inceleyerek test ettiği, külliye içerisinde seyahat ettiği Otonom Atak 
Electric, Avrupa ve Amerika’nın ilk 4. seviye sürücüsüz ve elektrikli otobüsü olma özelliğini taşıyor. 

Karsan’ın Hasanağa Organize Sanayi Bölgesi’ndeki tesisinde tanıtılan “Otonom Atak Electric”, tamamını 
Türk mühendislerin oluşturduğu bir ekip tarafından tasarlandı ve geliştirildi. 8 metre uzunluğunda olan 
ve 52 kişilik yolcu kapasitesine sahip olan Atak Electric, tam dolu bataryalarıyla 300 kilometre yol yapma 
kapasitesine sahip. Seri üretim için hazır olan Otonom Atak Electric ilk olarak Cumhurbaşkanlığı Külliyesi’nde 
hizmet vermeye başlayacak.   

çalışmayla oranın tanımlanması gere-
kiyor” diye konuştu. 

Külliyeye gelen 
ziyaretçileri taşıyacak 
Aracın teknik özellikleri hakkında 
bilgiler veren Baş, şunları söyledi: 
“Araç elektrikli özelliğiyle 52 kişi ta-
şıyabilir. Tekrar şarj edilene kadar 
300 kilometre yol alabilen bir araç. 
8 metre boyu var. Alçak tabanlı bir 
araç. Araca binmek ve inmek çok 
kolay. Toplu taşımaya özel olarak 
tasarlandığı için özelliklerini geliştire-
rek yolumuza devam ediyoruz. Oyun 
alanımız bütün dünya. Önümüzdeki 
günlerde kendimizi duyurdukça daha 
da ilgi göreceğini düşünüyorum. Tür-
kiye yollarındaki ilk aracımız külliyede 
dolaşacak. Cumhurbaşkanımız test 
sırasında bir araç istedi. Biz de onu 
seve seve yapıyoruz. Önümüzdeki 
haftalarda onu da teslim edeceğiz. 
Külliyeyi ziyaret eden konukların ta-
şınması amaçlı, hem de Türkiye’nin 
geldiği noktayı göstermek için çok iyi 
bir tecrübe yaşatmak” dedi. 

Cumhurbaşkanımız çok et-
kilendi ve külliyede kulla-
nılması için bir araç istedi 
Otomotiv sektöründe 50 yılı aşan 
tecrübelerini Otonom Atak Electric 
ile mükâfatlandırdıklarını belirten Kar-
san Ceo’su Okan Baş, “Son 3 yıldır 
KARSAN’ın bütün yatırımları hep yeni 
ve gelecek teknolojilerine yönelik 
oldu. Buradaki hedefimiz ürün yelpa-
zemizi önce elektrikli hâle getirmek, 
gelecekte ise sürücüsüz olmasını 
sağlamaktı. Bu anlamda uzun süreli 
çalışmalarımızı yönlendirdik ve ilk 
önce elektrikli araçlarımızı yaptık. 2 
yıldır da Avrupa’da ciddi satışlarımız 
var. Yaklaşık 180 adet elektrikli ara-
cımız Avrupa’da dolaşıyor. Bunları 
yaparken hep otonom hedefiyle yola 
çıktık. Alt yapısı da otonom olmaya 
yatkın hale geldi. Atak’ı bir sene içe-
risinde otonom hale dönüştürdük. 
Bunu yaparken ADASTEC’de sun’i 
zekâ yazılımı konusunda iş birliği  
yaptık. Kısa sürede bu noktaya gel-
dik. İlk gösterimizi Cumhurbaşkanı 
Recep Tayyip Erdoğan’a yaptık. 
Kendisi de çok etkilendi ve külliye 
için bizlerden talepte bulundu” dedi. 

Satılabilir ve yolda 
dolaşabilir olması büyük 
farklılık 
Atak’ın termal kamera, sensörler ve  
birçok donanıma sahip olduğunu 
belirten Okan Baş, “Buradaki hedef 
insanın yerine çalışan bir yapay zeka 
yazılımı var. Bu yazılımın hedefi, 
çevresinde olan biten her şeyi ta-

nımlayabilmesi, insanı, ağacı, binayı 
yolu, durağı, yaya geçidini, algıladığı 
ortamı da özellikle aracı yönlendire-
bilmesi. Bu da ciddi bir yazılım. Bunu 
sağlayan kuvvetli bir program var. Bu 
da ADASTEC tarafından yönlendirili-
yor. Bu aracın en önemli özelliği ticari 
olarak satılabilmesi. Sürücüsüz araç-
la ilgili bir çok çalışma var. Satılabilir 
olan ve yollarda dolaşabilir olması 
ciddi bir farklılık. Bu araçla geldiğimiz 
nokta o. İlk gösterimlerden sonra 
ciddi bir şekilde ilgilenenler oldu. 
Özellikle Kuzey Avrupa ülkelerinden 
talepler geldi. Onlarla da görüşmele-
rimiz sürüyor” ifadelerini kullandı. 

“Hedefimiz Avrupa’da 
başarılı olması” 
Aracın ilk testini Cumhurbaşkanı 
Recep Tayyip Erdoğan’ın yaptığını 
belirten Baş, “Cumhurbaşkanımızın 
da etkilendiğini hissettim. Bunu ne 
zaman diğer araçlara taşıyabileceği-
mizi, geleceğe yönelik hedeflerimizi 
sordu. Hedefimiz bunun Avrupa’da 
başarılı olması. Daha sonra dünya 
pazarında kendisine yer bulması. Bu 
yeni oluşan bir pazar fakat ileride çok 
büyüyecek. Buralarda öncü olmak, 
önden gitmek bize büyük avantaj 
sağlayacak. Hızlı hareket edeceğiz. 
Burada durmayacağız. Aracı daha 
da geliştireceğiz. Şu anda talebe 
göre üretim hattımda bunu üretebilir 
durumdayım. 4’üncü seviye otonom 
olması sebebiyle tanımlanmış gü-
zergahlarda dolaşabilme özelliği var. 
Gideceği yerin ilk önce haritalanması 
gerekiyor. Onun için de bir aylık bir 
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BAKAN AKAR’DAN TCG GÜR 
DENİZALTISINA SÜRPRİZ 
ZİYARET   

Milli Savunma Bakanı Hulusi Akar, beraberinde TSK komuta kademesi ile Ege 
ve Akdeniz’de birçok önemli görevi yerine getiren TCG Gür denizaltısında 
inceleme ve denetlemelerde bulundu. Bakan Akar, daha önceki görevlerinden 

birinde 38 gün satha çıkmadan denizaltında, günışığı görmeden gerçekleştirilen zorlu 
bir görevi başarıyla tamamlayan denizaltı personelini kutladı. 

uygun olarak “silistre” çalınarak karşı-
lanan Bakan Akar, denizaltıya girdik-
ten sonra personeli “Denizaltı ailesi 
nasılsınız?” diyerek selamladı. 

AKYA atışı yapmıştı 
GÜR sınıfı denizaltılar, silah ve atış 
kontrol sistemleri açısından Türk 
Donanması’ndaki en gelişmiş de-
nizaltı olma özelliği taşıyor. 2003 
yılından itibaren hizmete giren GÜR 
sınıfı denizaltılar, modern sistemleri 
ile üstün savaş gücüne sahip. Çok 
düşük frekanslı (VLF) telsiz muhabe-

Milli Savunma Bakanı Hulusi Akar, 
beraberindeki Genelkurmay Baş-
kanı Orgeneral Yaşar Güler, Kara 
Kuvvetleri Komutanı Orgeneral Ümit 
Dündar, Deniz Kuvvetleri Komutanı 
Oramiral Adnan Özbal, Hava Kuv-
vetleri Komutanı Orgeneral Hasan 
Küçükakyüz ve Donanma Komutanı 
Oramiral Ercüment Tatlıoğlu ile birlik-
te 2. Korvet Filotillası Komodorluğu 
Sancak Tevcih Töreni’nden sonra 
Foça Deniz Üs Komutanlığı’nda 
sürpriz bir ziyaret gerçekleştirdi. 

Denizaltıya gelişinde geleneklere 

resi imkânı sayesinde satha çıkma 
ihtiyacı olmadan her türlü bilgiyi 
alabilen denizaltılar, bu sayede ana 
silahları olan ağır tip torpidoları büyük 
bir gizlilik içinde ve sürpriz etkisi oluş-
turarak kullanabiliyor. 

TCG Gür denizaltısı, diğer torpido-
ların düzenli eğitim atışları yanında, 
geçen ay AKYA Torpidosu test 
atışı da gerçekleştirdi. ROKET-
SAN ana yükleniciliğinde geliştirilen 
AKYA torpidosu ile Deniz Kuvvetleri 
Komutanlığı’nın 533 mm ağır torpido 
ihtiyacının yerli ve milli imkânlarla 
karşılanması amaçlanıyor. Test atış-
ları devam eden ve muadili yabancı 
torpidolardan üstün özelliklere sahip 
AKYA torpidosu ilk teslimatlarının bu 
yıl gerçekleşmesi bekleniyor. 
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“Kazancın,  
alınterinin

TESK
TÜRKİYE 
ESNAF VE SANATKÂRLARI 
KONFEDERASYONU

Esnaf ve 
sanatkâr helal 
lokmasını alınteri 
ile kazanır...

B E N D E V İ 
P A L A N D Ö K E N

Genel  Başkan

eseridir”
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Savunma Sanayii Başkanı Demir: 
“SAVUNMA SANAYİİ 

AR-GE HARCAMALARI 
34 KAT ARTTI” 

“Ar-Ge verilerine baktığımızda, savunma sanayii sektöründe 2019 yılında 331 milyon doları 
öz kaynaklardan olmak üzere Ar-Ge alanında toplam 1 milyar 672 milyon dolar harcandığını 
görüyoruz” 

Savunma Sanayii Başkanı Prof. Dr. 
İsmail Demir, 2002 yılında 49 milyon 
dolar olan savunma sanayii Ar-Ge 
harcamalarının 34 kat arttığını belir-
terek, “Ar-Ge verilerine baktığımızda, 

savunma sanayii sektöründe 2019 
yılında 331 milyon doları öz kaynak-
lardan olmak üzere Ar-Ge alanında 
toplam 1 milyar 672 milyon dolar 
harcandığını görüyoruz” dedi. 

Cumhurbaşkanlığı Savunma Sanayii 
Başkanlığı (SSB) tarafından 2020 
yılında başlatılan AR-GE projeleri 
için imza töreni düzenlendi. SSB’de 
düzenlenen imza töreni, Cumhur-



33

vitrin / 2021

meselenin yanlış anlaşılmasına sebep 
olmaktadır. Bu model yanlış mı? As-
lında doğru veya yanlış olmasının tek 
ölçü ve kriteri var. Bugün Türkiye’de 
bir teknoloji konusu konuşulduğunda 
çeşitli kademelerde ‘savunma sanayii 
alanında yakalanan başarı’ diye bir 
cümle başlıyor. Demek ki bu model 
bir başarıyı ispat eder. Fazla lafa 
hacet yok” dedi. 
 
Hedef kritik teknolojilerde yüzde 100 
milli savunma sanayii  
Savunma Sanayii Başkanı Demir, 
ilk 6 panelde alınan kararlar doğ-
rultusunda sözleşme aşamasına 
geçmiş 6 tane Ar-Ge projesinin daha 
imza töreni için bir araya geldiklerini 
anımsatarak, bu projeler vasıtasıyla 
üniversite ve araştırma merkezlerin-
de üretilen teknolojik bilginin hızlı bir 
şekilde sanayileştirilip ticarileşmesi 
için mekanizmalar oluşturmanın 
önem verdikleri bir konu olduğunu 
vurguladı. Demir, ”Bu yöntemle üre-
tilecek yüksek teknoloji ürünleri ile 
bilginin hem ekonomik güce hem de 
rekabet gücüne dönüşmesini sağ-
layacağımıza inanıyoruz. Başkanlık 
olarak oluşturduğumuz ‘Ar-Ge ve 
Teknoloji Yol Haritası’ iki amaca hiz-
met etmektedir. Bunlardan ilki, kritik 
teknolojilerde yüzde 100 milli savun-
ma sanayii vizyonu doğrultusunda 
milli kritik teknolojilerin belirlenerek 
önceliklendirilmesi ve temel teknoloji 
projelerinin başlatılmasıdır. Diğeri ise, 
geleceğin harp konseptini şekillendir-
me vizyonu doğrultusunda ülkemizi 
öncü yapacak ileri teknoloji projeleri-
nin başlatılmasıdır” diye konuştu. 

Prof. Dr. Demir, hedeflerini ger-
çekleştirebilmek için hızla ilerleyen 
teknolojik çağda geleceğe en güçlü 
şekilde hazırlanabilmek için proaktif 
davranarak doğru zamanda doğru 
teknolojilere yatırım yapmak gerek-
tiğini vurgulayarak, yol haritalarının 
bir ayağının ileri teknolojilere yapılan 
yatırımlardan oluştuğunu belirtti. 
Demir, teknoloji alanlarında “yapay 

zeka, geniş bant teknolojileri, büyük 
veri, robotik ve mekatronik, otono-
mi, kuantum teknolojileri, nesnelerin 
interneti, mikro/nano ve opto elektro-
nik teknolojileri, motor teknolojileri ve 
hipersonik ve yeni füze teknolojileri ile 
uzay konularının öncelikli olarak öne 
çıktığını söyledi. 
 

“2002 yılında 49 
milyon dolar olan 
savunma sanayii Ar-
Ge harcamalarının 
günümüzde 34 kat 
arttığı gözükmektedir” 

Savunma Sanayii Başkanı Prof. Dr. 
İsmail Demir, günümüze kadar ta-
mamlanan ve devam eden toplam 
104 projede 3,5 milyar TL’lik harca-
ma yapıldığını ve bu projelerde üni-
versiteler, firmalar, araştırma kurum-
ları ve enstitülerin yer aldığının altını 
çizdi. Demir, “Başkanlığımız Ar-Ge 
ekosisteminde toplam 18 üniversite, 
60 firma, 13 araştırma kurumu ve 
enstitüde 3 bin 39 kişi yer almakta-
dır. Tamamlanan ve çalışmaları de-
vam eden Odak Teknoloji Ağları’nda 
toplam 43 şehirde 96 üniversite 
görev almaktadır. Ar-Ge verilerine 
baktığımızda, savunma sanayii sek-
töründe 2019 yılında 331 milyon 
doları öz kaynaklardan olmak üzere 
Ar-Ge alanında toplam 1 milyar 672 
milyon dolar harcandığını görüyoruz. 
Bu rakam toplam sektör cirosunun 
yaklaşık yüzde 15’ine tekabül etmek-
tedir. 2002 yılında 49 milyon dolar 
mertebesinde olan savunma sanayii 
Ar-Ge harcamalarının günümüzde 34 
kat arttığı gözükmektedir” şeklinde 
konuştu. 

Prof. Dr. Demir’in konuşmasının ar-
dından imzalar atıldı ve hatıra fotoğ-
rafı çekildi.                                          

başkanlığı Savunma Sanayii Başkanı 
Prof. Dr. İsmail Demir, TÜBİTAK 
Başkanı Prof. Dr. Hasan Mandal, 
Milli Savunma Bakanlığı ve projelerde 
yer alan firmaların temsilcilerinin yer 
aldığı sınırlı sayıda katılımcıyla ger-
çekleştirildi. Başlatılan 6 yeni Ar-Ge 
projesi, TSK ve güvenlik güçlerinin 
ihtiyaçlarının karşılanmasında yurt 
dışı bağımlılığın azaltılması, özgün, 
yerli ve milli çözümlerin hayata geçi-
rilmesi ve ülkenin Ar-Ge ve teknoloji 
yetkinliğinin artırılmasına önemli kat-
kılar sunacak. 

Törende konuşan Savunma Sanayii 
Başkanı Prof. Dr. Demir, “Ülkemizde 
çeşitli bakanlıklarımız var. Ulaştırma, 
Sağlık, Enerji Bakanlıklarımız var ama 
Ulaştırma Sanayii Başkanlığı yok. 
Enerji Sanayii Başkanlığı yok. Tıp 
Sanayii Başkanlığı yok. Bu şu anlama 
geliyor. Ülkeyi yöneten irade diyor 
ki, ‘Savunma sanayii özel bir alandır. 
Bu alana ben bir kurum kurdum. Bu 
kurum daha önce müsteşarlık iken 
bu işlerin yürütücüsü bir kurumdur. 
Savunma sanayii söz konusu oldu-
ğunda teknoloji, ürün, Ar-Ge konu-
larının adresini belirledim’ diyor. Bu 
mantalitenin anlaşılması konusunda 
bu konunun altını bir kez daha çiz-
mek istiyorum. Çünkü eğer böyle bir 
kurum varken her bakanlık rahatlıkla 
ben kendi Ar-Ge’mi yapacağım der-
se o zaman işler karmakarışık olur. 
Bugün belirttik, sadece TSK’nın değil 
güvenlik güçlerimizin tamamının, 
istihbarat teşkilatımızın, hatta artık 
genişleyerek siber güvenlik, enerji 
vb. alanlarda ortaya çıkan teknolojik 
ihtiyaçlar için savunması demektir. 
Tabii ki bu konularda adres karmaşa-
sı olması ülkemizde çok başlılığa ve 
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PALANDÖKEN, “HAFTA SONU 
AKTARLAR AÇIK OLMALI”
Tohum ve baharat satan aktar esnaflarının hafta sonu açık olması gerektiğini vurgulayan 

Türkiye Esnaf ve Sanatkârlar Konfederasyonu (TESK) Genel Başkanı Palandöken, “Hafta 
sonu tohum satışı serbest olmalı” dedi.   

TESK Genel Başkanı Palandöken, 
pandemi koşulları gereğince hafta 
sonları kısıtlamaların olması nedeniyle 
çiftçilerin vakit darlığı çekerek tohum 
alamadığını ifade etti. Çiftçilere kolay-
lık sağlanması ve tohumların tarlaya 
zamanında ekilmesini için, hafta son-
ları da tohum ve fide satan dükkanla-
rın açık olması gerektiğini hatırlattı. 

Pandemi nedeniyle hafta sonu iş yer-
lerinin kapalı olması sebebiyle hem 
çiftçilerin hem de esnafın problem 
yaşadığını belirten Palandöken, “To-
hum ekme zamanlarında olduğumuz 
için tohum ve fide satan esnafımız 
hafta sonu da açık olmalı. Pandemi 
nedeniyle hafta sonu iş yerlerinin 

bulamayanlar, dükkânların kapanma-
sına yetişemeyenler oluyor. Bahçesi, 
tarlası olan, organik tarım yapanlar, 
hobi alanları olanlar ve çiftçiler bu 
tohum veya fidelere ihtiyaç anında 
hemen ulaşması gerekiyor. Manav, 
market, kasap ve diğer açık iş yer-
lerinde olduğu gibi sabah 10.00’dan 
akşam 17.00’a kadar ekim zama-
nında tohuma ihtiyaç duyan çiftçi ve 
vatandaşların ihtiyaçlarını gidermek 
için hafta sonları tohum ve fide satan 
aktar esnafımıza ait işyerleri açık ol-
malı ki ekonomi ivme kazansın. Hem 
de bu ihtiyaç maddelerini satış süresi 
kısa olduğu için bozulmasına imkan 
verilmemiş, milli servet zayi olmamış 
olur” ifadelerini kullandı. 

kapalı olması sebebiyle hem çiftçiler 
tarlalarını zamanında ekemiyor hem 
de esnafımız satış yapamıyor. Hafta 
içerisinde vakit darlığı sebebiyle to-
hum alamayan çiftçilere kolaylık sağ-
lanması için hafta sonları tohum ve 
fide satan esnafımız işyerlerini açarak 
vatandaşın mağduriyeti önlenmeli” 
diye konuştu. 
   
Covid-19 sebebiyle sokağa çıkma kı-
sıtlamaları kapsamında hafta içi saat 
sınırlaması nedeniyle birçok kişinin 
tohum almaya gidemediğini hatırlatan 
Palandöken, “Pandemi tedbirleri ge-
reği hafta içi 21.00’da ve hafta sonu 
tüm gün sokağa çıkma kısıtlaması 
nedeniyle tohum almak için vakit 

GENEL BAŞKAN’DAN
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PALANDÖKEN, “ESNAF VATANDAŞIN 
VADESİZ VE FAİZSİZ BANKASI”

E
snafın kendi borçlu kalma pahasına veresiye çalışarak vatandaşı rahat ettirdiğine 
dikkati çeken TESK Genel Başkanı Bendevi Palandöken, “Vatandaşın faizsiz ve vadesiz 
kredisi, mahalle kültürümüzün olmazsa olmazı esnafımız, kendisi borçlu kalma pahasına 
vatandaşın yardımına koşuyor. A’dan Z’ye tüm ürünleri veresiye defteri ile satan 

esnafımız zor durumda olan halkımızın imdadına yetişiyor” dedi.

Genel Başkanı Bendevi Palandöken, 
“Özellikle pandemi döneminde daha 
çok kabaran veresiye defterleri, va-
tandaşımızın ihtiyaçlarını karşılamak 
için kendisi borçlu kalan esnafımız 
sayesinde sosyal ve ekonomik dü-
zen arasında denge kuruyor. Öyle 
ki toplam tutarı milyonları bulan bu 
defterlerde esnafımız ne faiz işletiyor 
ne de vatandaşa bir vade koyuyor. 
Bir ekmek bile yazdıranların olduğu 
birçok esnafımız var. Mahalle kültürü-
müzün mihenk taşı olan esnafımızın 
gönüllü olarak üstlendiği, yıllardan 
beri süregelen bu sosyal yardım-
laşma örneğinde kendisinin de zor 
durumdan geçtiği unutulmamalı. 
Esnafımızı bitme noktasına getiren 
marketlerin hiçbirisi veresiye ile ça-
lışmaz. Semtini bir nevi ayakta tutan 
esnafımızdır. Dolayısıyla bu durumda 
vatandaşı mağdur etmeyen fakat 
kendisi de ürün aldığı yerlere borçlu 
olan esnafımızın veresiye defterleri 
kabardı” şeklinde konuştu.

“VATANDAŞIN FAİZSİZ 
VE VADESİZ KREDİSİ 
ESNAFTAN”
Veresiye defterlerinin sosyal ve eko-

nomik düzen arasında denge kur-

duğunu vurgulayan Türkiye Esnaf ve 

Sanatkârlar Konfederasyonu (TESK) 
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Palandöken: “ ZİNCİR 
MAĞAZALAR YIKICI 
REKABET OLUŞTURUYOR”
Palandöken: “Kuralsız, kontrolsüz ve plansız açılışlar esnaf ve sanatkar işletmeleri açısından 
yıkıcı bir rekabet oluşturmuş, zincir mağazalar ve alışveriş merkezleri de bu rekabet 
ortamından olumsuz etkilenmişlerdir”   

T
ürkiye Esnaf ve Sanatkarlar 
Konfederasyonu (TESK) 
Genel Başkanı Bendevi 
Palandöken, Alışveriş Mer-

kezleri ve Zincir Marketlerin Açılış ve 
Faaliyete Geçiş Kriterlerinin Belirlen-
mesi Hakkında Yönetmelik Taslağı’na 
ilişkin görüşlerini aktardı. Palandöken, 
“Alışveriş merkezleri, zincir mağaza-
lar şehir merkezlerinde, sokaklarda 
ve mahalle aralarında hızla açılmaya 
devam etmiştir. Bu kuralsız, kont-
rolsüz ve plansız açılışlar esnaf ve 
sanatkar işletmeleri açısından yıkıcı bir 
rekabet oluşturmuş, zincir mağazalar 
ve alışveriş merkezleri de bu rekabet 
ortamından olumsuz etkilenmişlerdir. 

açılışına izin verilir maddeleri yer alı-
yor. Taslakta ayrıca bakkal, büfe ve 
market gibi mikro ölçekli işletmelerle 
arasında kapıdan kapıya en az iki yüz 
metre mesafe bulunmalıdır maddesi 
de bulunuyor. Sokaklarda açılacak 
zincir marketlerin toplam brüt iş yeri 
alanı iki yüz metrekareden fazla ol-
mamalıdır. Aynı sokakta aynı gerçek 
veya tüzel kişiye ait birden fazla zincir 
market bulunmamalı, aynı bulvar ya 
da caddede aynı gerçek veya tüzel 
kişiye ait iki zincir market arasında en 
az iki bin metre mesafe bulunmalıdır 
maddeleri yer alıyor.  
“Kuralsız, kontrolsüz ve plansız açı-
lışlar esnaf ve sanatkar işletmeleri 
açısından yıkıcı bir rekabet oluştur-
muş, zincir mağazalar ve alışveriş 
merkezleri de bu rekabet ortamından 
olumsuz etkilenmişlerdir”  
Palandöken, 6585 sayılı Perakende 
Ticaretin Düzenlenmesi Hakkında 
Kanun’un yürürlüğe girdiği tarihten 
bu yana yaklaşık 6 yıl geçmesine 
rağmen alt düzenlemelerin yapılma-
dığını esnaf ve sanatkarların öteden 
beri devam eden sorunlarının gide-
rilmediğini kaydetti. Palandöken, 
“Daha açık ve net bir ifade ile bu ya-
sal düzenlemenin organize peraken-
de ve geleneksel perakendede hiçbir 
şeyi değiştirmediği, fonksiyonel ama-
cının (yasanın çıkarılış amacı) gerçek-

Öyle ki, zaman içerisinde biri diğerinin 
kapanmasına bile yol açmış, bunun 
örnekleri yaşanmaya başlamıştır” 
açıklamasında bulundu.    
Palandöken’in hakkında görüşlerini 
aktardığı Alışveriş Merkezleri ve Zincir 
Marketlerin Açılış ve Faaliyete Geçiş 
Kriterlerinin Belirlenmesi Hakkında 
Yönetmelik Taslağında, zincir mar-
ketler yalnızca nüfusu iki binden fazla 
olan belediye sınırları içinde açılabilir. 
Nüfusu iki bin ila beş bin olan bele-
diye sınırları içinde en fazla iki zincir 
market olabilir ve bu marketler aynı 
gerçek veya tüzel kişiye ait olamaz. 
Beş bin kişiden sonraki her beş bin 
kişi başına en fazla bir zincir market 
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leşmediği açıklıkla ortaya çıkmıştır. 
Alışveriş merkezleri, zincir mağazalar 
şehir merkezlerinde, sokaklarda ve 
mahalle aralarında hızla açılmaya 
devam etmiştir. Bu kuralsız, kontrol-
süz ve plansız açılışlar esnaf ve sa-
natkar işletmeleri açısından yıkıcı bir 
rekabet oluşturmuş, zincir mağazalar 
ve alışveriş merkezleri de bu rekabet 
ortamından olumsuz etkilenmişlerdir. 
Öyle ki, zaman içerisinde biri diğe-
rinin kapanmasına bile yol açmış, 
bunun örnekleri yaşanmaya başla-
mıştır. Bu durum; AVM’lerin, zincir 
mağazaların plansız ve kontrolsüz bir 
şekilde şehir merkezleri ve mahalle 
aralarında açılması yerine, esasen 
kaynak sıkıntısı çeken ülkemizde 
kaynakların atıl kalacak projelerden 
ziyade daha verimli ve katma değer 
oluşturacak alanlara yönlendirilmesi 
gerektiği yönündeki uyarılarımızın ne 
kadar haklı olduğunu göstermiştir” 
açıklamasında bulundu.  
“Zincir mağazaların, şehir merkezi, 
mahalle ve sokak aralarında yoğun bir 
şekilde plansız ve kontrolsüz açılma-
sının yalnızca esnaf ve sanatkarlara 
değil artık birbirlerine de zarar veriyor”  
TESK Genel Başkanı Palandöken, 
gelinen noktada bu durumun sür-
dürülebilir olmadığının görüldüğünü, 
Rekabet Kurumu’nun da zincir mar-

onların büyük bölümünü kapanma 
noktasına getirmiştir”  
Palandöken, Alışveriş Merkezleri ve 
Zincir Marketlerin Açılış ve Faaliyete 
Geçiş Kriterlerinin Belirlenmesi Hak-
kında Yönetmelik Taslağı’na ilişkin 
görüşlerini aktarmaya şu şekilde 
devam etti: 
“Zincir mağazaların, şehir merkezlerin-
de, mahalle aralarında ve sokaklarda 
açılması ve hızla  yaygınlaşması esnaf 
ve sanatkar işletmeleri açısından yı-
kıcı bir rekabet oluşturmuş ve onların 
büyük bölümünü kapanma nokta-
sına getirmiştir. Zincir marketlerin 
hızlı tüketim malları perakendeciliği 
pazarındaki yoğunlaşma oranlarının 
hızla artması geleneksel perakende 
sektöründe faaliyet gösteren esnaf 
ve sanatkar işletmelerinin aleyhine 
bir durum oluşturmuş küçük esnafın 
pazar payı kaybetmesine neden ol-
muştur. Nitekim bu durum Rekabet 
Kurumu’nun da dikkatini çekmiş 
ve bu gücün kötüye kullanılmasının 
önlenmesini teminen gerekli yasal 
düzenlemelerin yapılması önerilmiştir. 
Dolayısıyla mevcut alışveriş merkezi 
ve zincir marketlerin getirilen bu kri-
terlere uymaları sağlanarak piyasada 
daha rekabetçi ve hakim gücün kö-
tüye kullanmasını önleyecek düzenle-
meler yapılması amaçlanmıştır.” 

ketler lehine gelişen bu durumun 
farkına vararak küçük işletmelerin 
pazar kaybettiğini belirttiğini, bu 
hususların düzenlenmesini teminen 
yasal değişiklik yapılması önerisinde 
bulunduğunu anımsattı. Palandöken, 
“Bu çerçevede hazırlanan yönetmelik 
taslağı ile alışveriş merkezleri ve zin-
cir marketlerin açılışına ilişkin kriterler 
getirilmesi esnaf ve sanatkarlarımız 
açısından olumlu bir gelişme olarak 
görülmesiyle mevcutların da bu kri-
terlere uydurulması ile birlikte daha 
olumlu gelişmeler elde edileceği 
Zincir mağazaların, şehir merkezi, 
mahalle ve sokak aralarında yoğun 
bir şekilde plansız ve kontrolsüz 
açılmasının yalnızca esnaf ve sanat-
karlara değil artık birbirlerine de zarar 
verdikleri ve bunun da kaynak israfı-
na yol açtığı dikkate alınarak bunların 
şehir merkezlerinde ve mahalle ara-
larında açılmasının sınırlandırılması ve 
bu sayede bir nebze de olsa esnaf 
ve sanatkar işletmelerinin rahatlaya-
bilmesine imkan tanınacağından bu 
düzenlemenin yapılmasına ihtiyaç 
duyulmuştur” ifadelerini kullandı.  
“Zincir mağazaların, şehir merkezle-
rinde, mahalle aralarında ve sokak-
larda açılması ve hızla  yaygınlaşması 
esnaf ve sanatkar işletmeleri açısın-
dan yıkıcı bir rekabet oluşturmuş ve 
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T
icaret Bakanlığı, Türkiye’de organize ve gele-
neksel perakendeciliğin dengeli şekilde büyüme 
ve gelişmesinin sağlanması amacıyla alışveriş 
merkezleri (AVM) ile zincir marketlerin açılış ve 

faaliyete geçişinde gerekli kriterlerin belirlenmesine yönelik 
bir kanun taslağı hazırladı.   

Ticaret Bakanlığı tarafından çok şubeli zincir mağazaların 
çoğunlukla esnaf işletmelerinden oluşan ve tek başına faali-
yet gösteren küçük ölçekli işletmelerin aleyhine oluşturduğu 
olumsuz etkiler dolayısıyla yönetmelik çalışmasına ihtiyaç 
duyulduğu belirlendi. Bu doğrultuda Bakanlık tarafından 
sunulan yönetmelik taslağında, AVM’lerin açılışı ile gıda 
perakende sektöründe faaliyet gösteren zincir marketlerin 
açılış ve faaliyete geçişinde gözetilmek üzere nüfus ve mesa-
fe kriterleri belirlendi. Belirlenen kriterler çerçevesinde belli 
nüfusa sahip yerleşim yerlerinde belli sayıda alışveriş mer-
kezi ve zincir mağaza açılması ve bu işletmeler arasında da 
belli mesafelerin bulunması şartı getirildi. 

Taslakta can ve mal riski oluşturulmamak, çevreye, altyapıya 
ve trafiğe aşırı yük getirmemek koşuluyla nüfusu 300 binden 
fazla olan illerin 100 binden fazla nüfusa sahip ilçelerinde ve 
her 100 bin kişi başına en fazla 20 bin metrekare brüt kira-
lanabilir alan düşecek şekilde AVM açılabileceği kaydedildi. 

Taslakta ayrıca bir AVM’nin herhangi bir AVM ile arasında 

kapıdan kapıya 5 bin metre mesafe olacağı belirtildi. 

“Zincir marketler yalnızca nüfusu 2 binden 
fazla olan belediye sınırları içinde açılabilir” 
Taslağa göre küçük ölçekli işletmeleri rahatlatmak amacıyla 

zincir marketler yalnızca nüfusu 2 binden fazla olan belediye 

sınırları içinde açılabilecek. Nüfusu 2 bin - 5 bin olan bele-

diye sınırları içinde en fazla iki zincir market olabilecek ve 

bu marketler aynı gerçek veya tüzel kişiye ait olamayacak. 5 

binden fazla kişiden sonraki her 5 bin kişi başına en fazla bir 

zincir market açılışına izin verilecek.  

Ticaret Bakanlığı tarafından yapılan kanun taslağında bakkal, 

büfe ve market gibi mikro ölçekli işletmelerle arasında kapı-

dan kapıya en az 200 metre mesafe bulunacak ve aynı sokak-

ta aynı gerçek veya tüzel kişiye ait birden fazla zincir market 

bulunmayacak. Aynı bulvar ya da caddede aynı gerçek veya 

tüzel kişiye ait iki zincir market arasında en az 2 bin metre 

mesafe bulunacak.  

Taslakta, izin verilecek zincir market sayılarının tespitinde 

TÜİK tarafından en son açıklanan nüfus verileri ile AVM için 

il ve ilçe, zincir marketler için ise il ve belediye nüfuslarının 

ayrı ayrı yapılan hesaplamalarının esas alınacağı ifade edildi.  

TİCARET BAKANLIĞINDAN AVM’LER VE 
ZİNCİR MARKETLER İÇİN TASLAK   

Taslağa göre 100 binden fazla nüfusa sahip ilçelerde en fazla 20 bin metrekare brüt 
kiralanabilir alan düşecek şekilde alışveriş merkezi açılabilecek    
Bir AVM’nin herhangi bir AVM ile arasında kapıdan kapıya en az 5 bin metre mesafe olacak   
Zincir marketler yalnızca nüfusu 2 binden fazla olan belediye sınırları içinde açılabilecek
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F
iyat istikrarına vurgu yapılan ortak açıkla-
mada şu ifadeler yer aldı: 
“Küresel tedarik zincirlerinde ciddi aksa-
maların yaşandığı COVID-19 pandemisi 
sonrası normalleşme sürecinde, ekonomik 
büyüme ve istihdam için Türkiye’nin birinci 

önceliğinin fiyat istikrarı olduğuna inanıyoruz. Fiyat istikrarı 
sağlanmadan ekonomide başlayan her canlanma, maale-
sef kısa süreli olmakta ve iş insanlarımızın yatırım ufkunu 
daraltmaktadır. Bu nedenle, ülkemizin hak ettiği refah 
artışını sağlamak için fiyat istikrarını bir ön koşul olarak 
görmekteyiz. Fiyat istikrarının sağlanmasıyla Türkiye’de 
yatırım ortamı iyileşecek, öngörülebilirlik artacak, böylece 
katma değeri yüksek yeni teknoloji yatırımlarını ülkemize 
çekmek mümkün olacaktır. 

Bu açıdan bakıldığında Cumhurbaşkanımız Recep Tayyip 
Erdoğan liderliğinde başlatılan yeni ekonomik reform gün-
demini çok yakından takip ediyor ve enflasyonla müca-
delenin öncelikli hedef olmasını destekliyoruz. Enflasyonla 
mücadeleye yönelik Hazine ve Maliye Bakanlığı ile Merkez 
Bankası koordinasyonunda yürütülen çalışmalarda bir 

kamu-özel sektör istişare sürecinin son derece faydalı 
olacağı kanaatindeyiz. 

Bu istişare süreci, tüm fiyatların serbest piyasa koşulları 
içinde oluşmasını gözeterek, küresel ve yerel fiyat dina-
miklerinin sektörel bazda yakından izlenmesine ve ürün 
gruplarında görülen yapısal risklerin, maliyet dinamiklerinin 
ve arz-talep dengesizliklerinin tespit edilmesine katkıda 
bulunacak, böylece veriye dayalı politika tasarım sürecini 
destekleyecektir. İş dünyasında enflasyonla mücadelenin 
önemi ve fiyat istikrarının orta-uzun vadeli büyüme ve 
istihdam perspektifine olumlu katkısı konusunda farkında-
lığı artırmak için kurulacak bu istişare mekanizmasının son 
derece yararlı olacağına inanıyoruz. 

Enflasyonla mücadelede başarılı olmamız için Merkez 
Bankası’nın ve ilgili kamu kurumlarının çabalarına tüm 
paydaşların destek vermesi gerektiğini biliyor, COVID-19 
sonrası küresel toparlanma döneminde Türkiye’nin hak 
ettiği fiyat istikrarı hedefine hızla ulaşması için tüm katkıyı 
vermeye hazır olduğumuzu kamuoyu ile paylaşıyoruz.” 
                                         

TESK, TOBB,  
TÜSİAD VE MÜSİAD’dan 
ortak açıklama 
TESK, TOBB, TÜSİAD VE MÜSİAD’dan yapılan ortak açıklamada,  

“Türkiye’nin önceliği fiyat istikrarı” denildi.   
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APAYDIN, “NAKLİYECİ ESNAFINA 
ALTERNATİF GEÇİŞ SAĞLANMALI”

Türkiye Şoförler ve Otomobilciler Federasyonu

N
akliyeci esnafı için zorunlu köprü ve yol geçişlerinin dışında alternatif 
geçişler sağlanması gerektiğini belirten TŞOF Başkanı Fevzi Apaydın, 
“Köprü ve yol geçiş ücretlerine 2021 yılı için yüzde 26 zam yapıldı. Zaten 
nakliyeci esnafımızın zorunlu olarak geçtiği köprü ve yol geçiş ücretleri 

esnafımızın belini büküyordu. Nakliyeci esnafımıza zorunlu köprü ve yol geçişlerinin 
dışında alternatif ve ücretsiz geçiş imkanı sağlanmalı. Alternatif yol imkanı 
sağlanamıyorsa geçiş ücretlerine zam yapmak yerine ücretler düşürülmeli” dedi.

görevini yürüten şoför esnafımız 

ücretli köprü ve yollardan geçerken 

geçiş kartında veya kredi kartında 

yeterli bakiyenin olup olmadığını takip 

edemiyor. Bazen cihaz geçiş kartının 

bakiyesi yetersiz oluyor ya da cihaz 

bozuk olduğu için okuma yapmıyor. 

Haliyle esnafımız da geçiş ücretinin 

“CEZALAR TİCARETİN 
ÖNÜNE GEÇMEMELİ”
Zorunlu köprü ve yol geçişlerinde 
şoför esnafının yaşadığı sıkıntıla-
rı dile getiren Türkiye Şoförler ve 
Otomobilciler Federasyonu (TŞOF) 
Başkanı Fevzi Apaydın, “Gece gün-
düz demeden direksiyon başında 

ödenmediğinin farkına varamıyor ve 
cezaya maruz kalıyor. Esnafımız hiç-
bir şekilde uyarılmadan ve adresine 
tebligat yapılmadan gelen cezalar di-
rekt icraya gönderildiğinde ise büyük 
bir mağduriyet yaşanıyor. Nakliyeci 
esnafımız, geçiş bedelinin 4 katı ce-
zaya maruz kalmanın yanı sıra bir de 
icra masrafları, avukatlık ücretleri vs. 
ödemek zorunda kalıyor. Bu mağdu-
riyetin önüne geçmek için esnafımıza 
bildirimi yapılmalı” diye konuştu. 

“NAKLİYECİ ESNAFIMIZ 
GEÇİŞ ÜCRETİ YÜKÜNDEN 
KURTARILMALI”
Nakliyeci esnafı için alternatif geçiş 
hakkının sağlanmasının gerekliliğini 
anlatan Apaydın, “Nakliyeci esnafımız 
icraya giden cezalar yüzünden ek-
mek teknesi olan aracını bile satmak 
zorunda kalabiliyor. Esnafımız haksız 
yere maruz kaldığı bu cezaların be-
delini böyle ağır şekilde ödememeli. 
Köprü ve yol geçiş cezaları ödenebilir 
ve makul seviyede olmalı. Öte yan-
dan ulaşım için gerekli yol, köprü, 
tünel gibi hizmetler kamu hizmeti 
olarak verilmeli ve nakliyeci esnafımız 
için alternatif geçiş yolları oluşturul-
malı. Zaten pandemide zor şarlar 
altında çalışan şoför esnafımız bu 
yükten kurtarılmalı” şeklinde konuştu.

TESK TEŞKİLATTAN
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KESKİN: “ESNAF 3 HARFLİLERDEN KURTULMAK İSTERKEN, 
DEVLET 3 HARFLİ PTT’Yİ MARKET YAPTI”

Malatya Esnaf ve Sanatkârları Odaları Birliği

T
ürkiye Esnaf ve Sanatkarlar 
Konfederasyonu (TESK) 
Yönetim Kurulu Üyesi, 
Malatya Esnaf ve Sanatkar-

lar Odaları Birliği (MESOB) Başkanı 
Şevket Keskin, PTT’nın sanal alışveriş 
merkezi kurmasına tepki göstererek, 
“PTT gibi bir kurumunun çıkıp alışveriş 
merkezi kurması sosyal devlet anlayışı 
değil, tüccar devlet anlayışıdır.  Esnaf 
camiası olarak 3 harfli marketlerden 
kurtulmak isterken, devlet yine 3 harfli 
olan PTT’yi resmi hizmete mahsus 
market haline getirdi.” dedi.

“Market zincirleri ve gıda 
toptancıları konsolosluk 
gibi, kurumlar içine 
giremiyor” 
Keskin yaptığı açıklama da, “Yıllardır 
resmi kurumların ekmek ve çiklet sat-
masının engellenmesini bekliyorken, 
artık devletin diğer kurumları da esnaf 
ve sanatkara rakip olmaya başladı. 
Esnafın en sıkıntılı döneminde devletin 
PTT gibi bir kurumunun çıkıp alışveriş 
merkezi kurması sosyal devlet anlayışı 
değil, tüccar devlet anlayışıdır.  Esnaf 
camiası olarak 3 harfli marketlerden 
kurtulmak isterken, devlet yine 3 harfli 

olan PTT’yi resmi hizmete mahsus 
market haline getirdi. Gıda denetimi-
nin yasal çerçevesi bellidir, kurumların 
yetkisi bellidir, ama maalesef aylardır 
ifade ediyorum şimdiye kadar pi-
yasalarda olmamış bir belirsizlik ve 
başıboşluk var. Anadolu’daki haykırış-
larımız, sokağın sesi maalesef Sayın 
Cumhurbaşkanımıza iletilmiyor. Niha-
yet 1 yıldır dile getirdiğimiz sokaktaki 
feryadı bütün basın, bilim insanları, 
uzmanlar ve Sayın Cumhurbaşka-
nımız da gündemine almıştır.  Bu 
durum halkımız için olumlu bir geliş-
medir. Sayın Cumhurbaşkanımıza ve 
bilim insanlarına teşekkür ediyorum.  
Sayın Cumhurbaşkanımızın geçtiğimiz 
hafta gıda fiyatlarına ilişkin açıklaması, 
küçük esnaf için değil, market zin-
ciri ve gıda toptancısı ağalar içindir.  
Resmi kurumlar o konuşmayı yanlış 
anlayıp esnafımızın üzerine gelmesin. 
Kamu kurumları görevini yapıyor gö-
rünmek için de küçük esnafın üzerine 
gidiyorlar. Devletin kurumları, yabancı 
devletin konsolosluğuna giremediği 
gibi,  gıda toptancılarına, gıda depola-
rına,  market zincirlerine, yani yabancı 
sermayenin konsolosu olan 3 harfli-
lerin içine girip denetim yapamıyor, 
yüksek fiyatın hesabını soramıyor.” 
diye konuştu.

“Her yer tıklım tıklım, bu 
virüsü esnaf mı yayıyor” 
Pandemiden dolayı lokantaların ve 
yiyecek içecek sektörüne yönelik ya-
sak düzenlemesinin yeniden gözden 
geçirilmesi gerektiğini belirten Kes-
kin, “Yazın sahiller ve turistik oteller 
doluydu, şimdi kış ayında kayak mer-
kezleri kalabalık, oteller tıklım tıklım, 
otobanlardaki ve yollardaki işletmeler 
ana baba günü, ama yasaklar esna-
fın üzerinde. Bu virüsü esnaf mı yayı-
yor? Ortada adil olmayan bir durum 
var. Zengine kısıtlama yok, gariban 
esnafa kısıtlama var. Sayın Cumhur-
başkanımızdan en azından karekod 
uygulaması ile lokanta ve içecek 
sektörüne yönelik iyileştirme yapılma-
sını talep ediyor, bu konuda müjdeyi 
bekliyoruz.” ifadelerini kaydetti.
 

“Devletin bir bankası 
yapıyor, iki bankası 
kaçıyor”
Keskin, “Esnaf ve sanatkar tezgahını 
çalıştırmak, boşalan rafını doldurmak, 
biten hammaddesini temin etmek, 
durmuş kontağını çalıştırmak için erte-
leme değil, hibe bekliyor.  Çünkü es-
nafın sermayesi eridi.  Yine; Halkbank, 
esnaflara kolaylık sağlarken, devletin 
diğer iki bankası olan Ziraat Bankası 
ve Vakıfbank herhangi bir iyileştirme 
yapmıyor. Ziraat Bankası ve Vakıfbank 
ticaret kredilerini faizsiz olarak ertele-
meli.  Özellikle bu iki bankamız özel 
halk otobüsü işletmecilerinin almış 
olduğu kredileri en az 1 yıl süreyle 
faizsiz olarak ertelemelidir.” dedi.

Keskin, “Cumhurbaşkanımız Sayın 
Recep Tayyip Erdoğan’a şimdiye 
kadar vermiş oldukları destekler için 
teşekkür ediyoruz. İnanıyoruz ki, 
mevcut sorunlarımızın çözümü içinde 
müjdelerini verecektir.” dedi.
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ESNAFIN SORUNLARI GENEL BAŞKAN YARDIMCISINA İLETİLDİ 

ESNAFIMIZIN MAĞDURİYETİ DEVAM EDİYOR

Sivas  Esnaf ve Sanatkârları Odaları Birliği

Esnaf ve Sanatkarlar Odaları Birliği-
ne Sivas Milletvekili Milli Savunma 
Komisyonu İsmet Yılmaz, Ak Parti  İl 
Başkanı Hakan Aksu, ilçe başkanı M. 
Burak Kuruçay, Kadın Kolları Başkanı  
Arzu Polat, Gençlik Kolları Başkanı 
Fatih Sakarya ve parti yöneticileri ile 
birlikte Sesob’a ziyarette bulunan  Ak 
Parti Genel Başkan Yardımcısı Vedat 
Demiröz, Birlik Başkanı Beşir Köksal 
ve yönetim kurulu üyeleri tarafından 
karşılandı.

Esnaf teşkilatının çalışmaları hak-
kında bilgi verdikten sonra esnafın 
durumunu da anlatan Sesob Başkanı 
Beşir Köksal, pandemi sürecinde 
esnafın çok mağdur olduğunu, özel-
likle kapalı olan kahveci, okul servisi, 
kantinci, kırtasiyeci, eğlence yerleri 
ve halk otobüsü işletmecisi   esnaf-
ların mağduriyetinin devam ettiğini, 
kredi çekerek ayakta durmaya çalıştı-
ğını  söyledi.

Devlet desteğinin yanısıra Valilik ve 
Belediyenin de esnafa nakdi desteği 
olduğunu bu desteğin esnafa katkı 
sağladığını vurgulayan Sesob Baş-
kanı Köksal, Esnaf ve Sanatkarlar 
Kredi ve Kefalet Kooperatifi aracılığı 
ile verilen kredi faizlerinin yüzde 4.5 
oranından 8.5 oranına yükseldiğini 
,bunun da zor durumda olan esnafı 
mağdur ettiğini vurgulayarak, “Es-
naf ve Sanatkarlarımız pandemiden 
dolayı çok zor durumdadır. Bu 
süreçte esnaflarımız kredi çekerek 
ayakta durmaya çalışmaktadır. Alınan 
kredilerin ödeme günleri geldi ve 
esnafımız ödemekte zorlanmaktadır. 
Kredileri vadesi uzatılmalıdır. Faiz 
oranları da tekrar aşağı çekilmelidir. 
Emekli Esnafın maaşları çok düşük 
olduğu için geçinmekte zorlanmakta-
dır” dedi.

Esnafın sorunlarını dinleyen Ak parti 
Genel Başkan Yardımcısı Vedat 

Demiröz,  talepleri MYK toplantısın-
da Cumhurbaşkanı Recep Tayyip 
Erdoğan’a ileteceğini söyledi. 

Sivas’ın yatırımlar ve teşvikler konu-
sunda şanslı bir olduğunu vurgulayan 
Genel Başkan Yardımcısı Demiröz, 
daha fazla yatırım, Demirağ OSB 
ve Teşvik konusunda Ak parti ola-
rak desteklerinin devam edeceğini 
belirterek, Sesob Başkanı Köksal’a 
misafirperverliklerinden dolayı  teşek-
kür etti.

Sivas Esob Başkanı Beşir Köksal 
ziyaret anısına Ak Parti Genel Başkan 
Yardımcısı Vedat Demiröz ve Sivas 
Milletvekili İsmet Yılmaz’a ziyaret 
anısına Sivas El Sanatlarından hediye 
etti. 

TESK TEŞKİLATTAN

A k Parti Genel Başkan Yardımcısı İstanbul 
Milletvekili  Vedat Demiröz,  Sivas Esnaf ve 
Sanatkarlar Odaları Birliğini ziyaret etti
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DİNÇER: “LOKANTA, KAFE VE PASTANELERİN HES 
KODU UYGULAMASIYLA AÇILMASINI İSTİYORUZ”  

Mersin Esnaf ve Sanatkârları Odaları Birliği

M
ersin ESOB Başkanı Dinçer, korona virüs salgını 
nedeniyle getirilen kısıtlamalar çerçevesinde 
bir bölümü tamamen kapalı olan, bir 
bölümünün hizmetleri de yalnızca paket servisi 

ile sınırlandırılan işletme sahibi esnafın kan ağladığını 
söyleyerek, hükümetten acil destek beklediklerini söyledi 

Mersin Esnaf ve Sanatkarlar Odaları 
Birliği (ESOB) Başkanı Talat Dinçer, 
korona virüs salgını nedeniyle ge-
tirilen kısıtlamalar çerçevesinde bir 
bölümü tamamen kapalı olan, bir 
bölümünün hizmetleri de yalnızca 
paket servisi ile sınırlandırılan işletme 
sahibi esnafın kan ağladığını belirte-
rek, “Esnafın ayakta kalabilmesi için 
çok acil 2020 yılında tahakkuk eden 
SGK primlerinin alınmamasını, faizsiz 
kredi verilmesini, lokanta, kafe ve 
pastanelerin HES kodu uygulamasıy-
la açılmasını istiyoruz” dedi. 

Korona virüs salgınından en çok 
etkilenen kesimlerden birini de esnaf 
ve sanatkarlar oluşturuyor. Kısıtlama-
lar nedeniyle faaliyetleri durdurulan 
kahvehane, kıraathane, internet kafe, 
kır bahçesi, elektronik oyun salonları, 
bilardo salonları ve halı saha işletme-

cileri ile hizmetleri yalnızca paket ser-
visi ile sınırlandırılan lokanta, pastane 
ve kafeterya gibi işletmeler, ayakta 
kalabilmek için acil çözüm bekliyor. 

“Esnafımız, paket 
servisle elemanının 
yevmiyesini bile 
kurtaramıyor” 
Öte yandan, halkın yeme-içme ihti-
yacını karşılayan lokanta, pastane, 
kafeterya gibi işletmelere de yalnızca 
paket servisi izni verildiğine dikkat 
çeken Dinçer, bunların da çok kısıtlı 
cirolarla ayakta kalma savaşı ver-
diklerini vurguladı. Dinçer, “Lokanta 
esnafı, paket servisle yanında ça-
lıştırdığı elemanının yevmiyesini bile 
kurtaracak derecede ciro yapamıyor. 
Çünkü paket servis de yapsanız 
ocakçıyı, yemek yapanı, paketi götü-
reni çalıştırmak zorundasınız. O iş-

letmenin içinde en az 5 kişi çalışmak 
zorunda kalıyor. Bütün bunları dik-
kate aldığınızda işletmelerimizin bü-
yük bir bölümü hiçbir şekilde yeterli 
kazancı elde edemiyor. Esnafımız 
işletmesinin elektrik, su parasını dahi 
kazanamıyor. Ayrıca insanlar, pande-
mi nedeniyle içe kapandı, ekmeğini 
bile evinde kendisi yapmaya başladı. 
Esnaf bu durumdan çok olumsuz et-
kilendi; elektriğini, suyunu kapatanlar 
oldu. Böyle bir sıkıntının içerisindeyiz” 
ifadelerini kullandı. 
 

“Esnafımız kan ağlıyor” 
Lokanta, kafe ve pastane esnafının 
çok zor durumda olduğunun altını 
çizen Birlik Başkanı Dinçer, ana cad-
deler ve sahil kesimindeki iş yerlerinin 
sadece aylık kiralarının 15-20 bin 
lirayı bulduğunu dile getirerek, “Bun-
ların hepsi iş yapamayınca durma 
noktasına geldi. Bu esnafımız kan 
ağlıyor” diye konuştu. 
 

“İşletmeler HES kodu ile 
müşteri alsın” 
Esnafı bu zorlu süreçten kurtarmak 
için belirli kurallar çerçevesinde lo-
kanta, kafe ve pastanelerin müşteri 
kabul etmelerine izin verilmesi gerek-
tiğini belirten Dinçer, HES kodu uy-
gulamasını önererek, şunları söyledi: 
“Lokantalara HES kodu ile müşteri 
kabul edilsin. Masalar belirli aralık-
larla yerleştirilsin ve yemek hizmeti 
verilsin. Emin olun bu şekilde paket 
servisten daha hijyenik bir ortam 
olur. Yavaş yavaş lokantaları, kafeleri 
ve pastanelerimizi açalım, çünkü 
paketle olmuyor bu iş. AVM’lere HES 
kodu ile girilebiliyorsa bu işletmelere 
de aynı izin verilmeli. Geçen hafta 
konfederasyonda toplantı yaptık ve 
bu talebimizi de ilettik.”                                         
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ESNAF MÜJDE BEKLİYOR

Eskişehir Esnaf ve Sanatkârları Odaları Birliği

E
skişehir Esnaf ve Sanatkârlar Odaları Birliği Başkanı Ekrem Birsen, hemen 
hemen 2 dönemdir üniversitelerin kapalı olmasının esnafı doğrudan 
etkilediğini belirterek, “Çok sorunlar yaşadık ama artık bu sorunların 
tekrarlanması istemiyoruz. Bir sonraki Bakanlık Kurulu’nun toplanmasının 

ardından Cumhurbaşkanımızdan bu konudaki müjdeyi bekliyoruz” dedi. 

Dünyayı etkisi altına alan Korona 
virüs (Covid-19) nedeniyle alınan ted-
birler kapsamında başta üniversiteler 
olmak üzere lise, ortaokul ve ilkokul-

larda uzaktan eğitime devam ediliyor. 
Salgın döneminde üniversitelerin 
kapalı olması, Türkiye’nin üniversite 
kenti olarak bilinen Eskişehir’deki 

esnafı son derecede olumsuz et-
kiledi.  Pandemi nedeniyle aylardır 
kapalı kalan esnaf, öğrencilerin kendi 
memleketlerine dönmesi nedeniyle 

TESK TEŞKİLATTAN



47

vitrin / 2021

Van Esnaf ve Sanatkârları Odaları Birliği

dükkânları açtı, ancak alıcısız kaldı. 
2021 yılı Güz dönemin bitmesinin 
ardından şubat ayında başlayacak 
olan Bahar dönemindeki eğitimi yüz 
yüze mi yoksa uzaktan mı devam 
edileceği konusunda kesin bir karar 
duyurulmazken, Eskişehir Esnaf ve 
Sanatkârlar Odaları Birliği Başkanı 
Ekrem Birsen konu ile ilgili bir açıkla-
ma yaptı. 
 

“Üniversitelerin açılması 
lazım” 
Başkan Birsen, önümüzdeki dönem 
üniversitelerde yüz yüze eğitime baş-
lanıp esnafın kurtuluşunun sağlana-
cağını ümit ediyor. Birsen, “Covid-19 
nedeniyle çok büyük sıkıntıların 
oluştuğu dönemde ülkemizde de 
Covid-19 ile ilgili sıkıntıları en yakın-
dan yaşayan esnaf ve sanatkârlardır. 
Dolayısıyla şehrimizin üniversite şehri 
olması konunun önemini bir kat daha 
artmıştır. Geçen dönem bu sorunları 
çok derinden yaşadık. Yüz yüze eği-
tim Eskişehir için çok önemli, bunun 
olmamasından kaynaklanan bütün 
zorlukları yaşadık. 

Özellikle bu konuda kafelerimiz, lo-
kantalarımız, restoranlarımız, giyim 
ve kuşamla ilgili işletmelerimiz çok 
büyük zararlar gördü. Bizim beklen-
timiz; artık bu sıkıntıları bir an önce 
aşabilmek için tüm tedbirleri yerinde 
alarak üniversiteleri mutlaka açmak-
tır. Çünkü dediğimiz gibi kapalı kalan 
üniversitelerimizin ne Covid-19’a 
faydası var ne de esnaf ve sanatkârın 
kayıplarını karşılayabilmesi mümkün 
değil. Dolayısıyla hem kayıpları ya-
şamamak hem de Covid-19’u daha 
sıkı tedbirlerle kontrol altına alabilmek 
için üniversitelerin açılması lazım” 
diye konuştu. 
 

“Üniversitelerin kapalı 
kalması kimsenin 
yararına değil” 
Öğrencilerin kendi evlerinde kalarak 
ne eğitimde ne de sağlıkta faydalı 

şeyler kazanamadığı dile getiren 
Ekrem Birsen, “Üniversite gençliği 
evlerinde Covid-19 ile ilgili mücade-
lede maalesef tedbirlere uymayarak 
hem ailelerine hastalığı arttırarak yük 
olmaya devam ediyorlar, hem de 
üniversitelerdeki eğitimlerinden geri 
kalarak birçok kayıp yaşıyorlar. 

Ayrıca bundan sonra sınıf geçme-
lerde yaşayacakları sıkıntıları da 
düşünecek olursak üniversite okuma 
sürelerinin de uzamasıyla ailelerine 
ekonomik olarak yük getirecekler. 
Onun için mutlaka ve mutlaka üniver-
site gençliğinden Covid-19 salgınını 
önleyebilmek için daha iyi faydala-
narak, üniversitelerimizi açarak, öğ-
rencilerimizi daha iyi bilgilendirerek, 
tedbirlere uyulmasını sağlayarak, ted-
birlere uymayanları onlarla uyararak 
üniversite gençliğimizden daha aktif 
faydalanarak bu Covid-19 salgınıyla 
daha iyi mücadele edeceğimiz inan-
cındayız” şeklinde konuştu. 
 

“Cumhurbaşkanımızdan 
müjdeyi bekliyoruz” 
Ekrem Birsen, bugün toplanması 
beklenen Bakanlık Kurulu’nda üni-
versitelerin açılması ile ilgili bir müjde 
kararı çıkacağı bekliyor. 

Birsen, “Şehrimizde üç üniversitemiz 
ve okullarımız var. Kantin işletmeleri-
mizin, kahvehanelerimizin, kafelerimi-
zin, kıraathanelerimizin, lokantalarımı-
zın, restoranlarımızın, giyim sektörün-
de çalışanlarımız ve kırtasiyecilerimiz 
gibi tüm esnaf ve sanatkârlarımız 
olarak zor bir dönem yaşadık. 

Dolayısıyla bu dönemi yaşarken de 
yüz yüze eğitimin kapalı olmasıyla 
yaşadıklarımızı artık bu dönem ya-
şamak istemiyoruz. İşletmelerimizin 
bir an önce açılarak faaliyetlerine 
başlamasıyla bu sıkıntıların gideril-
mesini bekliyoruz. Cumhurbaşkanı-
mız ve Bakanlarımızın yapacağı bu 
görüşmede bu müjdeyi bekliyoruz” 
dedi. 

 “Her kapanan işletme 
devletin üstünde işsizlik 
ordusuna katılacak yeni 
bir yük demektir” 
Korona virüs döneminde yüzde 5 
civarında esnafın kepenk kapattığını 
dile getiren Birsen, “İşletmelerimizde 
kapanmaları çok fazla yaşamadık. 
Devletimizin vermiş olduğu esnaf 
kefalet kredileriyle ayakta kalabilmeyi 
başardık. Bir veri söyleyecek olursak 
az evvel saymış olduğum meslek 
gruplarında yüzde 5 civarında ka-
panmalar yaşandı. Bunun yanında 
devletin vermiş olduğu teşvikler-
den yararlanmaya çalışan esnaf ve 
sanatkârların da bize kayıt olmasıyla 
kapanmaları bir nebze olsun den-
gelemiş olduk. Bu kapanmaların 
önümüzdeki günlerde artmaması için 
devletimizin esnaf ve sanatkârlara 
vermiş olduğu bazı teşvikler var. Bu 
teşviklerin artarak devam etmesinin 
öneminin altını çizmek istiyorum. Her 
kapanan işletme devletin üstünde iş-
sizlik ordusuna katılacak yeni bir yük 
demektir” ifadelerinde bulundu. 
 

“Şehrimizde ki 
üniversitelerimizin 
altyapıları vardır” 
Başkan Birsen Eskişehir’deki üniver-
sitelerde Covid-19’a karşı alınması 
gereken tüm önlemlerin altyapıları-
nın olduğu inandığı belirtti. Birsen, 
“Eskişehir’de altyapısı gerçekten 
güçlü üniversitelerimiz var. Özellikle 
Anadolu Üniversitemiz olmak üzere 
Osmangazi Üniversitemiz ve yeni 
kurulan Teknik Üniversitemizin de 
bu kurallara en iyi şekilde uyacaktır. 
Ayrıca Üniversitelerimizi de tekrar 
eğitime kazandırarak öğrencilerimizin 
ülke ekonomisine katkı sağlamaları-
nın öneminin büyük olduğunu düşü-
necek olursak üniversitelerin bir an 
önce açılması ülkemiz yararına ola-
caktır” diyerek sözlerini tamamladı. 
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DONDURUCU SOĞUKTA  
TAKSİ DURAĞINA SIĞINDILAR   

Çanakkale’nin Lapseki ilçesinde otobüs beklerken üşüyen 2 kişi, gördükleri taksi 
durağına sığındı. Burada piknik tüpünde çay içip, helallik için not bırakan şahıslar, 
taksicilerin takdirini kazandı.   

birer bardak içtikten sonra çalışan-
lara not bırakarak helallik istedi. İkili, 
daha sonra gelen otobüse binerek, 
duraktan ayrıldı. 

Durağa gelen taksiciler notu oku-
yarak duygulandı. Lapseki Şoförler 
Odası Başkanı ve durak çalışanı 
İbrahim Ergin yaptığı açıklamada, 
“Arkadaşlar işe çıkmış. İki vatandaş 
durağımıza sığınmış. Çayımızı içmiş-
ler ve bize teşekkür notu bırakmışlar. 
Esnaflıkta ahilik geleneği var . Va-
tandaşa kapımız ve soframız açık. 
Gelen-giden burada barınıyor. Bazen 

Olay 14 Şubat akşamı geç saatlerde 
meydana geldi. Çanakkale’nin Lap-
seki ilçesinde otobüs beklerken üşü-
yen vatandaşlar, gördükleri taksi du-
rağına sığındı. Gece saatlerinde etkili 
olan dona dayanamayan Cengizhan 
Öksüz ile Ceyhan Kaçak isimli şahıs-
lar, sığınacak yer aramaya başladı. 
İlçe otogarının yan tarafında yer alan 
taksi durağını gören şahıslar, içeri gi-
rerek sıcak ortamda otobüs bekledi. 
Taksicilerin yoğun mesaisi sonucu 1 
saate yakın boş kalan durakta piknik 
tüpü üzerinde limonlu çayı gören 
Cengizhan Öksüz ile Ceyhan Kaçak, 

aileler geliyor, bazen de otobüs yazı-
haneleri kapandığı için mağdur olan-
lar geliyor” dedi. 

Durağa sığınan 
vatandaşlardan anlamlı 
not 
Durağa sığınarak otobüs bekleyen 
Cengizhan Öksüz ve Ceyhan Kaçak 
isimli vatandaşlar sıcak çaylarını içtik-
ten sonra bıraktıkları notta:  
“Sevgili Lapseki İskele Taksi çalı-
şanları, 14 Şubat Pazar gecesi taksi 
durağınız boştu ve misafir oldum. 
Otobüsü bekledim. Piknik tüpünüzde 
limon çayınızı içtik arkadaşla. O da 
benim gibi otobüs bekliyordu. Hak-
kınızı helal edin. Cengizhan Öksüz”  
ifadeleri yer aldı. 
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“Kazancın  
bol olsun...”

TESK
TÜRKİYE 
ESNAF VE SANATKÂRLARI 
KONFEDERASYONU

Esnaf ve sanatkâr 
alın teri ile 
helal lokmasını 
kazanır...

B E N D E V İ 
P A L A N D Ö K E N

Genel  Başkan
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T
ürkiye Cumhuriyet Mer-
kez Bankası (TCMB), 
yılın ilk faiz kararını 
açıkladı. Para Politikası 
Kurulu,  politika faizi 

olan bir hafta vadeli repo ihale faiz 

MERKEZ BANKASI 
FAİZİ DEĞİŞTİRMEDİ   

Merkez Bankası politika faizi 
olan bir hafta vadeli repo 
ihale faiz oranının yüzde 17 
düzeyinde sabit tutulmasına 
karar verdi.   
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oranının yüzde 17 düzeyinde sabit 
tutulmasına karar verdi. 

Faiz kararı metninde iktisadi faaliyet 
güçlü bir seyir izlendiği belirtilerek, 
salgına bağlı kısıtlamaların ekonomi 
üzerindeki aşağı yönlü etkileri, geç-
tiğimiz yılın ikinci çeyreğine kıyasla 
daha sınırlı seyretmekle birlikte, 
hizmetler ve bağlantılı sektörlerdeki 
yavaşlama ve bu sektörlerin kısa 
vadeli görünümüne dair belirsizlikler 
devam ettiği bildirildi. 

Salgın döneminde sağlanan yüksek 
kredi büyümesinin birikimli etkileriyle 
güç kazanan iç talebin cari işlemler 

dengesi üzerindeki olumsuz etkisinin 
devam ettiğinin vurgulandığı metinde, 
“Diğer taraftan, finansal koşullardaki 
sıkılaşmayla birlikte son dönemde 
kredi büyümesi yavaşlamaya başla-
mıştır. İç talep koşulları, döviz kuru 
başta olmak üzere birikimli maliyet 
etkileri, uluslararası gıda ve diğer em-
tia fiyatlarındaki yükseliş ve enflasyon 
beklentilerindeki yüksek seviyeler, 
fiyatlama davranışları ve enflasyon 
görünümünü olumsuz etkilemeye 
devam etmektedir. Kasım ve Aralık 
PPK toplantılarında gerçekleştirilen 
güçlü parasal sıkılaştırmanın kredi-
ler ve iç talep üzerindeki yavaşlatıcı 

etkilerinin daha belirgin hale gelmesi 

beklenmekte, böylelikle enflasyon 

üzerinde etkili olan talep ve maliyet 

unsurlarının kademeli olarak zayıfla-

yacağı öngörülmektedir. Öte yandan, 

uluslararası emtia fiyatlarındaki geliş-

meler, bazı sektörlerde belirginleşen 

arz kısıtları ile gerçekleştirilen ücret 

ve yönetilen fiyat ayarlamaları, orta 

vadeli enflasyon görünümü üzerin-

deki önemini korumaktadır. Bu doğ-

rultuda Kurul, 2021 yılsonu tahmin 

hedefini dikkate alarak, enflasyonda 

kalıcı düşüşe ve fiyat istikrarına işa-

ret eden güçlü göstergeler oluşana 

kadar sıkı para politikası duruşunun 

kararlılıkla uzun bir müddet sürdürül-

mesine karar vermiştir” denildi. 

Enflasyonda kalıcı düşüşe ve fiyat 

istikrarına işaret eden güçlü göster-

geler kapsamında enflasyonun ana 

eğilimi ve fiyatlama davranışlarına 

ilişkin göstergeler, yayılım endeksleri, 

talep ve maliyet unsurları ve enflas-

yon beklentilerinin tahmin ufku içeri-

sinde hedeflerle uyumunun yakından 

izleneceğinin kaydedildiği metinde, 

“Gerekmesi durumunda ilave para-

sal sıkılaşma yapılacaktır. Sıkı para 

politikası duruşunun, fiyat istikrarını 

kalıcı olarak tesis etmesinin yanında, 

ülke risk primlerinin düşmesi, ters 

para ikamesinin başlaması, döviz 

rezervlerinin artış eğilimine girmesi ve 

finansman maliyetlerinin kalıcı olarak 

gerilemesi yoluyla makroekonomik ve 

finansal istikrarı olumlu etkileyeceği 

değerlendirilmiştir. TCMB karar alma 

süreçlerinde orta vadeli bir perspek-

tifle, enflasyonu etkileyen tüm unsur-

ları ve bu unsurların etkileşimini temel 

alan bir analiz çerçevesi benimse-

mektedir. Açıklanacak her türlü yeni 

verinin ve haberin Kurul’un geleceğe 

yönelik politika duruşunu değiştirme-

sine neden olabileceği önemle vur-

gulanmalıdır” ifadelerine yer verildi. 
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AŞIYLA 65 YAŞ GRUBUNA 
SOKAK SERBEST OLACAK

K
itlesel aşılamada sıra 65 yaş üstüne geldi. Koronavirüs Bilim Kurulu Üyesi Prof. Dr. 
Mustafa Hasöksüz, “65 yaş ve üstüne aşılama başladı. İkinci dozdan iki hafta sonra 
koruma etkisini gösterir. Yaşlılarda can kayıplarını düşürecektir. Sınırlamaların da 
hafiflemesi mümkün olabilir” dedi.   

Salgında bugüne kadar can kayıpları-
nın, genellikle +65 yaş grubunda gö-
rüldüğünü belirten Sağlık Bilim Kuru-
lu üyesi Prof. Dr. Mustafa Hasöksüz, 
bu sebeple dünyada ilk önceliğin de 
sağlık çalışanlarından sonra bu gruba 
verildiğini söyledi. Prof. Dr. Hasök-
süz, “Bu yaş grubunda aşılama sa-
yesinde ölüm oranlarında düşüş ola-
caktır. İlk dozdan 28 gün sonra ikinci 
dozlarını yaptıracaklar. Koruma ise 
ikinci dozdan iki hafta sonra başla-
yacak. Böylelikle, yaşlılara uygulanan 
sınırlamaların hafiflemesi de mümkün 
olacak” diye konuştu. 

“Aşı temin etmek çok 
daha önemli” 
Türkiye Gazetesi’nin haberine göre, 
aşı teminindeki zorluklar ve yerli aşı 
çalışmalarını da değerlendiren Ha-
söksüz, “Yakın gelecekte, aşı üreten 
firmaların sayısı artacak, piyasaya 
daha çok aşı çıkacak. Sağlık Bakan-
lığı, farklı tipleri de olsa onaylanmış 
her aşıyı temin etme yoluna gitmek-
tedir. Aşı tiplerinden ziyade önemli 
olan, aşıların ülkeye gelmesidir. Yerli 
aşılarımızdan biri, ikinci faza başladı. 
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Palandöken: ”Esnaf ve 
Sanatkârımızın Öncelikli 
Olarak Aşılanması, 
Pandeminin Hızını Keser” 
TESK Genel Başkanı Bendevi Palandöken: 
“Ulaşım ve hizmet sektöründeki esnaf ve 
çalışanları aşıda öncelikli olmalı”   

Esnaf ve Sanatkarların pandemi süresin-
ce aşılanmasının korona virüsün yayılma-
sının önüne geçeceğini belirten Türkiye 
Esnaf ve Sanatkarlar Konfederasyonu 
(TESK) Genel Başkanı Bendevi Palandö-
ken, ”Her gün işi gereği binlerce insanla 
aynı ortamda bulunmak, temas etmek 
zorunda kalan esnaf ve sanatkârımızın 
öncelikli olarak aşılanması, hem pande-
minin hızını keser” dedi.

Esnaf ve Sanatkarların Covid-19 pan-
demisi boyunca aşılamada öncelikli 
sırada olmasını gerektiğini vurgulayan 
Palandöken, ”Toplu taşımada faaliyet 
gösteren esnafımız, cafe-restoran kah-
vehane gibi yerlerde çalışan esnafımız 
ve yanında çalışanlar, berber, kuaför, 
büfe bakkal gibi vatandaş ile birebir 
temas eden esnaf ve sanatkârımız 
öncelikli olarak aşılanmalı” değerlen-
dirmesinde bulundu. 

“Esnaf ve sanatkârımızın öncelikli ola-
rak aşılanması, hem pandeminin hızını 
keser, hem de vatandaş daha güvenilir 
şekilde esnafımızdan alışveriş yapar” 

İşi gereği gün içinde binlerce kişi ile 

Bir diğer, birinci fazı tamamlamak 
üzere. Üç aşımız gelecek hafta birinci 
faza başlayacak. Yerli aşıların üreti-
miyle yurt dışından aşı temin etme 
konusundaki sıkıntılar da ortadan 
kalkacak” dedi. 

Günde 1 milyon aşılama 
“Toplumun yüzde 60’ının aşılanması” 
hedefine ne zaman ulaşılacağıyla ilgili 
ise Prof. Dr. Mustafa Hasöksüz, aşı-
lamanın oldukça hızlı gittiğine dikkat 
çekerek şunları kaydetti: Aşılar, 
bütün ülkeye dağıtıldığında günde 
bir milyon aşı, çok kolaylıkla yapıla-
bilecektir. Yüzde 60’ın aşılanmasıyla, 
dolaşımdaki virüs sayısı da çok aza-
lacağı için günlük vaka ve ölümler de 
çok aşağılara inecek. Hastalık yok 
olmayacak; ancak maskeli de olsa 
normale yakın bir hayat dönebilece-
ğiz. Bu tip salgınlarda sadece kendi 
insanımızın aşılanması yeterli değil, 
diğer ülkelerdeki insanların da aşı-
lanması önem taşıyor. Türkiye, 100 
bin kişideki aşılama oranına bakılınca 
günde 0,08 aşılama hızıyla dünyada 
18. sırada yer alıyor. Aşıların iki hafta 
laboratuvar incelenmesi ve onay sü-
reci, bu aşılama hızını düşük göster-
mektedir. Gelecek haftalarda bu hızın 
da artacağı kanaatindeyim”. 

Korona virüsle mücadele çerçevesin-
de sağlık görevlileri ikinci doz aşılarını 
olurken, en büyük risk grubu olan 65 
yaş ve üstünde ilk aşılama da başla-
dı. Ayrıca 60 yaş ve üzerindeki eşleri-
ne de ilk doz aşıları uygulanıyor. +65 
yaşın aşılanmasıyla, ‘1. Aşama’da 
yer alan bütün gruplar, ilk doz aşıları-
nı vurulmuş olacak. 

temas etmek zorunda kalan esnafın 
aşıda öncelikli olması gerektiğini ak-
taran Palandöken, “Her gün işi gereği 
binlerce insanla aynı ortamda bulun-
mak, temas etmek zorunda kalan esnaf 
ve sanatkârımızın öncelikli olarak aşı-
lanması, hem pandeminin hızını keser, 
hem de vatandaş daha güvenilir şekil-
de esnafımızdan alışveriş yapar. Bulaş 
riski en fazla olan, en yüksek derecede 
önemli olan mesleklerin başında taksi-
ci, dolmuşçu, halk otobüsçü gibi toplu 
taşıma sektöründe faaliyet gösteren es-
nafımız var. Okulların da açılması gün-
demde iken servisçilerimizin de aşı-
lanması çok önem arz ediyor. Bununla 
birlikte kahveci, kıraathaneci, oyun 
salonu işletmecisi gibi şu an tamamen 
kapalı olan iş yerlerinde de esnafımız 
ve yanında çalışanlarının aşılanması, 
iş yerlerinin açılmasında önemli bir 
adım attırır. Daha sonra öncelikli olan 
kafe-restoran, berber, kuaför, bakkal, 
manav, kasap, terzi gibi esnaf meslek 
sektörlerimiz var. Yani ulaşım ve hizmet 
sektöründeki esnaf ve çalışanları aşıda 
öncelikli olmalı” dedi. 
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KARLI YOLLARI 
AŞARAK 
KORONA 
VİRÜS AŞISI 
YAPIYORLAR
Fedakâr sağlık personelleri  
destan yazıyor   
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aşı çalışmalarımızı bitirdik. Hava ko-
şulları zor olsa da bir şekilde ulaşım 
sağladık. Bu kapsamda ulaşamadığı-
mız kimse kalmadı” dedi. 
 

“Kar nedeniyle bata çıka 
geldiğimiz yerler oldu” 
Olumsuz hava koşullarından dolayı 
kırsal mahallelerde yaşayan vatan-
daşların evlerine ulaşmak için ekip 
olarak yoğun bir gayret gösterdik-
lerini dile getiren Seven, sözlerini 
şöyle sürdürdü: “Çok zorlandığımız 
zamanlar oldu. Kar nedeniyle bata 
çıka geldiğimiz yerler oldu. Çığ riski-
nin olduğu yerlerden de geçtik. Bu 
gibi şartları diğer kurumlarla işbirliği 
içinde hem kendi hem de halkın sağ-
lığını riske atmadan aşılamalarımızı 
yaptık. Halkımız bizi çok iyi ağırlıyor. 
Çalışmalarımızdan da çok memnun 
kalıyorlar. Şu ana kadar yüzlerce aşı 
yaptık ve kimsede bir sıkıntı çıkmadı. 
İnşallah bundan sonra da çıkmaz. Bu 
anlamda halkımızın içi rahat olsun. 
Hep birlikte toplumun bağışıklığını 
sağlayarak, bu zor zamanları atlata-
cağımızı umuyoruz.” 

Devletin sağladığı imkanlardan mem-
nuniyet duyduklarını ifade eden yaşlı 
vatandaşlar ise sağlık personellerinin 
zorlu kış koşullarına rağmen aşı ça-
lışması yürüttüklerini belirterek, tez 
zamanda salgından kurtulma temen-
nisinde bulundu. 

V
an’da korona virüsle mü-
cadele kapsamında aşı 
çalışması yürüten sağlık 
ekipleri, olumsuz hava 

koşullarında dahi kırsaldaki 65 yaş 
grubu vatandaşlara ulaşarak Corona-
Vac aşısı yapıyor.   

Türkiye, korona virüs salgını sürecin-
de hem hastane hizmetleriyle hem 
de aşılama planlamasıyla dünyaya 
örnek olmaya devam ediyor. En fazla 
aşılama yapan ülkelerin arasına giren 
Türkiye, olumsuz hava koşullarına 
rağmen yürüttüğü aşı çalışmalarıyla 
da dünyada adını sıkça duyurmaya 
başladı. Bu kapsamda Van İl Sağlık 
Müdürlüğü tarafından doktor, hemşi-
re, anestezi teknikeri ve yardımcı per-
sonelden oluşturulan aşı ekibi, Çatak 
ilçesine bağlı kırsal Yukarınarlıca ve 
Uzuntekne mahallelerinde yaşayan 
yaşlılar için harekete geçti. Yoğun kar 
nedeniyle araçlarla ilerleyemeyen aşı 
ekibi, fırtına ve dondurucu soğuğa 
aldırış etmeden yürüyerek yaşlılara 
ulaşmaya çalışıyor. 

İlk olarak çığ faciasıyla gündeme 
gelen Yukarınarlıca Mahallesi’nde 
vatandaşın evine ulaşan ekipler, aşı 
planlaması için ilk olarak vatandaşı 
bilgilendirdi. Daha sonra tansiyon ve 
şeker ölçümü yapan ekipler, ardın-
dan Aşıla uygulaması üzerinde onayı 
alınan vatandaşa aşı uyguladı. Ekipler 
buradaki çalışmanın ardından kar ka-

lınlığı yer yer 2 metreyi bulan Uzun-
tekne Mahallesi’ne geldi. Burada da 
yaşlı çiftlere aşı uygulayan ekipler, 
tekrar aynı yolu yürüyerek araçların 
bulunduğu bölgeye geçti. 
 

“Ulaşamadığımız kimse 
kalmadı” 
İHA muhabirine konuşan Çatak Top-
lum Sağlığı Merkezi Başkanı Dr. Esra 
Seven, Sağlık Bakanlığı ve İl Sağlık 
Müdürlüğünün direktiflerine göre 
sırası gelen vatandaşlara aşı uygula-
dıklarını belirtti. Ekip olarak şu an 65 
yaş grubu vatandaşın aşılarını yaptık-
larını ifade eden Dr. Seven, “Merkeze 
uzak ve ulaşımı zor olan köylerdeki 
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Bilim Kurulu Üyesi Necmi İlhan açıkladı:  

“YENİ NORMALE  
GEÇİŞTE ANAHTAR 
ÖLÇÜT VAKA SAYISI” 
 “Bir ilimizde 100 bindelik vaka hızı daha düşükse bunun kısmen peyder pey açılmaya gitmesi, 
daha doğru bir yaklaşım olacaktır”   
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“Bir ilimizde 100 bindelik 
vaka hızı daha düşükse 
bunun kısmen peyder 
pey açılmaya gitmesi, 
daha doğru bir yaklaşım 
olacaktır” 
Yeni normallere geçiş döneminde 
‘yerinde karar’ mekanizmasının 
önemli olduğunu ve yüz binde vaka 
sayısı oranının ön planda olacağını 
vurgulayan Sağlık Bakanlığı Korona 
virüs Toplum Bilimleri Kurulu Üyesi 
Prof. Dr. Mustafa Necmi İlhan, “Ör-
neğin iki ili düşünelim; biri 100 bin 
nüfuslu biri 110 bin nüfusta olsun. 
Bu illerimizin bir tanesinde 100 bin-
delik vaka hızı daha düşükse bunun 
kısmen peyder pey açılmaya gitmesi, 
daha normal hayatına doğru yol 
alması daha doğru bir yaklaşım ola-
caktır. Ancak bunu şöyle düşünme-
mek gerekiyor dün Cumhurbaşka-
nımız da vurguladı, ‘karar alındıktan 
sonra o ilde gevşeme olacak.’ Yani 
yavaş yavaş restoranlar, kafeler, sos-
yal alanlar açılacak, hafta sonu so-
kağa çıkma kısıtlamaları esnetilecek. 
Belki akşam kısıtlama olacak ama bir 
süre sonra onlar da kalkacak. Ama 
o illerde bu süreçten sonra vakalar 
artarsa elbette tekrar kısıtlamaların 
artması yönüne gidilecek. Hatta daha 
farklı kısıtlamalar da olabilir” şeklinde 
konuştu. 
 

“Burada illerin 
4 kategoride 
değerlendirilmesi 
düşünülüyor” 
Yerinde karar alma mekanizması 
sürecinde illerin 4 kategoride ele 
alınacağını belirten Bilim Kurulu Üyesi 
Prof. Dr. Necmi İlhan, “Burada illeri 
4 kategoride değerlendirmeyi düşü-
nüyor Sağlık Bakanlığı. Düşük risk 
grubu, normal risk grubu, yüksek 
risk grubu ve çok yüksek risk grubu. 
Tabi çok yüksek risk gruplarında 
mevcut kısıtlamaların devam etmesini 
düşünmek daha doğru olacaktır. Bir 

Sağlık Bakanlığı Korona virüs Top-
lum Bilimleri Kurulu Üyesi Prof. Dr. 
Mustafa Necmi İlhan, “Örneğin iki ili 
düşünelim; biri 100 bin nüfuslu biri 
110 bin nüfusta olsun. Bu illerimizin 
bir tanesinde 100 bindelik vaka hızı 
daha düşükse bunun kısmen peyder 
pey açılmaya gitmesi, daha normal 
hayatına doğru yol alması daha doğ-
ru bir yaklaşım olacaktır” dedi.   

Cumhurbaşkanı Recep Tayyip 
Erdoğan, gerçekleştirilen son Ka-
bine Toplantısı’nın ardından yaptığı 
açıklamasında aşama aşama yeni 
normallere geçileceğini açıkladı. 
Sağlık Bakanlığı Korona virüs Toplum 
Bilimleri Kurulu Üyesi ve Gazi Üniver-
sitesi Tıp Fakültesi Dekanı Prof. Dr. 
Mustafa Necmi İlhan, yeni normallere 
geçiş sürecinin nasıl olacağını değer-
lendirdi. Prof. Dr. İlhan, “Geldiğimiz 
aşamada 6 - 7 bin bandında vaka 
sayımız var. Mutant virüs de şuan 
ülkemizde görülüyor. Ancak mutant 
virüs ile beraber geldiğimiz aşamada 
vakalarımızın çok aşağı düşemediğini 
gözlemliyoruz. Ama iller arasında 
da fark olduğunu görüyoruz. Hafta 
başında Sağlık Bakanı açıkladı. İller 
arasında yüz bindelik vaka oranlarına 
baktığımızda ciddi farklar olduğu söz 
konusu. Bu da şunu düşündürüyor, 
haliyle virüsün görülmesinin daha az 
olduğu yerlerde; toplumun da daha 
çok stres olduğunu düşündüğümüz-
de, dışarı çıkamama, dükkanların 
açılmaması esnafın durumunu dü-
şündüğümüzde, yeni kararlar alma-
mız gerekiyor haliyle” açıklamasında 
bulundu. 

düşük risk grubunda peyder pey bir 
kısım gevşemeler olabilir. Normal 
risk grubunda biraz daha normal 
hayata dönüş düşünülebilir. Düşük 
risk grubunda ise hafta sonu sokağa 
çıkma kısıtlamalarının kalkması dahil 
yaklaşımlar gösterilebilir. Biliyorsunuz 
Mart’tan itibaren başlanacak. Mart 
başı bizim için çok önemli, çünkü 10 
gün kadar bir zamanımız kaldı. Tüm 
vatandaşlarımız biraz daha hassa-
siyet gösterirse, tabi sadece vatan-
daşlarımız değil, işletmecilerimiz, o 
ilin yöneticileri, hepimiz tetikte olup 
birlikte hareket edersek o ilimizde 
vakaların düşmesine yardımcı oluna-
bilir” diye konuştu. 
 

“Yerinde karar 
döneminde esas kriter 
yüz binde vaka hızı” 
Yerinde karar mekanizmasındaki 
kriterlerin ve ölçütlerinde çok değerli 
olduğunun altını çizen Bilim Kurulu 
Üyesi İlhan, “Yerinde karar dönemin-
de esas kriter yüz binde vaka hızı. 
Yani yeni vakaların görünmemesi. 
En çok dikkat etmememiz gereken 
konu yeni vakanın olmaması. Çünkü 
yeni vaka oluştuğu zaman bunun bir 
kısmı hasta oluyor, bir bölümü ma-
alesef ağır hasta oluyor, bir bölümü 
de vefat ediyor. Bu süreç Bakanlığın 
tanı almasından itibaren 1- 2 aya 
kadar uzayabiliyor. Yani bugün vefat 
edenler bugün tanı alanlar değil. Ama 
geldiğimiz aşamaya baktığımızda 
günde 100’e yakın vatandaşımızı 
kaybediyoruz. Yılbaşında 250 idi 1 
buçuk ayda ancak bu aşamaya ge-
lebildiğimizi söyleyebiliyoruz. Vakaları 
azaltmak kolay, ağır hastaları ölümleri 
azaltmak çok daha zor. Bu nedenle 
100 binde vaka hızı çok doğru bir 
ölçüt. Bir diğer kriter de ildeki aşıla-
ma hızı, aşılama oranı burada çok 
önemli olacak, tabi yan kriterler de 
söz konusu olacak. Onlarda da ör-
neğin illerin yoğun bakım kapasitesi 
ve doluluk oranı da yan kriter olarak 
önümüze çıkabilir” dedi. 
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SAHNE SANATÇILARI 
ODASI BAŞKANI TERLAN 
KAYA İLE SANATÇILARIN 

SORUNLARINI KONUŞTUK
33 yıl önce bir sanatçılar odası kurulmuş, ne yazık ki, üyelerin genel kurula 

katılmadığından genel kurulunu yapamamış ve yaklaşık 9 yıl kayyumda kalmış. Ta 
ki Terlan Kaya isminde bir genç hanımın genel kurulu yaparak yeniden doğuşuna 

kadar. Gerisini kendisinden dinleyelim.

sicil müdürlüğü üye kaydımı İstanbul 
Sahne Perde Film Eğlence Yerleri 
Esnaf ve Sanatkarlar Odasına yapın-
ca Oda başkanımızla tanışmak için 
İstanbul Esnaf ve sanatkarlar odaları 
birliğini aradım. Birlik Başkanımız 
Faik Yılmaz beni birlik merkezine 
davet etti. Odanın kayyumda oldu-
ğunu anlattılar, bende yapabileceğim 
bir şey var mı diye sorduğumda 
bana odayı genel kurula götürmem 
teklif edildi. Bu süreçte Üsküdar Es-
naf ve Sanatkarlar Kredi ve Kefalet 
Kooperatifinin de başkanlığını yürüt-
mekteydim. Bana her türlü desteği 
vereceklerini söyleyen birlik başkanı-
mız ve yöneticilerimizin güveni beni 
cesaretlendirdi. 28.04.2018 tarihinde 

Türkiye’nin tek sanatçılar odası-
nın başkanısınız, nasıl bir duygu?
Büyük bir mutluluk. Ancak asıl mut-
luluk onlar için çözüm üretildiğinde 
olacak. Son bir yıl sorunların tespitleri 
ve çözümlerine odaklandık. Tespitler 
anlamında oldukça yol aldık. Sıra 
çözümlerde. Çalışmalarımız ve yazış-
malarımız devam ediyor.

Sahne Perde Esnaf Odası ne 
zaman kuruldu ve hangi süreçler-
den geçti?
Mehmet Nevzat EKMEKÇİOĞLU 
(Nevzat Ekmekçi) başkanlığında 
02.12.1988 yılında İstanbul Sahne 
Perde Film Eğlence Yerleri Es-
naf ve Sanatkarlar Derneği olarak 

Beyoğlu‘nda kurulmuş, 09.05.1991 
tarihli 507 Sayılı Esnaf ve Sanatkarlar 
Kanunu gereğince dernek statüsün-
den, Oda statüsüne geçmiştir. 

Yaptığımız arşiv incelemesinde İlk 
başkanımız Nevzat Ekmekçi ve ku-
rucularımız gerçekten çok başarılı bir 
çalışma yürütmüşler. O yıllar sine-
madan tiyatroya, sahne sanatçılarına 
tüm sanat alanlarında başarılı çalış-
malar yapan sanatçılarımız odamızın 
üyesi olmuş. 1995 yılında başkanımız 
Ekmekçi’nin vefatı sonrası gelen 
yönetimler de 2010 yılına kadar çalış-
malarına devam etmiş, 2010 yılında 
oda genel kurulunu yapamayınca 
kayyuma devredilmiş. Organizasyon 
işleri yapan firma sahibiyim. Esnaf 
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yaptığımız olağan üstü genel kurul 
ile yönetim kurulu başkanı seçilerek 
göreve başladık.

Yönetim Kurulu arkadaşlarımızla elimi-
zi taşın altına sokmuştuk. Odamız 8 yıl 
kayyumda kalınca tabiki birçok alanda 
yapılması gereken işler ortada kalmış. 
Öncelikle işleyişle ilgili sorunları yoluna 
koyma çabamız oldu. Bu konuda 
birçok sorunu geride bıraktık.

Pandemi döneminin en çok etki-
lediği sahne sanatçıları ile ilgili 
tedbirler anlamında ne gibi çalış-
malarda bulundunuz?
Pandemi (salgın) ile ilgili İçişleri Bakan-
lığımızın 15 Mart 2020 de yayınladığı 
genelge bizim odamıza bağlı esnafımı-
zı üç ay süreyle kapatıyordu. Hemen 
o akşam arkadaşlarımızla çalışmalara 
başladık. Zaten zor günlerden geçen 
esnafımız için bu kaldırılabilecek bir 
yük değildi. Bu süreçte hemen esna-
fımız ve esnaf dernek başkanlarımızla 
birlikte acil alınması gereken tedbir-
leri 3 gün içinde tespit edip 18 Mart 
2020/ 57 tarih ve sayı ile “Salgın ve 
Esnaf Mağduriyeti Hk” başlığı ile ilgili 
bakanlıklara iletilmek üzere İstanbul 
Esnaf ve Sanatkarlar Odalar Birliğine 
sunduk. Birlik başkanımız Faik Yılmaz 
hiç zaman kaybetmeden alınacak 
tedbirlerle ilgili isteğimizi hiç bekletme-
den ertesi gün Ankara’ya giderek T.C. 
Ticaret Bakanlığı, Esnaf Sanatkarlar 
Kooperatifçilik Genel Müdürüne yazılı 
olarak sundu.

Bu istekler odamıza bağlı olan  1-) 
Eğlence yerleri, 2-) Sahne, Perde, 
Tiyatro İşletmeleri, 3-) Film, Sinema, 
Gösteri Merkezleri, Konser Salonları, 
4-) Spor Salonları, 5-) Plates, 6-) Ses 
ve Sahne Sanatçıları, 7-) Organizas-
yon ve Rezervasyon Hizmetleri sıra-
lanarak onlar adına yapıldı.

Sahne sanatçıları odası olarak, 
sanatçıların sorunları hakkında 
çalışmalarınız var mı?
Yönetime geldikten sonra yapısal 
sorunları arkada bırakmıştık. Odamı-
za bağlı Esnaf ve Sanatkarlar ile ilgili 

çalışmalara hazırlanıyorduk ki pandemi 
(salgın) süreci başladı. Esnafımız ve 
ona bağlı olarak çalışanların mağdu-
riyeti ortadaydı. Bu durum omuzla-
rımızdaki sorumluluğu daha ağır bir 
duruma getirdi, özellikle de sahne 
sanatları zaten yapısal sorunları vardı. 
Üç alanda çalışmalarımızı hızlandırdık: 
Tiyatro, spor salonları ve organizas-
yon. Sektörlerin içinde usta, uzman 
arkadaşlardan oluşan çalışma grupları 
oluşturduk. Şu an film, opera, bale, 
müzisyenler ile ilgili çalışma gruplarını 
oluşturma çabalarımız var. Çalışmalara 
başlarken nereden başlayacağımızı 
tespit etmemiz gerekiyordu. Ebetteki 
bu sanat alanlarında önce ayrıntılı bir 
şekilde meslek tanımları yapılmalıydı. 
Mesleğin sınırları, standartları belirlen-
meliydi. Eğer sizin kamu kurumlarında 
ve kamuoyunda bir tanımınız yoksa 
sizi kimse tanımaz, tanımı olmayanların 
çözüm yasaları da oluşmaz. Önce 
tespitlerimizi yaptık. Usta ve uzman 
arkadaşlarımız 3 grupta (tiyatro, spor 
salonları, organizasyon) taslak çalışma-
ları tamamladılar. Önümüzdeki süreçte 
adı geçen meslek alanlarında kurulu 
dernek vb. STK ların görüşü yanında 
sektöre ömrünü vermiş ustalarımıza da  

bu taslaklar sunulacak, eksikliler varsa 
giderilmesi sağlanacak. Her meslekte 
çeşitli gruplar gruplaşmalar olabilir, biz 
bunların dışındayız. Bizim görev alan-
larımız Anayasa madde 135 ve 5362 
sayılı kanunla belirlenmiştir. Bu kanuna 
göre kamu kurumu tüzel kişiliği konu-
mundayız ve bu sorumlulukla hareket 
ediyoruz.

Kültür Bakanlığı’na Ticaret Odası 
ve Esnaf Odası ile ilgili bir yazı 
yolladığınız doğru mu? İçeriği 
nedir?
Esnaf ve Sanatkarlarımızla ilgili kalıcı 
çalışmaları yürütürken, bir yandan 
da uygulamadaki şikayetler ışığında 
yasal sıkıntıları inceliyoruz. Anayasa-
mız madde 64 sanat ve sanatçının 
devlet tarafından korunması ve des-
teklenmesi ve Esnaf ve Sanatkarlar 
kanunu 5362 ile çelişen yada sehven 
yanlış yorumlanan bazı kanunlar ile 
ilgili tespitlerimizi ve gelinen noktada 
sanatçılarımızın yaşadığı sıkıntıların 
kamu ve özel tüm sanat alanlarını 
kapsayan bir özel yasa gerekliliğini 
talebimizi ilgili makamlara iletilmek 
üzere İstanbul Esnaf ve Sanatkarlar 
odalar birliği başkanlığımıza sunduk. 
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gördük, 28 belediye vermedi. Büyük-
çekmece, Beyoğlu, Kadıköy, Maltepe, 
Kartal belediyeleri başta olmak üzere 
7 belediyeye teşekkür ederim. Amaç 
yerelde yaşanan sıkıntıya dikkat çek-
mek aslında farkındalık yaratmaktı. 
Sorun yerelde çözülebilirdi, müzisyen-
lerden  intihar iddiaları var, onları ya-
şatmak hepimizin görevi, belediyeler, 
sorunun üzerine eğilmeliler. 

Sahne Perde Esnaf Odası nasıl bir 
hiyerarşik düzene sahip? Devletle 
iletişim halinde olduğunuzda üst 
birimleriniz bulunmakta mıdır?
5362 Esnaf ve Sanatkârlar Meslek 
Kuruluşları Kanununa göre zaten 
devletin esnaf ve sanatkârlarla, yan-
larında çalışanlarla ilgili gereksinim-
lerini tespit edip, çözüm üretmekle 
görevlendirdiği bir tüzel kamu kurum-
larıyız. Aynı kanun hiyerarşik durumu 
belirlemiş. Biz çalışmalarımızda ka-
nunun verdiği yetkiler ışığında karar-
larımızı kendi kurullarımızda alırız ve 
yetki alanlarımızın dışındakiler için üst 
kurullara göndeririz.  Esnaf ve Sanat-
karlar Odaları Birliği, Türkiye Esnaf ve 
Sanatkarlar Konfederasyonu ve Üst 
kurulların diğer kamu kurumlarından 
farkı yönetimler seçimle gelir seçimle 
giderler. Yönetimler Esnaf ve Sanat-
karlar Oda üyelerinden oluşur. Hiye-
rarşik düzen en sağlıklı ve yürüyen 
kurumlar arasındadır. Bağlı bulundu-
ğumuz bakanlığımız da bu konuda 
çok titiz davranmaktadır. 

Birliğimiz talebimizi bekletmeden, 
ilgili makamlara ertesi gün iletti. Tüm 
alanlarda yoğun tempoda çalışmaya 
devam ediyoruz. Esnaf ve Sanatkar-
lar Odaları Ticaret Bakanlığına bağ-
lıdır, dolayısı ile yazışmalarımız bağlı 
bulunduğumuz bakanlığa yazılır ve 
bakanlık kanalı ile takip edilir.

Sanatçılarımızla sorunu hep beraber 
aşmak zorundayız. Onlarca medeni-
yeti olan topraklarımızın insanına bu 
yakışır. Bu toprakların insanları 2.500 
yıl önce 20 - 25 bin kişilik anfi tiyatro-
ları yapmış ve bu sahaları doldurmuş.

Bu gün sanatta ileri ülkeler bu top-
raklara öykünerek bu noktaya gel-
miş, elbette gelişmişliklerden bizde 
öykünerek sanatımıza katkılar sağla-
yacağız ama unutmayalım sanat bu 
toprakların damarında var. 

Biz İstanbul Sahne, Perde, Film, 
Eğlence yerleri Esnaf ve Sanatkarları 
Odası yönetimi olarak elimizi taşın 
altına koyduk, tüm sanat ustalarını ve 
esnafını da sorunlarına sahip çıkma-
ya davet ediyorum. Bizler üstümüze 
düşeni yapalım. Yasama ve yürütme 
gereğini yapmaktan çekinmeyecektir, 
diye düşünüyorum ve inanıyorum.

Bu süreçte Kültür ve Turizm Bakan-
lığımızın 8/12/2018 tarihli ve 30619 
sayılı Resmî Gazete’de yayımlanan 
Özel Tiyatroların Projelerine Yapıla-
cak Yardımlara İlişkin Yönetmelikte 
ısrar etmesi oda üyelerimizi ciddi 

bir şekilde mağdur etmeye devam 
ediyor. Türkiye’nin tek sanatçı ihti-
sas meslek odası üyeleri ne yazık ki 
profesyonel sayılmıyor, devletin proje 
desteğinden faydalanamıyor.

Halbuki Anayasanın 135. Maddesine 
göre İSTANBUL İLİNDE, İSTANBUL 
TİCARET ODASI İLE İSTANBUL 
SAHNE, PERDE, FİLM, EĞLENCE 
YERLERİ ESNAF VE SANATKAR-
LAR ODASI İKİSİDE İL ODASIDIR ve 
eşitlerdir. Bakanlığımızın sanatçıları 
tacir sınıfında görmesi ayrıca birçok 
sanatçıyı incitmektedir. Biz konuyu 
anlatmaya devam edeceğiz. Ortada 
bir yanlışlık var, bilinçli olduğunu 
düşünmüyorum, kısa sürede düzelti-
leceğini ummuyorum.
 
Başka hangi kurumlarla iletişime 
geçtiniz ve bu kurumların cevap-
ları ne oldu?
Sanatçılarımız ve odamıza bağlı 
olan üyelerimizin sorunlarına çözüm 
olabilecek kurumlar ile gerektiğinde 
gerek sözlü gerek yazılı görüşmele-
rimiz oluyor. Görüşmelerimiz devam 
ediyor, odamız İstanbul Büyükşehir 
belediyesi başta olmak üzere 39 İlçe 
belediye başkanlığına yazdığımız 
yazılarda pandemi sürecinde sınırları 
dahilinde yaşayan sanatçılar ile ilgili 
çalışma yapılıp yapılmadığını sorduk 
konu hakkında bilgi istedik, ancak 
belediyelerimizin sanatçıların sorunları 
konusunda çok duyarlı olmadıklarını 

Bazı Üyeler: Hamdi ALKAN, Cem YILMAZ, Cihan ÜNAL, Beyazıt ÖZTÜRK, Hülya AVŞAR, Atilla 
TAŞ, Kenan DOĞULU, Orhan BALTACI (Doğuş), Nadide SULTAN, Rober HATEMO, Sezen AKSU, Ceyda 
DÜVENCİ, Süheyl UYGUR, Behzat UYGUR, Süha UYGUR, Mahmut Mazhar ALANSON, Teoman 
YAKUPOĞLU, Aydoğan TEMEL, Mustafa ALABORA, Mehmet Ali ALABORA, Sertap ERENER
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PALANDÖKEN, “ESNAFA 
VERİLEN DESTEKLER 1 YIL DAHA 
SÜRMELİ”  

E
snafın kademeli olarak iş yerlerini açtıktan sonra desteklerin 1 yıl daha sürmesi 
gerektiğini belirten TESK Genel Başkanı Bendevi Palandöken, “İşsizliğin gizli önleyicisi 
esnafımız kademeli olarak iş yerlerini açtığında ciro ve gelir kaybı desteği gibi destekler 
1 yıl daha sürdürülmeli. Sosyal güvenlik primlerini ödemekte zorlanan esnafımız için bu 

primler düşürülmeli ve defter tutma hadleri ise yükseltilmeli” dedi.   

büyük kaynak olan esnafımıza verilen 
tüm destekler 1 yıl süreyle devam 
etmeli. Bununla birlikte önümüzdeki 
ay mart ayı, esnafımız için ise dert 
ayı. Beyannameler ile birlikte yapılan-
dırma taksitleri de çakışıyor. Bundan 
dolayı borçların faizsiz olarak ötelen-
mesi esnafa nefes aldırır” şeklinde 
konuştu. 
 

“Esnafların defter tutma 
hadleri yükseltilmeli” 
Sosyal Güvenlik primlerinin düşü-
rülmesi ve defter tutma hadlerinin 
yükseltilmesi gerektiğini belirten 
Palandöken, “İşsizliğin gizli önleyicisi 
esnafımızı koruyan düzenleme ve ça-
lışmaları umutla takip ediyor, destek-
liyoruz. Perakende Yasası hakkında 
yapılan çalışmaların esnafı koruyan 
nitelikle güncellenip kabul edilerek 
yürürlüğe girmesini bekliyoruz. Öte 
yandan esnafımız cirolardan dolayı 
birinci sınıf defter tutmak zorunda 
kalıyor. Sattığı ürünlerin meblağı 
yüksek, kârı düşük olduğu için ciro 
yükseliyor. Onun için de defter tutma 
hadleri yükseltilmeli. Giderleri artan 
fakat pandemide kazancı düşen 
esnafımız Sosyal Güvenlik destek 
primlerini ödemekte zorlanıyor. Bu 
primlerin de düşürülmesi çok önemli 
bir adım olacaktır” ifadelerini kullandı.  

esnafımızın beklentisi iş yerlerinin 
en kısa sürede açılması. Kademeli 
olarak açılma müjdesi tüm esnafımızı 
sevindirdi. Tüm sektörlerde can-
lılığın yaşanacak olması en büyük 
arzumuz. Fakat pandemide kazancı 
olmayan esnafımızın kademeli olarak 
iş yerlerini açtığında da toparlanması 
zaman alacaktır. Dolaylı vergide en 

Pandemi sürecinde en büyük yarayı 
alan esnafın iş yerlerini açtığında 
desteklerin 1 yıl sürmesinin iyi ola-
cağını vurgulayan Türkiye Esnaf ve 
Sanatkârları Konfederasyonu (TESK) 
Genel Başkanı Bendevi Palandöken, 
“Pandemi tüm dünyanın dengesini 
değiştiren, her kesime zorluk ya-
şatan bir süreç oldu. Bu dönemde 
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1. GİRİŞ 
Esnaf ve sanatkarlar odası, birlik, federasyon ve Konfederasyon iştiraki olan anonim 
şirketin yönetim ve temsil organı konumundaki yönetim kurulu yönetim kurulu, kanun ve 
esas sözleşme uyarınca genel kurulun yetkisinde bırakılmış bulunanlar dışında, şirketin 
işletme konusunun gerçekleştirilmesi için gerekli olan her çeşit iş ve işlemler hakkında 
karar almaya yetkilidir. 6102 sayılı Türk Ticaret Kanunu3 (TTK4) uyarınca, şirketin üst 
düzeyde yönetimi ve bunlarla ilgili talimatların verilmesi; şirket yönetim teşkilatının 
belirlenmesi; muhasebe, finans denetimi ve şirketin yönetiminin gerektirdiği ölçüde, 
finansal planlama için gerekli düzenin kurulması; müdürlerin ve aynı işleve sahip kişiler 
ile imza yetkisini haiz bulunanların atanmaları ve görevden alınmaları; yönetimle görevli 
kişilerin, özellikle kanunlara, esas sözleşmeye, iç yönergelere ve yönetim kurulunun 
yazılı talimatlarına uygun hareket edip etmediklerinin üst gözetimi gibi görev ve 
yetkiler münhasıran yönetim kuruluna ait olup, başka bir organa veya üçüncü kişilere 
devredilemez. 

Dr. Soner ALTAŞ2 Sanayi ve Teknoloji Bakanlığı Başmüfettişi

TESK MAKALE

ESNAF VE SANATKAR MESLEK 
KURULUŞU ŞİRKETİ İLE İŞLEM 
YAPMA VE REKABETTE BULUNMA 
YASAKLARI İLE MÜEYYİDELERİ*1
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Bu görev ve yetkilerin bir yansıması 
olarak, TTK, yönetim kurulu üyeleri-
nin işlerini yürütürken özen borcuna 
uygun hareket etmelerini aramıştır. 
TTK’nın 369’uncu maddesinin birinci 
fıkrasında, “yönetim kurulu üyeleri 
ve yönetimle görevli üçüncü kişiler, 
görevlerini tedbirli bir yöneticinin 
özeniyle yerine getirmek ve şirketin 
menfaatlerini dürüstlük kurallarına 
uyarak gözetmek yükümlülüğü al-
tındadırlar.” hükmüne yer verilerek, 
yönetim kurulu üyelerinin kişisel 
menfaatlerini, hâkim ortaklar veya 
ortakların ve onların yakını olan ger-
çek ve tüzel kişiler ile üçüncü kişilerin 
menfaatlerinin, şirketin menfaatinin 
önüne geçirmemeleri amaçlanmıştır5. 
Böylece, TTK, bir yandan yönetim 
kurulunu devredilemez birtakım gö-
rev ve yetkiler ile donatırken, diğer 
yandan da yönetim kurulu üyelerinin 
uymaları gereken bazı yasaklar ge-
tirmiş ve bu yasaklara uyulmamasını 
hukukî ve cezaî müeyyidelere bağla-
mıştır. Bu yasaklardan ikisi, şirketle 
işlem yapma ve rekabette bulunma 
yasağıdır. İşte bu çalışmada, anonim 
şirket statüsündeki esnaf ve sanatkar 
meslek kuruluşu şirketinin6 yönetim 
kurulu üyelerin getirilen şirketle işlem 
yapma ve rekabette bulunma yasak-
ları ile bu yasaklara uyulmamasının 
müeyyideleri ve anılan yasaklardan 
kurtulma yolları üzerinde durulacaktır. 

2. ESNAF VE SANATKAR 
MESLEK KURULUŞU 
ŞİRKETİ İLE İŞLEM 
YAPMA YASAĞI VE BUNA 
AYKIRILIĞIN MÜEYYİDESİ
Anılan yasak TTK’nın 395’inci mad-
desinin birinci fıkrasında düzen-
lenmiştir. Fıkra uyarınca, esnaf ve 
sanatkar meslek kuruluşu şirketinin 
yönetim kurulu üyelerinden hiçbirisi, 
şirketle kendisi veya başkası adına 
herhangi bir işlem yapamaz. Yönetim 
kurulu üyelerine getirilen bu yasağın 
amacı, şirketi temsil etmeye ve yö-
netmeye yetkili olan yönetim kurulu 

üyelerinin doğrudan veya dolaylı 
olarak şirketle iştigal konusuna giren 
bir işlem yaparak şirketi zarara uğrat-
maları ihtimalinin önlenmesidir7.

Yasağa uymamanın müeyyidesi ise 
aynı fıkra ile düzenlemiştir. Esnaf ve 
sanatkar meslek kuruluşu şirketinin 
yönetim kurulu üyesinin ya da üye-
lerinin, şirketle kendisi veya başkası 
adına herhangi bir işlem yapmaları 
halinde, şirket yapılan işlemin batıl 
olduğunu ileri sürebilir. Diğer taraf ise 
böyle bir iddiada bulunamaz. 

Bu itibarla, yönetim kurulu üyesinin 
şirket ile işlem yapma yasağının mü-
eyyidesi, esnaf ve sanatkar meslek 
kuruluşu şirketinin bu işlem ya da 
işlemlerin batıl olduğunu ileri sürmesi 
olarak belirlenmiştir. Yönetim kurulu 
üyeleri tarafından yapılacak işlem ya 
da işlemler, genel olarak Türk Borçlar 
Kanunu’ndaki sözleşme serbestîsi 
sınırlarına tabidir. Türk Borçlar 
Kanunu’na göre butlan, bir hukukî 
işlemin, hukuk düzeni tarafından 
öngörülen geçerlilik şartlarını içerme-
mesi nedeniyle başlangıçtan itibaren 
hüküm ve sonuç doğurmamasıdır. 
Türk Borçlar Kanunu’nun 27’nci 
maddesine göre, Kanunun emredici 
hükümlerine, ahlaka, kamu düzenine, 
kişilik haklarına aykırı veya konusu 
imkânsız olan sözleşmeler kesin 
olarak hükümsüzdür. Bu durumda 
yönetim kurulu üyesi tarafından şirket 
ile yapılan bir işlem mevcut olmakla 
beraber, ölü doğmuştur. Diğer bir 
deyişle, yönetim kurulu üyesi tarafın-
dan yapılan işlem şekil ve usul ba-
kımından geçerli olsa dahi, TTK’nın 
395’nci maddesi çerçevesinde ka-
nunun emredici hükmüne, dolayısıyla 
da Borçlar Kanunu’nun 27’nci mad-
desi hükmüne aykırılık teşkil edece-
ğinden, geçersiz sayılır, hukuken hiç 
bir hüküm ifade etmez8.

Bu çerçevede, esnaf ve sanatkar 
meslek kuruluşu şirketi, yönetim 
kurulu üyesi tarafından işlem yapma 

yasağına aykırı olarak yapılan işlem-
lere karşı, herhangi bir hak düşürücü 
süreye tâbi olmadan her zaman için 
butlanın (geçersizliğin) tespiti davası 
açabilir. 

3. ESNAF VE SANATKAR 
MESLEK KURULUŞU 
ŞİRKETİ İLE REKABETTE 
BULUNMA YASAĞI VE 
BUNA AYKIRILIĞIN 
MÜEYYİDESİ
TTK’nın 396’ncı maddesinin birinci 
fıkrasına göre, yönetim kurulu üyele-
rinden herhangi birisi, şirketin işletme 
konusuna giren ticarî iş türünden bir 
işlemi kendisi veya başkası hesabına 
yapamayacağı gibi, aynı tür ticarî iş-
lerle uğraşan bir şirkete sorumluluğu 
sınırsız ortak sıfatıyla da giremez.

Şirketle rekabet yasağından bahse-
debilmek için, yapılan işlemin şirketin 
işletme konusuna girmesi gerekir. 
İşletme konusu, esas sözleşmede 
yazan konu değil, şirketin fiilen uğ-
raştığı işlerdir. Diğer yandan, fıkra 
ile sadece ‘ticari iş türünler işlemler’ 
yasaklanmıştır; bu yönüyle şirketin 
fiilen uğraştığı bir iş olsa dahi yönetim 
kurulu üyesinin yaptığı ticari iş türün-
den bir işlem değilse yasak kapsa-
mına girmez. Anılan yasak uyarınca, 
yönetim kurulu üyeleri, şirket ile aynı 
tür ticari işlerle uğraşan başka bir şir-
kete sorumluluğu sınırsız ortak olarak 
da giremezler9.

Esnaf ve sanatkar meslek kuruluşu 
şirketinin yönetim kurulu üyelerin re-
kabet yasağına uymamaların müey-
yidesi de, maddenin birinci fıkrasında 
düzenlenmiş ve şirkete seçimlik üç 
hak tanımıştır. Rekabet yasağına 
aykırılık halinde, esnaf ve sanatkar 
meslek kuruluşu şirketi;

Rekabet yasağına aykırı hareket-- 
te bulunan yönetim kurulu üyele-
rinden tazminat isteyebilir,
Veya tazminat yerine yapılan - 
işlemi şirket adına yapılmış sa-
yabilir,
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4. ŞİRKETLE İŞLEM 
YAPMA VE REKABETTE 
BULUNMA YASAKLARINI 
KALDIRMA USULÜ
Şirketle işlem yapma ve rekabette 
bulunma yasakları, mülga 6762 sa-
yılı eski Ticaret Kanunu’nda olduğu 
üzere, TTK’da da koşullu olarak 
düzenlenmiştir. Şöyle ki, TTK’nın 
işlem yapma yasağına ilişkin 395’inci 
maddesinde yönetim kurulu üyesinin, 
genel kuruldan izin almadan, şirketle 
kendisi veya başkası adına herhangi 
bir işlem yapamayacağı; rekabet ya-
sağına ilişkin 396’ncı maddesinde ise 
yönetim kurulu üyesinin, genel kuru-

Veyahut üçüncü kişiler hesabına - 
yapılan sözleşmelerden doğan 
menfaatlerin şirkete ait olduğunu 
dava edebilir. Esnaf ve sanat-
kar meslek kuruluşu şirketi, bu 
haklardan istediğini seçmekte 
ve kullanmakta serbesttir. Hak-
lardan hangisinin kullanılacağı, 
şirket yönetim kurulu tarafından 
karara bağlanır. Ancak, TTK, 
seçim hakkını rekabet yasağına 
aykırı davranan üyenin dışındaki 
üyelere tanıdığından; rekabet ya-
sağına aykırı hareket eden üye, 
şirketin hangi hakkını kullanaca-
ğına dair karara ve müzakeresi-
ne katılamaz. 

Yönetim kurulu bu konudaki seçim 
hakkını usulüne uygun olarak alacağı 
kararla kullanır. Yönetim kurulu, yeter 
sayıyı oluşturamaz ve karar alamazsa 
bu konudaki karar alma yetkisi genel 
kurula geçer10.

TTK, seçimlik hakların kullanımı için 
zamanaşımı da öngörmüştür. Anılan 
haklar, söz konusu ticarî işlemlerin 
yapıldığını veya yönetim kurulu üye-
sinin diğer bir şirkete girdiğini, diğer 
üyelerin öğrendikleri tarihten itibaren 
üç ay ve her hâlde bunların gerçek-
leşmesinden itibaren bir yıl geçince 
zamanaşımına uğrar.
 

TESK MAKALE
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lun iznini almaksızın, şirketin işletme 
konusuna giren ticari iş türünden bir 
işlemi kendi veya başkası hesabına 
yapamayacağı, aynı tür ticari işlerle 
uğraşan bir şirkete sorumluluğu sı-
nırsız ortak sıfatıyla da giremeyeceği 
hükme bağlanmıştır. 

Böylece, anılan yasakların koşulu, 
genel kuruldan izin almamak ya da 
izin talep etmekle birlikte genel ku-
rulun izin vermemesi olarak belirlen-
miştir. Bu durumda, anılan yasakları 
genel kuruldan izin alarak ortadan 
kaldırmak mümkündür. Dolayısıyla, 
esnaf ve sanatkar meslek kuruluşu 
şirketinde, yönetim kurulu üyesi ya 
da üyeleri, genel kuruldan izin alarak, 
şirketle kendisi veya başkası adına 
işlem yapabilir. Bu izni verdikten 
sonra, şirket yapılan işlemin batıl 
olduğunu ileri süremez. Yine, yöne-
tim kurulu üyesi, genel kurulun iznini 
alarak, esnaf ve sanatkar meslek 
kuruluşu şirketinin işletme konusuna 
giren ticarî iş türünden bir işlemi ken-
di veya başkası hesabına yapabilir ya 
da aynı tür ticarî işlerle uğraşan bir 
şirkete sorumluluğu sınırsız ortak sı-
fatıyla girebilir. Bu durumda da, şirket 
kendisinden tazminat isteyemez veya 
dava açamaz.

Bu yolla kaldırılan yasak tüm yönetim 
kurulu üyelerini kapsar, ancak genel 
kurul kararı ile yasağın kaldırılma-
sında bunun sadece bazı yönetim 
kurulu üyeleri için geçerli olacağı 
kararlaştırılabilir11. Bu durumda, izni 
kaldırılmayan yönetim kurulu üyesi-
nin, anılan genel kurul kararının iptali 
için dava açması mümkündür.

Bu çerçevede, esnaf ve sanatkar 
meslek kuruluşu şirketi ile kendisi 
veya başkası adına herhangi bir işlem 
yapacak olan veyahut şirketin işletme 
konusuna giren ticarî iş türünden bir 
işlemi kendi veya başkası hesabına 
yapmak ya da aynı tür ticarî işlerle 
uğraşan bir şirkete sorumluluğu sınır-
sız ortak sıfatıyla girmek isteyen yö-

netim kurulu üyesinin veya üyelerinin, 
genel kuruldan açık bir izin alması 
gerekir.

Genel kurulun izin kararı genel ye-
tersayılar ile alınır. Bir diğer deyişle, 
anılan izin kararını alabilmek için, 
genel kurulun şirket sermayesinin en 
az dörtte birine (% 25’ine) sahip olan 
pay sahiplerinin veya temsilcilerinin 
katılımı ile toplanması ve toplantıda 
(asaleten ve vekaleten) hazır bulunan 
oyların çoğunluğunun izin verilmesi 
yönünde oy kullanması gerekir.İlk 
toplantıda gerekli toplantı yetersayısı 
sağlanamadığı takdirde, pay sahip-
leri yeniden genel kurul toplantısına 
çağrılırlar. Yapılacak olan bu ikinci 
toplantı için herhangi bir toplantı 
yetersayısı aranmaz, ancak, karar 
toplantıda (asaleten ve vekaleten) 
hazır bulunan oyların çoğunluğu ile 
alınır. Sözkonusu genel kurul ka-
rar yeter sayısının belirlenmesinde, 
kullanılması mümkün olmayan oylar 
hesaba katılmaz. Yetersayı, yasak 
dışında kalan kullanılabilir oy sayısına 
göre belirlenir.     

5. ÖZET VE SONUÇ 
Esnaf ve sanatkar meslek kuruluşu 
şirketinin yönetim kurulu üyeleri, şir-
ket ile kendileri veya başkaları adına 
herhangi bir işlem yapamazlar. Şirket 
ile işlem yapma yasağına aykırılığın 
müeyyidesi, esnaf ve sanatkar mes-
lek kuruluşu şirketinin bu işlemin batıl 
olduğunu ileri sürebilmesidir. Esnaf 
ve sanatkar meslek kuruluşu şirke-
tinin yönetim kurulu üyeleri, ayrıca, 
şirketin işletme konusuna giren ticarî 
iş türünden bir işlemi kendileri veya 
başkası hesabına yapamayacakları 
gibi, aynı tür ticarî işlerle uğraşan 
bir şirkete sorumluluğu sınırsız or-
tak sıfatıyla da giremezler. Rekabet 
yasağına aykırılık halinde de, esnaf 
ve sanatkar meslek kuruluşu şirke-
ti, yasağa aykırı harekette bulunan 
yönetim kurulu üyelerinden tazminat 
istemekte, tazminat yerine yapılan 
işlemi şirket adına yapılmış saymak-

ta veyahut üçüncü kişiler hesabına 
yapılan sözleşmelerden doğan men-
faatlerin şirkete ait olduğunu dava 
etmekte serbesttir. Seçimlik bu üç 
haktan hangisinin kullanılacağı, esnaf 
ve sanatkar meslek kuruluşu şirketi-
nin yönetim kurulu tarafından karara 
bağlanır.

Ancak, esnaf ve sanatkar meslek 
kuruluşu şirketi ile işlem yapma ve 
rekabette bulunma yasakları, yasada 
koşullu olarak düzenlenmiş olduğun-
dan, genel kuruldan izin alınarak or-
tadan kaldırılabilir. Bu itibarla, esnaf 
ve sanatkar meslek kuruluşu şirketi 
ile kendisi veya başkası adına her-
hangi bir işlem yapacak olan veyahut 
şirketin işletme konusuna giren ticarî 
iş türünden bir işlemi kendi veya 
başkası hesabına yapmak ya da aynı 
tür ticarî işlerle uğraşan bir şirkete 
sorumluluğu sınırsız ortak sıfatıyla 
girmek isteyen yönetim kurulu üye-
sinin veya üyelerinin, şirketin genel 
kurulundan açık bir izin almaları men-
faatlerine olacaktır. Aksi takdirde, 
anılan yasaklara uymamanın yaptırımı 
ile yüzleşebilirler.     

     
Notlar
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Komisyonu Raporu

6  Çalışmamızda esnaf ve sanatkarlar odası, 
birlik ve federasyon ve Konfederasyon tara-
fından iştirak edilen anonim şirketler, kolaylık 
sağlaması açısından, kısaca “esnaf meslek 
kuruluşu şirketi” olarak anılmıştır.
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2013, s.49

8  Pulaşlı, Hasan, Anonim Şirket Genel Ku-
rul Kararlarının Sakatlığı ve Müeyyidesi, Gazi 
Üniversitesi Hukuk Fakültesi Dergisi, C.XVII, 
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10  Kırkan, 2013, s.52
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YENİ PARA BİRİMİ : 

KAREKOD
Koronanın günlük hayatımıza kat-
tığı birçok yeniliklerden biriside 
HES(Hayat Eve Sığar) Kodu oldu. 
Bugün kamu kurumlarından ,özel 
sektöre ,AVM lerden marketlere, 
hatta toplu ulaşım araçlarına biner-
ken dahi HES Kodu yani KAREKOD 
kullanmak zorundayız.

Karekod, aslında yıllardır kullandığı-
mız ürünlerin üzerinde gördüğümüz 
barkod sisteminin gelişmiş şeklidir. 
Japon DenSO Wave tarafından geliş-
tirilmiş olan Karekod yada QR kodu 
çift boyutlu bir barkod sistemidir. 
Kare şeklinde olan bu kodlar barkod-
lara göre birçok avantaj sunmaktadır.

Karekodların içerisine birçok ses,g
örüntü,resim,video,metin,şifrelenmi
ş kodlar gibi bilgiler sığdırılabilmek-
tedir. Bu yüzden son dönemde gıda 
sektöründen ,finans sektörüne kadar 
birçok yerde karşımıza çıkmaktadır. 
Bu kodlar akıllı  cep telefonlarımızda-
ki uygulamalarla içlerinde bize sunu-
lan bilgileri görebileceğimiz şekilde 
dizayn edilmişlerdir.

Karekodların kullanım alanlarından 
bazıları şunlardır.
HES Kodları,
Tapu Belgeleri,
Aşı kodları,

İlaç Küpürleri,
Resmi belgeler,
Sınav Giriş kağıtları,
Reklam Afişleri,
Restoran Menüleri,
Yiyecek içecek ambalajları,
Alış veriş uygulamaları
gibi birçok kullanım alanı mevcuttur.

Bu kullanım alanlarından en önemlisi 

ve bundan sonra bizlerin hayatını 
daha çok etkileyecek olanı ise akıllı 
cep telefonlarımıza yükleyeceğimiz 
Mobil Cüzdanlar içinde bir  para 
birimi olarak karekodları görecek 
olmamızdır.

Bugün hepimizin cebinde bulunan 
kredi kartları ile aslında para dijital-
leşmeye başlamıştı. Ortada fiziksel 

HES kodu ile hayatımızın tam ortasına oturan Karekod bugünün ve yarının dünyasında 
ayrılmaz parçamız haline gelecek gibi görünüyor.
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değiştirilen demir yada kağıt para 
yokken bir kart üzerinden tüm alışve-
rişlerimizi yada ödemelerimizi yapa-
biliyoruz . İnternetin gelişimi ile cep 
telefonlarının birer bilgisayara dönüş-
tüğü günümüzde mobil bankacılık 

üzerinden hiçbir kart kullanmadan da 
tüm bankacılık işlemlerimizi yapabilir 
hale geldik. Elektrik faturalarımızı,Sgk 
ödemlerimizi,Vergi ödemlerimizi vb 
birçok işlemi bu uygulamalar aracılı-
ğıyla yapabiliyoruz.

Son dönemlerde yine bu uygulamalar 
üzerinden oluşturulan karekod lar ile 
de ATM lerden para çekme, yada 
alışverişlerde ödeme yapabilir hale 
geldik. Aslında bunu kredi kartlarınn 
temassız ödeme uygulamasının cep 
telefonlarına uyarlanması olarak da 
düşünebiliriz.

Bugün sınırlı sayıda bankanın uygu-
lamalarında bulunan karekod ile ya-
pılan işlemler yakın bir gelecekte tüm 

mobil bankacılık işlemlerinin ayrılmaz 
bir parçası olacakmış gibi görünüyor.

Ancak bankacılık sistemi bu uygu-
lamanın henüz başında iken Kripto 
paraların çıkması ve yaygınlaşması ile 
birlikte birçok kripto para kendi mobil 
cüzdanlarını oluşturmaya başladılar 
ve bu mobil cüzdanlardan yapılan 
tüm transferler karekodlar üzerinden 
yapılmaktadır.

Kripto paraların transfer hızı konu-
sundaki sorunları son dönemde 
çıkan Algo,Avalanche,Dexchain gibi 
birçok yeni proje Kripto paralarla 
çözümlenmeye başladı. Bunlara her 
gün yenileri ekleniyor.
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Buda kripto paraların mobil cüz-
danlar üzerinden alışveriş ve ödeme 
aracı olarak kullanılmalarının yolunu 
açmaya başladı. Şu anda ülkemizde 
ve dünya da bir çok küçüklü büyüklü 
işletme kripto paralarla ödeme kabul 
ediyor. Tabii şu an için bu sayı genel 
içerisinde küçük bir pay oluştursa da 
zaman içerisinde sayılar artacaktır. 
Bir X (bu konuda kendini geliştirmiş 
geniş kitlelerce benimsenmiş bir 
herhangi bir coin olabilir) üzerinden 
durumu örnekleyelim. Sizin bir Kahve 
işletmeniz var ve müşteriniz ödeme 
yapma sırasında cep telefonu üze-
rinde bulunan Mobil cüzdanını açtı, 
sizde mobil Pos olarak kullanacağınız 

kendi telefonunuzu yada gelişmiş 
Pos bilgisayarınızı açtınız. Müşterinin 
mobil cüzdanındaki KAREKOD u 
okuttuğunuzda ödeme işlemi anlık 
olarak gerçekleşecektir. Sizde kendi 
tedarikçilerinizle yaptığınız alışverişleri 
aynı şekilde akıllı telefonlarınız üzerin-
den bir Karekod okutarak yapabile-
ceksiniz.

Şu an kullandığımız POS cihazları da 
yakın bir gelecekte olmayacak yada 
bu Pos makineleri dönüşecek. Bu 
dönüşüm bugünün finans sistemin-
den tamamen farklı olacak. Var olan 
sistemde Finans sisteminin dayattığı 
kurallar üzerinden kullanılan bu Pos 
cihazları ve kredi kartlarının yerine bi-
reylerin yada işletmelerin kendilerinin 
oluşturduğu kripto paralar aracılığıyla 
yapılan ticaret alacak. Bu ticarette 
kuralları taraflar kendi aralarında be-
lirleyebilecek. Bunlar Akıllı kontratlar 
üzerinden güvenli bir ortamda yapı-
lacağı için taraflarda uyuşmazlıkların 
çıkması da neredeyse imkansız hale 
gelecek. Ayrıca bu paralara ait Özel 
tasarlanmış bilgisayar Pos makineleri 
üzerinden yapılan işlemler üzerinden 
işletme sahipleri para kazanabilecek. 
Şu an bu tür uygulamalar mevcut. 

Kripto Paralarının temel özelliği olan 
Merkeziyetsizlik ve sundukları tekno-
lojileri bize bu olanakları sağlayabilir.

Bu anlattıklarımızın olabilmesinin şu 
an birçoğununuz için olanaksız gö-

ründüğünden eminim. Bize öğretilen 
ve alıştırıldığımız sistemin dışındaki 
yenilikleri kabul etmek insan için her 
zaman kolay olmamıştır. Bu dönü-
şümde kolay olmayacak ancak kripto 
paraların gelişimi ile olanaksız görü-
nen birçok şey olanak dahiline gele-
cek. Daha düne kadar KAREKOD un 
ne olduğunu bilemeyecek birçok bü-
yüğümüz bugün belediye otobüsüne 
binmek için ya da bir yere girmek için 
bu kodları kullanır hale geldi. Düne 
kadar uzak gibi görünen şey bir anda 
hayatımızın ayrılmaz parçası haline 
gelip sıradanlaştı.

Şu an bu sistemlerin kullanımında en 
büyük engel bu paraların hukuksal 
ve vergisel açıdan nasıl değerlendi-
rileceği konusudur. Ancak bunlarda 
yakın bir zamanda çözümlenecektir. 
Çözümlenmese de sistem kendisi bu 
sorunları ortadan kaldıracaktır.

İnternetin çıkışı nasıl tüm ticaret 
yapma biçimlerimizi değiştirdiyse 
Kripto Paraların hayatımıza girişleri ile 
birlikte de günümüzde kullandığımız 
para ile ilgili tüm bildiklerimiz yakında 
değişecek gibi görünüyor.
Hepimizin ticaret yapma biçimleri 
farklılaşacak aynı zamanda yeni ka-
zançlar elde edilebilecek sistemler 
hayatımıza girecektir.

Tüm bunlar ise bir KAREKOD üze-
rinden olacak.  Hoş geldin Yeni Para  
Karekod……

Sizin bir Kahve işletmeniz var ve müşteriniz ödeme 
yapma sırasında cep telefonu üzerinde bulunan Mobil 
cüzdanını açtı, sizde mobil Pos olarak kullanacağınız 
kendi telefonunuzu yada gelişmiş Pos bilgisayarınızı 
açtınız. Müşterinin mobil cüzdanındaki KAREKOD 
u okuttuğunuzda ödeme işlemi anlık olarak 
gerçekleşecektir. Sizde kendi tedarikçilerinizle yaptığınız 
alışverişleri aynı şekilde akıllı telefonlarınız üzerinden bir 
Karekod okutarak yapabileceksiniz.
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OLAYLARIN  GÖRÜNTÜSÜ

TARİH BOYUNCA ESNAFIN OCAĞINI
SÖNDÜREN “VİRÜSLÜ” FELAKETLER

Toprak işlenirse kazandırır. Dükkan kepenkleri açık • 
kalırsa ekonomi kazanır..
Dükkanların kapılarına kilit asılınca kentler • 
terkedilmiş bir yalnızlığa sürüklenir..
Büyük tarihçimiz Prof. Dr. İlber Ortaylı, geçmişten • 
beri Türkiye’ye bulaşan ölümcül virüslerin türlerini 
ve acı sonuçlarını anlattı..

Dünyaca ünlü tarihçimiz Prof. Dr. 
İlber Ortaylı, televizyonda katıldığı 
“Teketek” programlarından birinde, 
koronavirüs’ün etkisini “EVRENİN 
İSYANINA” bağlıyor.

Efsane tarihçi İlber Ortaylı, bilimsel 
verilere bağlı haklı açıklamalarda 
bulunmuştu.

“Kentlerde, yaşam alanlarında nüfus 
büyüdüğü için dünya, bu yükü taşı-
mayacak durumdadır. Alt yapılarını 
kuramayan şehirler, hastalığın barın-
masını ve yayılmasını kolaylaştırıyor. 
Şehirleşmeler bir çok hastalıklara 
ortam hazırlıyor..”

Fatih Altaylı’nın, artık Türkiye klasiği 
haline gelen “Teketek” programında, 
tarihte yaşayan ölümcül virüslerin 
bir sıralamasını yapan İlber Ortaylı, 
şu bilgileri veriyordu: “Asırlar önce 
“Çiçek hastalığı” Asya’dan gelmiş ve 
buradan yayılarak Amerika’ya sirayet 
etmişti. Büyük salgınlardan “Veba” 
hastalığının ülkemize yayılma merke-
zi “Çin” devleti olmuştu. Hastalığın 
üreme kaynağı farelerdi.

Tarihte (1817 – 1829) yılları arasında 
İstanbul’daki Veba salgını sonucu 
nüfusun beşte biri kaybedilmişti. Sa-
vaş yıllarında (Kolera) hastalığı yüzün-
den yaygın ölümler yaşanmıştı..”

TARİH BENZERLİKLERLE 
DOLUDUR
İlber Ortaylı’nın televizyondaki bu 
açıklamalarından, tarih boyunca bü-
yük salgın hastalıklarının her türlüsüy-
le karşılaşmış bir toplumuz. Geçmişte 
de ticaret tıkanmış, kazanç kapıları 
kapanmış, açlık ve sefalet günleri 
yaşanmıştı..

Şimdi de Koronavirüs çıktı. Yayılma 
eğilimli virüs sürecinde ekonomiler 
sert bir “şok”la karşı karşıya kaldı. 
Bunun bedelini bütün dünya ödüyor..

Selami Turgut Genç

Tarihçi Prof. Dr. İlber Ortaylı belgesel açıklamalarda bulundu.
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TARİHİ ÇARŞIDA 
“AYAKKABICILIK 
TARİH OLMASIN DİYE” 
İŞİNİN BAŞINDA
Teknolojiye direnen 62 yaşındaki ayakkabı ustası İhsan Çıbık, “bayramlarda sabah 
ezanlarına kadar çalışırdık. Şimdi müşteri arıyoruz, bulamıyoruz” diye dert yandı  

A
dana’nın Kozan ilçesinde 
yaklaşık 50 yıldır el yapımı 
ayakkabılar üreten 62 ya-
şındaki İhsan Çıbık, sanat 

olarak gördüğü mesleğinin teknolo-
jiye yenik düşmemesi için tezgâhını 
terk etmiyor.  

Kozan’ın tarihi Yukarı Çarşı’sında 
zamanında onlarca ayakkabı ustası 
olduğunu tamamına yakınının zama-
na ve teknolojiye yenik düşerek dük-
kan kapattığını belirten İhsan Çıbık, 
mesleğini gelecek nesillere aktarmak 
için her gün işinin başında olduğunu 
kaydetti. Yeni nesillerin bu mesleği 
sahiplenmesi gerektiğini kaydeden 
İhsan Çıbık, 3 çocuğunu ayakkabı 
yaparak büyüttüğünü zamanında 
Barış Manço’nun sahne ayakkabısını 
bile kendisinin diktiğini söyledi.  

Kozan’da yarım asırdır ayak ölçüle-
rine göre, deriden el yapımı isteğe 
bağlı kişiye özel ayakkabılar yaptığını 
kaydeden İhsan Çıbık, “Kozan Kun-
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duracılar odası eski başkanıydım. 
Ayakkabı üzerine her işlemi yapı-
yoruz. Şimdi fabrikaların yaptığını, 
biz elimizle yapıyoruz. Şuan bu işi 
yapan insan sayısı bir elin parmağını 
geçmez. Meslek bitmek üzere. Yeni 
nesil yetişmiyor. Okulu yok. Fabrika 
da bir günde 2 bin 700 çift yapılırken 
biz günde bir, iki çift ayakkabı ürete-
biliyoruz. Şimdi o bile gelmiyor. Ayda 
bir anca sipariş alıyoruz, yevmiyemizi 
bile çıkaramıyoruz. Biz ayakkabıyı 
ayağın şekline göre yapıyoruz. Hazır 

ayakkabılar standart oluyor. İçi, dışı 
deri daha sağlıklı” dedi.   

Babam ‘buranın hep kunduracı es-
nafı olduğunu’ söylerdi diyen Çıbık, 
“Şimdi 2 kişi kaldık. 50 yıldır bu işi 
yapıyorum. 2 çocuğum öğretmen 
oldu, biri telefon tamircisi. Bu yaşa-
mak değil, hayatı devam ettirmek. 
Biz sabah dükkanı açarız, akşam 
kapatırız. Ayağı genelde sorunlu 
olanlar bize gelir. Ayakkabı bulama-
yanlar bize gelir. Aylık ortalamaya 

vurduğumuzda yevmiyemiz anca 
çıkar. Bir tane, iki tane ile aylığımız 
bin TL’ye bile gelmez. Anılarımız çok. 
Barış Manço’ya bir günde burada 
konseri vardı. Beyaz takımına bir 
yumurta topuk ayakkabı yaptık ver-
dik. Bayramlarda sabah ezanlarına 
kadar çalışırdık. Şimdi müşteri arıyo-
ruz bulamıyoruz. Eğer üniversitelerde 
liselerde eğitim olursa inşallah toplum 
yararına olur. Bu ülkede balık tutmayı 
öğretmek istiyoruz. Bu meslek kay-
bolduğu zaman ele muhtaç oluruz. 
Fabrikalar şimdi ucuz veriyor ama bu 
meslek tükendiği zaman istedikleri 
fiyata verebilecekler” diye konuştu. 
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NELER ZİYARETLER

AKParti Bursa Milletvekili Vildan Yılmaz Gürel, esnaf ve sanatkarlarımızın pandemi sürecinde 
yaşadıkları sorun ve sıkıntıları, çözüm önerilerini ve pandemi sonrası atılacak adımları 
Palandöken ile makamında istişare etti.

PALANDÖKEN’E 
ZİYARETLER...
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AFAD Başkan Yardımcısı Önder Bozkurt TESK Genel Başkanı Bendevi Palandöken’i makamında 
ziyaret etti. Ziyarette afet gelmeden alınması gereken tedbirler konusu görüşüldü.

AKParti Bursa Milletvekili Bennur Karaburun, TESK genel Başkanı Bendevi Palandöken’in makamında esnaf ve 
sanatkârların sorunları ve çözüm önerileri konusundaPalandöken’le görüştü.
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Dijitalleşen 
Dünyada 
değişen 
harcama 
alışkanlıkları ;
 

1.Bölüm

MAKALE

2
000’li yılların 
başlarında, çok 
ta bize kendini 
hissettirmeden 
başlayan 

büyük bir değişim, 
kısa zaman içinde tüm 
harcama alışkanlıklarımızı 
kökten değiştirdi. 

Burak AYPAR Pirigo Kurumsal Çözümler
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Kredi kartları hayatımıza girmişti. 

Küçük plastik kartların, sahip  olma 
ve kullanım kolaylığı ile sahip olun-
mayan paranın harcama cazibesi  
birleştiğinde, kısa zamanda hemen 
hemen tüm insanımızın kullandığı bir 
araç haline gelmişti.

O yıllarda, TESK Başkanımız Bendevi 
Palandöken, kredi kartları ile değişen 
harcama alışkanlıklarının, Esnaflarımı-
zın finansal maliyetlerini arttıracağını, 
büyük, ulusal/ulusalarası yapıların 
rekabette avantaj yakalayacağını ve 
bu durumun esnafımız için büyük 
tehlike oluşturduğunu hemen hemen 
her konuşmasında dile getirmiş, 
bankacılık sisteminin esnaf için pozitif 
ayrımcılığa gitmesi gerektiğini defa-
larca vurgulamıştı. 

Ama durum pek de böyle olmadı.

Aylık cirosu milyonlar seviyesinde 
olan ulusal/uluslar arası zincir ya-
pıların, ciro büyüklükleri sebebiyle 
POS cihazlarına ödedikleri miktarlar 
çok düşük maliyette kalıyor, ban-
kalar ile komisyon oranları üzerine 
ciddi pazarlıklar yapabiliyorlar iken 
esnafımız, müşterilerinin kredi kartı 
kullanım taleplerini, yüksek maliyetler 
sebebiyle karşılayamaz durumda 
kalmakta ve müşterilerini büyük kuru-
luşlara kaptırmaları ile ticari hayatları 
tehlikeye girmekteydi. Yapılan tüm 
uyarılara rağmen, bu değişim süreci 
ne yazık ki esnafımızı negatif yönde 
etkilemişti.

Bugün geldiğimiz noktada ülkemiz-
de 71Milyon adet kredi kartı var. 
(12.04.2020, BKM Genel Müdürü 
Soner Canko açıklaması, www.
aa.com.tr/tr/ekonomi/temassız-
odemelerde-tum-zamanların-en-
yuksek-oranlari-goruldu/1801573 )

2020’li yıllara geldiğimizde, finansal 
dünyada yepyeni bir değişimin ya-
şandığını görmekteyiz. Pandemi ile 
beraber bilginin dijitalleşme durumu 
birleştiğinde, finansal dünyada olu-
şan yeni ödeme metotları sayesinde, 
insanlarımızın harcama alışkanlıkla-

rında, yeni yaklaşımların hızla büyü-
düğünü, 2000’li yıllarda olan büyük 
değişimin bir benzerinin önümüzdeki 
süreçte yaşanacağı, otoritelerce bü-
yük olasılık olarak kabul edilmektedir.

Bir örnek vermek gerekir ise, plastik 
kartlarda temassız kullanma zaten 
var olan bir teknoloji iken pandemi 
etkisiyle kullanımı hızla artış göster-
miş, bugün her 5 kredi kartından 
1’i temassız işlemde kullanılır hale 
gelmiştir.

Bir diğer örnek ise internetten alışve-
rişin artış düzeyinde görülmektedir. 
2020 yılında, internet üzerinden alış-
verişe 3 milyon yeni kredi kartı katıldı. 
Otoriteler bu yaşanılan değişimin 
kalıcı olduğunu, pandemi sonrasında 
da artarak devam edeceğini öngör-
mektedir.

Bir diğer örnek, kripto paralardaki 
çeşitliliğin artış hızında ve toplam 
Pazar büyüklüğünün Dünyada geldiği 
noktada yaşanmaktadır. Veriler son 1 
yılda, pazarın inanılmaz ölçüde bü-
yüdüğü göstermektedir. Geniş bilgi 
isteyenler, özenle hazırlanmış olan 
Bilgi Teknolojileri ve İletişim Kurumu 
‘Kripto Para Araştırma Raporu’nu 
inceleyebilirler. (www.btk.gov.tr/uplo-
ads/pages/arastirma-raporlari/kripto-
para-raporu-5f11dfe709c25.pdf) 

Önümüzde duran bir diğer deği-

şimde, kredi kartlarının plastik ya-
pısından çıkıp, cep telefonlarındaki 
e-cüzdan uygulamaları ile hayatımıza 
yeniden gireceğini göstermektedir. 
Bugün kullandığımız POS cihazları 
yerine cep telefonundan uygulama-
lar ile ödeme almak seçeneklerinin, 
tüketicilerde yeni alışkanlıklar olarak 
görüneceği beklenmektedir. 2020’de 
Kuzey Avrupa, Uzak Doğu, Çin ve 
Amerika’da cep telefonundan öde-
me alınması/yapılması uygulamaları, 
%50’nin üzerinde tüketici tercih 
etmektedir. Ülkemizde birçok banka 
bu teknolojileri yeni yeni hayata ge-
çirmektedirler.

Tüm bu değişim sadece ülkemizde 
değil tüm Dünyada yaşanmaktadır. 
Uluslararası boyutta finans uz-
manları ‘cashless society’ (nakitsiz 
toplum) başlığı altında geleceğin 
şekilleneceğini ve bu anlayışa uyum 
gösteremeyen yapıların, ticaretlerine 
devam edemeyeceğini açıklıkla ifade 
etmektedirler. FED, dijital dolar çalış-
malarına başladı ve hayatımıza hızla 
girecektir.

Ülkemiz, yoğun genç nüfusu saye-
sinde, modern çağ ödeme yöntemle-
ri için yenilik merkezi olarak duruyor.  
Bu sebeple, ‘Kağıt para’ karşılığı yani 
nakit üzerine kurulu ticaretin gittikçe 
azaldığı yeni dönemde, müşterilerini 
kaybetmek istemeyen her yapının, 
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yeni satış metotlarını kendi bünyele-
rine monte etmeleri, büyük gereklilik 
olarak görünmektedir.

Dijitalleşen Dünyada esnaflarımızın 
ticaretini korumak/geliştirmek için 
TESK’in aldığı aksiyonlar ;

2.Bölüm
İlk bölümde, Dünyadaki teknolojik 
değişimin, tüketici harcama alışkan-
lıklarını nasıl değiştirdiğini anlatmıştık.

Her ne kadar harcama yöntemleri 
değişse de, tüketicilerin bir üründen 
beklentileri konusu, esnafımızın lehine 
olarak işlemeye devam etmektedir. 

Ürünün organik olması, yöresel olması, 
seri üretim değil emek, zanaat isteyen 
bir ürün olması, güvenilir olması gibi 
konular tüketici tarafında hala önde 
tutulan beklentiler olarak durmaktadır.

Esnafımızın üstün taraflarını, tüketici ile 
buluşturmak, yeni nesil dijital projeler 
ile artık daha kolay hale gelebilecektir.

Türkiye Esnaf ve Sanatkarları Kon-
federasyonu (TESK), 2Milyona yakın 
üyesinin, yaklaşan hatta içinde yaşa-
dığımız bu yeni değişimden etkilen-
memesi hatta bu değişimin, ticaret-
lerine pozitif yansıması için bir takım 
çalışmalar yürütmektedir. 

Yaklaşık 1 yıldır, TESK, Halkbank, 
Styx yazılım ve Pirigo A.Ş. ortak 
çalışmasıyla, esnaflarımızın POS 
cihazlarına ihtiyaç duymadan, uygun 
komisyon oranlarıyla ödeme almala-
rını sağlayacak cep telefonu uygula-
maları üzerine bir proje yürütülmekte 
olup, yakın zamanda lansmanı plan-
lanmaktadır. Bu dijital uygulamalar 
sayesinde, esnaf-tedarikçi tarafınıda 
yöneten bir yapı kurulması ile esnaf-
larımız için uygun maliyetli tedarik 
ürün sağlamak hedeflenmektedir.

Esnaflarımızın e-ticaret bilincini art-
tırmak ve onlara en uygun maliyetli 
e-ticaret çözümleri sunabilmek adı-
na Google işbirliği ile yapılan proje 
ivedilikle hayata geçirilmeye çalışıl-
maktadır. Bu sayede esnafımızı yerel 
pazarından çıkartıp, ülkemizin her 
tarafına satış yapabilecekleri konuma 
getirmek hedeflenmektedir.

Değişen dünyada, finansal yapının ve 
ticaretin kurallarının yeniden şekillen-
diği bugünlerde, TESK, kurala uyan 
değil, kuralı koyanın bir parçası olmak 
vizyonu ile teknolojik ve dijital çözümler 
üreten bir yapıya evrimleşmenin, esnaf 
üyelerinin ticaretini korumak adına 
gereklilik olduğunu ön görmektedir.
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PALANDÖKEN, “DÖVİZ 
KURLARINDAKİ DÜŞÜŞ ENERJİ 
FATURALARINA YANSITILMALI”  

S
on zamanlarda döviz kurlarındaki bariz düşüşün elektrik ve doğal gaz faturalarına 
yansıtılması gerektiğini söyleyen  Türkiye Esnaf ve Sanatkarları Konfederasyonu 
(TESK) Genel Başkanı Bendevi Palandöken, “Döviz kurlarındaki düşüş enerji faturalarına 
yansıtılmalı” dedi.   

Korona virüs salgının devam eden 
etkileri nedeniyle her zamankinden 
daha çok evde kalmak zorunda olan 
vatandaşların ve sıkıntıda olan esna-
fın kışın çetin soğuklarında elektrik ve 
doğalgaz faturalarını ödeyemediğini 
Başkan Bendevi Palandöken, “Yak-
laşık bir yıldır süren pandemi koşul-
larında ve dondurucu soğukların ülke 
genelinde etkili olduğu bu günlerde 
vatandaşı ve esnafı bir nebze de olsa 
hafifletmek için elektrik ve doğalgaza 
kayda değer bir kış indirimi yapılma-
lı. Tam da döviz kurlarının düştüğü 
bu dönemde elektrik ve doğal gaza 
indirim yapılması kaçınılmaz. Elektrik 
ve doğalgaz fiyatlarında kayda değer 
bir indirim yapılması, bir yıldır iş ya-
pamayan esnafımız ile işini kaybeden 
veya kısa çalışma ödeneği ile ayakta 
kalmaya çalışan milyonlarca vatan-
daşımıza yapılacak büyük bir destek 
olacaktır. Öte yandan genelge ile faa-
liyetleri durdurulan ve aylardır kapalı 
olan esnafımız Mart ayında yeniden iş 
yerlerini açtığında enerji faturalarında 
kolaylık sağlanmalı. Esnafın birikmiş 
elektrik ve doğal gaz borçları mutlaka 
ertelenmeli. Ayrıca pandemi sona 
erinceye kadar elektrik ve doğal gaz 
faturalarındaki vergi, fon ve diğer ke-
sintiler kaldırılmalı” ifadelerini kullandı. 

esnafımızın da kazancının durma-
sıyla tüm kesimlerin ihtiyacı, elektrik 
ve doğalgaza indirim yapılmasıdır. 
Özellikle son zamanlarda döviz kur-
larındaki düşüş elektrik ve doğal gaz 
fiyatları ne yazık ki faturalarına yansı-
tılmalı” diye konuştu. 

“Çetin soğuklarda 
vatandaş ve esnaf 
faturaları ödeyemiyor” 

Havaların soğumasıyla birlikte elektrik 
ve doğalgaz kullanımının arttığını be-
lirten Palandöken, “Salgının etkilerinin 
halen devam ettiği ve havaların iyice 
soğuduğu bu günlerde her zaman 
en temel ihtiyacımız olan elektrik ve 
doğalgaz kullanımı daha çok arttı. 
Dolayısıyla elektrik ve doğalgaz fatu-
raları esnafımızın ve vatandaşın cebi-
ni yakıyor. Bu soğuk havalarla birlikte 
vatandaşın daha çok evde kalması, 
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ÇAMURDAN 
SANATA 
Adana’nın Kozan ilçesinde seramik ve çömlek kurslarına katılan kadınlar, çamura şekil vererek 
ürettikleri eserler ile ev ekonomilerine ve geleneksel el sanatlarına katkı sağlıyor.  
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K
ozan Halk Eğitimi Mer-
kezi bünyesinde açıla 
seramik ve çömlek 
kursuna katılan kadınlar, 
seramik sanatçısı Ner-

min Elmalı ve Adanalı Çömlek Ustası 
Bilgin Özdemir ile bir araya gelerek 
unutulmaya yüz tutan sanatlarını 
geleceğe taşıyor.   

Seramik ile ilk tanışmasında çok 
şaşırdığını ifade eden kursiyer Sevim 
Şahin, “Kendim üretmeye başladı-
ğımda çok heyecanlandım. Devam 
ettim ve ikinci kez kurslara katılmayı 
istiyorum. Çamurla uğraşmayı sevi-
yorum” diye konuştu.  

Seramik sanatının sabır işi olduğu-
nu belirten kursiyer Selvinaz Keleş, 
“Kursa başladığımda seramiğin nasıl 
yapıldığını bilmiyordum. Burada 
döküm yaptığımızda heyecanla çok 
bekledik. Çok büyük sabır işi. Bir 
zücaciye dükkanına geldiğimde o 
ürünlerin oluşunu biliyor daha güzel 
bakıyoruz. Seramik her şeyi kapsıyor. 
Yaptığımız eşyayı kullanmak onda 
çay içmek güzel bir duygu” diye ko-
nuştu. 

Usta öğretici Gülay Pehlivan seramik 
bölümü ön lisans bölümü mezunu 
olduğunu belirterek, “12 öğrenci 
ile başladık. Bu iş gönül işi. Biz bu 
atölyeye girdiğimizde dış dünya ile 
bağımız kesiliyor çok severek üreti-
yoruz. Arkadaşlarımızla çok mutluyuz 
üretmeyi daha iyisini yapmaya çalışı-
yoruz. Merkezimin teşhir salonunda 
eserleri satışa sunuyoruz. İsteyen 
kursiyerlerimiz sosyal medyadan satı-
şa sunuyor. Arkadaşlarımız evde boş 
oturmak yerine bu sanatı icra edip ev 

ekonomisine katkı sunuyor. Kozan’ın 
yöresel ürünlerini tasarımlara yansı-
tıyoruz ve vitrin süslerini ellerimiz ile 
hazırlıyoruz” dedi.   

Seramik sanatçısı Nermin Elma-
lı yıllardır Antalya’da çalıştığını ve 
Adana’ya geldiğini belirterek, “Elimiz-
den geldikçe güzel işler çıkarmaya 
çalışıyoruz. Kozan’da bu atölyeyi 
görmek beni umutlandırdı kadınların 

ilgisi beni umutlandırdı. Kozan’da 
sanatsal olarak eksiğiz ama yapılan 
çalışmalar çok umut verici” diye ko-
nuştu. 

Kozan Halk Eğitim Merkezi Müdürü 
İsmail Bünyamin Akbulut ise ilerleyen 
dönemde tarihi yapısını seramiğe 
işleyerek tarihi ilçenin tanıtımında 
da önemli rol oynamak istediklerini 
söyledi.

Seramik ile ilk tanışmasında çok şaşırdığını ifade eden 
kursiyer Sevim Şahin, “Kendim üretmeye başladığımda çok 
heyecanlandım. Devam ettim ve ikinci kez kurslara katılmayı 
istiyorum. Çamurla uğraşmayı seviyorum” diye konuştu.  
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Kitabın yazımından tasarımına her 
başlığını mükemmeliyetçi bir pers-
pektifle işlediklerini ve kitabın ta-
mamlanmasının tam yirmi bir sene 
sürdüğünü anlatan Oğuzhan Kara-
gül, “Bir Cuma Günü-Ahi, yazımında 
kullanılan edebi tekniğin farklılığı ile 
ilk sayfalarda okuyucunun dikkatini 
çekmekte. Kitap içerisinde hiçbir 
alıntı yapılmadığı için özgün tarzı, 

okuyucuyu etkilemekte ve hikayele-
rin arasına serpiştirilen etkileyici şiir, 
beyit ve dörtlüklerle ruhu mest eden 
bir okuma tadı sunmakta” dedi.   

Kitabın tanıtımına en büyük desteğin, 
bizzat okuyucularından geldiğini, 
özellikle sosyal medyada uyandırdığı 
yankıdan çok memnun olduğunu 
ifade eden Dr. Karagül; bu kitap ile 
okuyucu arasında oluşan rabıtayı, 

kendisinin de hayranlıkla izlediğini 
ve pandemi sonrası kitap fuarlarının 
tekrar hizmete açılması ile birlikte, 
okuyucuları ile buluşmayı sabırsızlıkla 
beklediğini anlattı. 

Yaza Oğuzhan Karagül, Bir Cuma 
Günü- Ahi kitabının, üç kitaplık Ahi 
setinin ilk kitabı olduğunu ve ikinci 
kitabı olan Sıla’yı da yazmaya başla-
dığını ifade etti. 

21 YILDA TAMAMLADI, SOSYAL MEDYADAN BÜYÜK İLGİ GÖRDÜ  

‘BİR CUMA GÜNÜ-AHİ’
Yazar Dr. Oğuzhan Karagül tarafından kaleme alınan ve 21 senede tamamlanan ‘Bir Cuma 
Günü-Ahi’ sosyal medyada büyük ilgi gördü.  

TESK KÜLTÜR - SANAT
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Ustasının Gölgesinde,
Eğitimin Işığında
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D
ünya futbolu 
her geçen 
gün evriliyor. 
Ve ne yazık 
ki bu evrilme 
yetenek ve 
teknikten 
daha çok fizik 

ve kondisyon üzerine gerçekleşi-
yor. Bu da göze hoş gelen futbolun 
yavaş yavaş sona ermesi anlamına 
geliyor. Göze hoş gelen futbolun en 
önemli unsurlarından biri her zaman 
için on numaralar olmuştur. Özellikle 
seksenler ve doksanlarda takımların 
en önemli silahı durumundaki on 
numaralar, oyunun merkezini oluş-
turmaktaydı. Gol bir şekilde onların 
içinde bulunduğu organizasyonlar ile 
atılmaktaydı. Ara ve derinlemesine 
paslar, uzun ve ters toplar, köşe 
vuruşları, frikikler, penaltılar hep bu 
futbolcular tarafından kullanılmaktay-
dı. Yetenekleri, teknikleri, oyun zeka-
ları sayesinde maçın skorunu her an 
değiştirebilen on numaralar, takımla-
rın her zaman en pahalı futbolcuları 
ve bu tarz futbolculara sahip olan 

Onur Burak KALYON Spor Yazarı

Belki de klasik on numaraların son temsilcisi 

MESUT ÖZİL TüRkİyE’dE
Geçtiğimiz aylarda on numaraların en iyisi 
Maradona’nın aramızdan ayrılışı ile ilgili bir 
yazı kaleme almıştım. Bu ay ise klasik on 
numaraların belki de dünyadaki son temsilcisi 
olan ve dünyanın sayılı yeteneklerinden biri 
olan Mesut Özil ile ilgili bu köşe yazısı ile 
sizlerle birlikteyim.
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kulüpler de her zaman üst düzey 
takımlar olmuşlardı. 2000’lere ve 
sonrasına geldiğimizde ise yukarıda 
da belirttiğim gibi futbol fiziğe dayalı 
olmaya başlamış ve bu durumda da 
yetenekleri ile ön planda olan on nu-
maraların devri yavaş yavaş bitmeye 
başlamıştır. Ne yazık ki bu olay, be-
nim gibi futbolseverler için çok üzücü 
bir durumdur.

İşte Mesut Özil de bu pozisyonun 
dünya üzerinde gelmiş geçmiş en 
iyi örneklerinden birisidir. Ve bir çok 
otorite tarafından da dünya üzerinde-
ki son temsilcisi olarak gösterilmek-
tedir. Dışarıdan baktığınızda zayıf ve 
çelimsiz bir fizik yapısına sahip olan 
Özil, bu fiziki yapısı yüzünden genç-
liğinde Shalke’de oynarken kulüp 
başkanının yakın arkadaşı olan Bü-
yükçekmece Belediye Başkanı tara-
fından Türk futbolunun büyük kulüp-
lerine önerilmiş fakat ilgi görmemiştir. 
Bu dönemde hem Galatasaray hem 
de Beşiktaş tarafından geri çevrilince, 
Fenerbahçe’ye gitme cesaretini dahi 
bulamamışlardır. Belki de iyi olmuştur 
ve bu sayede dünyanın en büyük 
takımı olan Real Madrid’e transferine 
kadar süregelen kariyeri başlamıştır. 

İlk profesyonel sözleşme imzaladı-
ğı Shalke’ye gittiğinde 17 yaşında 
olan Mesut burada oynayan Altıntop 
kardeşler sayesinde takıma uyum 
sürecini çabuk atlatmıştır. Alman 
vatandaşı olmasına rağmen sürekli 
Türklerle ve Türk takımlarıyla yolu 
kesişen Mesut, bir Türk takımı saye-
sinde de Shalke’nin banko oyuncusu 
olmuştur. İkinci sezonuna girerken 
Shalke’nin on numarası Lincoln’ü 
Galatasaray transfer edince oyna-
yacağı pozisyon açılmış ve kendini 
çok rahat göstermiştir. Sonrasında 
transfer olduğu Werder Bremen 
sayesinde de tüm dünyaya kendini 
yavaş yavaş kanıtlamaya başlamıştır. 
Bundesliga’nın orta sınıf takımla-
rından biri olan Werder Bremen’i 
Şampiyonlar Ligi’ne götürmeyi ba-

şaran Mesut, yine yolu daha sonra 
Türkiye’ye düşecek olan Diego’nun, 
Juventus’a transfer olması ile be-
raber Bremen’in değişmez bir par-
çası olmuştur. Burada gösterdiği 
performans sayesinde de Alman 
Milli Takımı’na seçilmiş ve 2010 
Dünya Kupası’nda dünya üçüncüsü 
olmuştur. Tabi böyle başarılı genç 
bir futbolcunun Werder’de durması 
beklemezdi ve sonunda dünyanın 
en büyük takımı olarak kabul edilen 
Real Madrid, takımın başına getirmiş 
olduğu Jose Mourinho’nun ısrarı ile 
Mesut’u 18 milyon avro bonservis 
ücreti ve yıllık 5 milyon avro maaş 
ile 6 yıllık sözleşme karşılığı transfer 

etmiştir. Burada kaldığı süre boyunca 
oynadığı 129 maçta 22 gol ve 65 
asistlik bir performans gösteren Me-
sut, yaklaşık 1,5 maçta bir gole katkı 
göstererek çok önemli bir istatistiğe 
sahip olmuştur. Beraber oynadığı ve 
gelmiş geçmiş en iyi futbolculardan 
biri olarak gösterilen Ronaldo’nun 
da kariyeri boyunca en fazla gol pası 
aldığı futbolcu olmuştur. Zaten o yüz-
dendir ki Ronaldo; Mesut’un babası-
nın başkan Florentino Perez ile yap-
tığı tartışma sonrası, 50 milyon avro 
ile Real Madrid’e en fazla bonservis 
ücreti kazandıran futbolcu rekorunu 
kırarak Arsenal’e giderken en çok 
üzülen kişi olmuştur. Hem transfer 
olurken verilen bonservis ücreti hem 
de maaşı baz alındığında Arsenal ve 
Premier Lig için en pahalı transfer-
lerden biri olan Mesut’un, Arsenal ile 
yaptığı son sözleşmesinde haftalık 
maaşı 350 bin pound idi.

Futbolculuk kariyerinde kazanmış 
olduğu başarıların bazılarını yazının 
sonunda listeleyeceğim Mesut’un 
kariyeri her zaman artan bir ivme ile 
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gitmiştir. Alman vatandaşı olmasına 
ve Almanya Milli Takımı’nı seçmiş 
olmasına rağmen hiçbir zaman 
Türklüğünü ve Müslümanlığını kay-
betmemiştir. Asimile olmadan hem 
Alman hem de Türk olarak örnek bir 
üçüncü kuşak gurbetçi profili çizmiş-
tir. Kariyerini aşağı çeken gelişmelere 
gelecek olursak, herhalde bunların 
başında, Manchester City’de oyna-
yan İlkay Gündoğan ve Everton’da 
futbol yaşamını sürdüren Cenk To-
sun ile  birlikte o sırada İngiltere’de 
bulunan Cumhurbaşkanımız Tayyip 

Erdoğan’ı ziyaret etmesi gösterilebilir. 
Bu ziyaretten sonra Almanya hükü-
meti, medyası, spor kamuoyu ve milli 
takım sorumluları hiç anlam verile-
meyecek şekilde işi politik bir boyuta 
getirmiş ve Mesut’u eleştirmişlerdir. 
Hemen hemen aynı döneme gelen 
Dünya Kupası’nda, Almanya grup 
aşamasında elenince de Mesut ade-
ta kurban edilmiş ve her şeyin so-
rumlusu olarak gösterilmiştir. Bunun 
üzerine de Mesut “kazanınca Alman 
kaybedince göçmen oluyorum” di-
yerek Alman Milli Takımını bıraktığını 

açıklamıştır. Bu süreçten sonra Aralık 
2019’da Çin’in Uygur Türkleri’ne 
yaptığı zulmü kendi kişisel sosyal 
medya hesabında kınayan bir payla-
şım yapınca da Arsenal’deki kariyeri 
sıkıntıya girmiştir. Avrupa’nın büyük 
kulüplerinin ve özellikle de Premier 
Lig kulüplerinin uzak doğu pazarı ve 
bu pazarın en büyük oyuncusu olan 
Çin’e verdikleri önem bilinmektedir. 
Bu paylaşımdan sonra gelen tepkiler 
Arsenal yönetiminin Mesut’a karşı 
tavrını değiştirmiş ve resmen isten-
meyen adam konumuna düşürmüş-
tür. Bunda almış olduğu maaşın çok 
yüksek olması ve Arsene Wenger 
sonrası dikiş tutturamayan teknik 
direktörlerin de payı büyüktür. Geri 
adım atmayan Mesut, hem Müslü-
manlığını hem de Türklüğünü üzerine 
basa basa belirten, Müslümanlara ve 
Türkiye’ye yapılan haksızlıklara tepki 
veren paylaşımlarına kendi sosyal 
medya hesabından sürekli tepki ver-
miştir. Mesut gibi bir dünya yıldızının 
sosyal medya hesaplarından bu tarz 
paylaşımlar yapması çok önemlidir. 
Çünkü örnek vermek gerekirse; 
“instagram”da 24 milyon takipçisi 
vardır. Bu takipçiler dünyanın en ücra 

TESK SPOR YORUM & ANALİZ
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ülkelerinden en gözde ülkelerine ka-
dar yer almaktadır. Özellikle de üyesi 
olduğu “Big Shoe” vakfı sayesinde 
dünya üzerindeki çocukların kahra-
manı pozisyonundadır. Dünya üze-
rinde en fazla takip edilen futbolcular 
arasında ilk onda olup ayrıca yine 
en fazla takip edilen Türk ünlülerden 
birisi konumundadır.

Tüm bu yukarıda yazdıklarımın ışı-
ğında Mesut Özil’in Türkiye’ye ve 
özllikle de çocukluğundan beridir 
tuttuğu takım Fenerbahçe’ye daha 
32 yaşındayken gelmesi önemlidir. 
Bir futbolsever olarak onu ligimizde 
görmek, oynayacağı maçları sey-
redecek olmak beni oldukça fazla 
heyecanlandırmaktadır.

Umarım en kısa sürede takımına ve 
Süper Lig’e uyum sağlar ve herhangi 
bir sakatlık olmadan uzun yıllar ülke-
mizde top koşturur. Fenerbahçe ile 
beraber Avrupa’da başarılı sonuçlar 
alarak dünya futbol kamuoyuna 
Mesut Özil’in kim olduğunu, bir Türk 
takımını başarılara ulaştırarak bir kez 
daha göstermiş olur.

Yeni yılın bu ilk yazısını tamamlarken 
hepinize aileniz ve tüm sevdiklerinizle 
beraber geçireceğiniz sağlıklı, mutlu, 
çok güzel bir yıl dilerim.

Mesut Özil ile ilgili bazı özel notlar:
- Zamanında Nike ile yıllık 150 bin 

avro ve Nutella şirketi ile de yıllık 100 
bin avroluk sponsorluk anlaşması 
imzalamıştır.
- 2012 yılında Nike ile sözleşmesi 
varken Adidas Predator LZ giyince 
180 gün markasız krampon giyme 
cezası verilmiştir.
- FIFA 11 oyununun Almanya kapa-
ğında yer almıştır.
- 2019’da, Mesut Özil ve takım ar-
kadaşı Sead Kolasinac, İngiltere’nin 
başkenti Londra’da bir restoran 
çıkışında eli bıçaklı kişi ya da kişiler 
tarafından saldırı girişiminde bulunul-
muştur.
- 2019’da hayatını, 2014 Türkiye gü-
zeli Amine Gülşe ile birleştirmiş, 2020 
tarihinde de bir kız çocuğu babası 
olmuştur.
- Geçtiğimiz yıl pandemi dolayısıyla 
mali krize giren Arsenal’in kulübün 
simgesi olarak maçlarda stadyumda 
gösterilerde bulunan maskotun işine 
son vermeyi düşünmesi üzerine, 
maskota hayat veren personelin 
maaşını kendi cebinden vermeye 
başlamıştır.
- Ülkemizde çok popüler olan Dirişil 
Ertuğrul’un büyük bir hayranıdır. Ve 
hem oyuncularını Londra’da misafir 
etmiş hem de kendisi dizi setini ziya-
ret etmiştir.
- Üyesi olduğu Big Shoe vakfı ile 
Afrika’daki ve Myanmar’daki binlerce 
çocuğa büyük yardımlarda bulun-
muştur.
- “M10 Streetwear” adını verdiği ve 

tüm dünyaya açılmış kendisine ait bir 
giyim markası bulunmaktadır. 
- Fenerbahçe’ye imza atmak üzere 
Londra’dan İstanbul’a kendisini geti-
ren uçağı internetteki  Flightradar24 
adlı sitede 312 binden fazla kişi takip 
etmiştir.
- Mesut’un, Fenerbahçe’nin ‘Gel 
gündüzle gece olalım’ mesajını 
alıntılayarak sarı-lacivertli kalplerle 
paylaşması Twitter’de Cristiano 
Ronaldo’nun Temmuz 2018’de 
Juventus’a transfer olduğunu duyur-
duğu 535 beğeni alarak rekor kıran 
mesajının beğeni sayısı geçmiş ve 
24 saatte 600 bin beğeniye ulaşarak 
yeni rekorun sahibi olmuştur.

Mesut Özil’in  
bazı takım başarıları:
2005/06 – Almanya Gençler Şampiyonluğu
2008/09 – Almanya Kupa Şampiyonluğu
2009 – U21 Avrupa Şampiyonluğu
2010/11 – İspanya Kral Kupası Şampiyonluğu
2011/12 – İspanya La Liga Şampiyonluğu
2012/13 – İspanya Süper Kupa 
Şampiyonluğu
2014 – Dünya Kupası Şampiyonluğu
2014/15/17/20 – İngiltere Kupa 
Şampiyonluğu
2015/16 – İngiltere Süper Kupa 
Şampiyonluğu
Mesut Özil’in bazı kişisel başarıları:
2008/09 – Almanya Bundesliga Asist Krallığı

2009/10 – Uefa Avrupa Ligi Asist Krallığı
2010/11/12/13 – İspanya La Liga Asist 
Krallığı
2010 – Dünya Kupası Asist Krallığı
2010/11 – Şampiyonlar Ligi Asist Krallığı
2012 – Avrupa Şampiyonası Asist Krallığı
2014/15 – Almanya Bundesliga Sezonun 
Futbolcusu
2015/16 – İngiltere Premier Lig Asist Krallığı
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VAKIFBANK DERBİYİ 
KAZANDI, LİDERLİĞİ 

GARANTİLEDİ   
Sultanlar Ligi: Fenerbahçe OPET: 0 - 
VakıfBank: 3    
VakıfBank, Misli.com Sultanlar 
Ligi’nde ertelenen 26. hafta maçında 
Fenerbahçe OPET’i deplasmanda 
19-25, 22-25 ve 17-25’lik setlerle 
3-0 mağlup ederek, iki hafta kala 
normal sezonu lider bitirmeyi garan-
tiledi.    
Salon: TVF Burhan Felek 

Hakemler: Nurper Özbar, Mehmet 
Gül 
Fenerbahçe: Mihajlovic, Dicle, Var-
gas, Busa, Eda, Naz, Melis (L), Can-
su, Beliz, Bahar, İpar 
VakıfBank: Cansu, Gabi, Zehra, 
Haak, Meliha, Milena, Gizem (L), 
Tuğba, Gözde, Eda 
Setler: 19-25, 22-25, 17-25 
Süre: 72 dakika (24’, 26’, 22’) 
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12 DEV ADAM,  
AVRUPA ŞAMPİYONASI’NDA! 

EuroBasket 2022 Elemeleri D 
Grubu 5. hafta maçında Hollanda, 
Hırvatistan’ı 65-57 mağlup etti. Bu 
sonucun ardından 12 Dev Adam, 
grupta üçüncü olarak Avrupa 
Şampiyonası’na gitmeye hak kazan-
dı.   

A Milli Erkek Basketbol Takımı, bu-
gün oynanan Hollanda Hırvatistan 
mücadelesinden gelen sonuçla, 

Avrupa Şampiyonasına katılım hak-
kı kazandı. 12 Dev Adam, bugün 
oynanan mücadelede Hollanda’nın 
Hırvatistan’ı 65-57 yenmesiyle 
ilk üç sırada yer alarak Avrupa 
Şampiyonası’na gitme hakkını elde 
etti. 

Ay-Yıldızlılar, D Grubu’ndaki son 
maçında, pazartesi günü Hırvatistan 
ile karşılaşacak. 
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TESK AJANDA

DOĞAN  
CÜCELOĞLU  
SON YOLCUĞUNA UĞURLANDI 

Cüceloğlu’nun abisi Şahin Cüceloğlu usta yazarın doktorları ‘dinlenin’ tavsiyesine rağmen 
‘Türk halkına hizmete devam edeceğim’ dediğini anlattı 

H
ayatını kaybeden ünlü 
psikolog ve yazar 
Doğan Cüceloğlu, 
son yolculuğuna 
uğurlandı. Cenazede 

konuşan abisi Şahin Cüceloğlu usta 
yazarın doktorların “sakin bir yaşam 
sür” tavsiyesine rağmen “Türk halkı-
na hizmet etmeye devam edeceğim. 
Uzun mutsuz bir yaşam değil, kısa 
yararlı bir yaşam tercih ediyorum” 
diyerek çalışmalarına devam ettiğini 
anlattı.  

Beşiktaş’taki evinde düşerek hayatı-
nı kaybeden 83 yaşındaki Cüceloğlu 
için Levent Afet Yolal Camii’nde 
cenaze töreni düzenlendi. Cenazeye 
Cumhurbaşkanı Sözcüsü İbrahim 
Kalın, Milli Eğitim Bakanı Ziya Sel-
çuk, İstanbul Valisi Ali Yerlikaya, İs-
tanbul Emniyet Müdürü Zafer Aktaş 
ve çok sayıda seveni katıldı. Cena-
zede Cüceloğlu’nun eşi Yıldız Cüce-
loğlu abisi Şahin Cüceloğlu taziyeleri 
kabul etti. Yıldız Cüceloğlu’nun eşi-
nin tabutu başında gözyaşı döktüğü 
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görüldü. Cüceloğlu’nun ilk eşinden 
olan çocukları Ayşen, Elif ve Timur 
Cüceloğlu’nun cenazeye katılama-
dıkları öğrenildi. 

Helallik alınması ve cenaze namazının 
kılınmasının ardından Cüceloğlu’nun 
tabutu omuzlara alınarak cenaze 
aracına taşındı. Cüceloğlu’nun cena-
zesi toprağa verilmek üzere Aşiyan 
Mezarlığı’na götürüldü. 
   
Cenazede konuşan usta yazarın abisi 
Şahin Cüceloğlu, “Doğan bey 6 ay 
önce kalp rahatsızlığı geçirdi. Kalp 
damarının biri yüzde 90 tıkalı, diğerle-
ri yüzde 60-70 tıkalıydı. Stent takıldı. 
Doktorlar şunu tavsiye etti; ‘Sen artık 
bu faal yaşamını bırak bir köşeye 
çekil. Sakin bir hayat yaşa.’ O bana 
dedi ki ‘abi ben Türk halkına hizmet 
etmeyi seviyorum ve bunu yaparken 
mutluluk duyuyorum, içimde bir hu-
zur oluyor. Varsın ömrüm kısa olsun 
ama Türk halkına hizmet etmeye 
devam edeceğim. Uzun mutsuz bir 
yaşam değil, kısa yararlı bir yaşam 
tercih ediyorum’ dedi. Gerçekten bu 
cesur kararını uyguladı. Mutlu yaşadı, 
mutlu şekilde öldü. Kitap yazmaya 
konferanslara devam etti. Televizyon 
programlarına çıktı. Okullarda sohbet 
etmeye devam etti. İnternette 2.5 
milyon takipçisi var. Onlarla iletişime 
devam etti. Bu nedenle acım biraz 
daha hafifledi” ifadelerini kullandı. 

Cüceloğlu’nun yengesi Şenol Cü-
celoğlu ise, “Çok güçlü bir sevgi 
bağımız vardı. Oğlumuza da onun 
adını verdik. Oğlum da Doğan Cüce-
loğlu. Ben onu 56 senedir tanıyorum. 
Bir gün kırmadık birbirimizi. Bütün 
insanlığa sevgisini verdi. Ona hep 
destek oldum. Bir hafta önce doğum 
günüydü. Konuştuk. Kendini dinç 
hissediyordu. Bazı hastalıklar atlattı 
ama bir hafta önce çok sağlıklı mutlu 
olduğunu söyledi” şeklinde konuştu. 
   
Doğan Cüceloğlu’nun arkasında ken-
disini hayırla yad eden büyük kitleler 

bıraktığını anlatan Cumhurbaşkanlığı 
Sözcüsü İbrahim Kalın, “Özellikle 
daha iyi nasıl insan olabiliriz sorusu 
üzerine Amerkia’da ve Türkiye’de 
çalışmalar yapmış, onlarca makaleye 
kitaba imza atmış konuşma ve semi-
nerleri ile insanlarımızın ruh dünyası-
na gönlüne hitap edebilmiş kıymetli 
bir bilim insanıydı. Allah gani gani 
rahmet eylesin. Her zaman dünyaya 
açık ama yerli ve mili bir insandı. 
İnşallah fikirleri yaşamaya devam 
edecek. Cumhurbaşkanımızın taziye 
dileklerini ailesine ilettim. Allah meka-
nını cennet eylesin, ailesine sabırlar 
diliyorum” diye konuştu. 
   
Milli Eğitim Bakanı Ziya Selçuk ise, 
Cüceloğlu ile tanışıklığın ötesinde 
birlikte mesaisinin olduğunu anla-
tarak, “Kendisinin hatırasına büyük 
hürmetimiz vardı. Öğrencilik dönemi-
mizden itibaren bize öncülük yapan, 
eğitim alanında psikoloji alanında 
yetişmemizde büyük katkısı olan 
büyüğümüz. Nadir bir şahsiyet olarak 
insanları kalbi ile görebilen şahsiyet. 
Daha önce kalp rahatsızlığı geçirme-
sine rağmen, doktorların sakin bir 
hayat tavsiyesine rağmen kendisi ‘bu 
millete hizmetten asla geri durma-
yacağım’ diyerek buradaki gücünü 
öncülüğünü gösterdi. Bize bin yıllık 
bir irfandan süzülen bir ayna tuttu. O 
aynada kendimizi görebilmemiz için 
anne, baba, çocuklar, öğretmenler 
olarak ‘işte burası şu taraf’ diyerek 
yön gösteren, bu çalışmalarında her 
şeyin iyi tarafını gören, karamsarlığı 
reddeden, insanlara umut aşılamayı 
somut olarak ortaya koyabilen çok 
özel bir kişilikti. Kendisinin hatırasını 
yaşatmak bizim ödevimizdir. Kendi-
sinin ortaya koyduğu eserleri insan-
lara hizmete devam edecek olması, 
dualarımızda yaşayacak olması bizim 
küçük bir tesellimiz. İnsanın beşerlik-
ten insanlığa giden yolculuğunda bir 
yol haritası sunan kişilerle tanışması 
özel bir durum. Doğan hocamız öyle 
biriydi. Allah rahmet eylesin, mekanı 
cennet olsun” dedi. 

DOĞAN CÜCELOĞLU KİMDİR?
Doğan Cüceloğlu, 1938 Mersin-Silifke’de doğ-
muştur. On bir çocuklu bir ailenin on birinci 
çocuğu olan Doğan Cüceloğlu, Mersin’in Silifke 
kasabasında dünyaya geldi. On yaşındayken 
annesini kaybetti. Silifke’de en yüksek dereceli 
okul olan ortaokulu bitirdikten sonra subay olan 
ağabeylerinin yanında Ankara ve Kırklareli’nde 
okudu ve Kırklareli Lisesi’nden mezun oldu.

Ankara Atatürk Lisesi’nde edebiyat ve kompo-
zisyon öğretmeni olan Cahit Okurer’in etkisi 
altında İstanbul Üniversitesi Psikoloji Bölümü’ne 
yazıldı ve oradan mezun olduktan sonra ABD’de 
Illinois Üniversitesi’nde doktora yaptı. Uzmanlık 
alanı iletişim psikolojisidir.

Doğan Cüceloğlu, Amerika’da doktora öğren-
cisiyken, kendisi gibi doktora öğrencisi olan 
Emily ile tanıştı ve evlendi. On bir yıl süren ev-
liliğinden üç çocuğu oldu: Ayşen, Elif ve Timur. 
Bu evliliğini noktalayan Doğan Cüceloğlu, ikinci 
evliliğini Yıldız Cüceloğlu ile yaptı.

Kendimi geliştirme süreci içinde kitap yazmaya 
başladı; ilk kitabı İnsan İnsana bu sürecin ilk 
ürünüdür. Gelişim süreci içinde kazandıklarını 
kitaplar yoluyla paylaşmaya devam ediyor.

Amerika’daki görevinden emekli olup ayrıldık-
tan sonra Türkiye’de kitap yazmayı sürdürdü. 
Kitap yazmanın yanı sıra konferanslar ve semi-
nerler verdi, televizyon programlarına başladı.

İletişim psikolojisi uzmanı Doğan Cüceloğlu, 
kırktan fazla bilimsel makalesi ve çok sayıdaki 
kişisel gelişim kitabı ile tanınıyor.

1990’dan bu yana kitaplarını Türkçe olarak 
yayınlamaya özen gösteren Cüceloğlu, Türk 
insanının düşünce, duygu ve davranışlarını 
bilimsel psikoloji kavramları içinde inceleyen 
kitaplar yazmıştır.

DOĞAN CÜCELOĞLU’NUN KİTAPLARINDAN 
BAZILARI
İçimizdeki Çocuk
İnsan İnsana
Mış Gibi Yaşamlar
Başarıya Götüren Aile
Savaşçı
Onlar Benim Kahramanım
Var Mısın? Güçlü Bir Yaşam İçin Öneriler
Öğretmen Olmak
İçimizdeki Biz
Geliştiren Anne Baba
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ANALİZ 16.02.2021 YENİ ŞAFAK 16.02.2021 DOĞRU HABER 15.02.2021

YENİ MESAJ 17.02.2021
POSTA 09.02.2021

TESK BASINDAN
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KORKUSUZ 15.02.2021

MİLLİYET 01.02.2021

DOĞRU HABER 12.02.2021

MİLLİ GAZETE 14.02.2021 MİLLİYET 16.02.2021
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TESK BASINDAN

DÜNYA 30.01.2021

KARAR 16.02.2021

DOĞRU HABER 17.02.2021

POSTA 15.02.2021
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HÜRRİYET 12.02.2021

DÜNYA 16.02.2021

AYDINLIK 24.01.2021

SABAH 27.01.2021
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TESK BULMACA

 1 2 3 4 5 6 7 8 9 10 11 12
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15

Soldan sağa:  1. Kapalı alan korkusu. 2. Verdi’nin bir 
operası – İri  taneli bir üzüm cinsi. 3. Bir soru sözü – 
ABD’de bir  eyalet – Çiftlik uşağı. 4. İtalya’da bir kent – 
Kuran’da bir sure – Almanca sen. 5. Desenli dokunmuş 
olan  kumaş – Şüphe. 6. “… Thurman” (aktris) – Sporda 
çıkış işareti – Lütesyumun simgesi. 7. Bir Japon içkisi 
– Osmiyumun simgesi – Buyuran, üst. 8. Elçilik uzmanı – 
Avrupa Serbest Ticaret Birliği. 9. Safi – Kaldıraç. 10. Parola 
– Ayakkabı ve çanta yapılan  sepilenmiş dana derisi. 11. 
Kastamonu’nun bir ilçesi –  “… Ekberg” (aktris). 12. Telli 
bir çalgı – Bir nota – Kemiklerin toparlak ucu – Neonun 
simgesi. 13. Franz Kafka’nın mektuplaştığı kadın – Öküz 
yemliği. 14. Ağabey – Közlenmiş patlıcan, sarmısaklı yoğurt 
ve  kıyma ile yapılan bir çeşit kebap. 15. Nilüfer cinsinden 
bitkilerin ortak adı – Külde pişirilen çörek türü. 

Yukarıdan aşağıya:  1. Ocak ayına eskiden verilen 
ad – Çare. 2. Almanca “şarkı” anlamına gelen sözcük 
– Müspet bilimlerden birisi. 3. Ateş – İyileşme, ayağa 
kalkma – Değerli bir taş. 4. Fin hamamı – Hayat arkadaşı 
– Mehil, önel. 5. Roman Polanski’nin bir filmi – Anıtkabir’i, 
Orhan Arda ile birlikte gerçekleştiren Türk mimarı. 6. 
Deniz altında kalmış bir vadinin alt bölümü – Kısaca 
otomobil – Suyla çevrili kara parçası – Erik. 7. Ünlü 
bir oyun yazarımız – Duman kiri. 8. Çok eski bir tarihi 
gösteren deyim sözü –Baş, kafa – Elektrik ampullerinde 
akım geçerken akkor duruma gelen ince iletken tel. 
9. Telli balıkçıl – Bitlis’in bir ilçesi – Elma, armut gibi 
meyvelerin  kurutulmuşu. 10. Temel, esas – “… West” 
(aktris) – ılız, zayıf, güçsüz. 11. İstençli – Bir toprak türü. 
12. Et kesimi yortusu – Baş çoban.

SOLDAN SAĞA //  1. Litoloji-Eke. 2. İzan-Bakanak. 3. Vatani-Ene. 4. Afara-Amazon. 5. Rir-Ziver-Te. 6. Yineke-Amik. 7. Be-Anane-
Ay. 8. Otari -Eşelek. 9. Lena-Ela. 10. Erik-Hakikat. 11. Resesif-Sina. 12. Ohi-Ariyet. 13. İnek-Lal-Ea. 14. An-Labirent. 15. Kerata-Aktif. 

YUKARIDAN AŞAĞIYA // 1. Livar-Bolero-Ak. 2. İzafiyet-Rehine. 3. Tatari-Alisin. 4. Onar-NarekeEla. 5. Nazenin-Sakat. 6. Obi-İka-Ahir 
-Ba. 7. Ja-Avene-Afili. 8. İkame-Eşek-Yara. 9. Ara-Eliselek. 10. Enez-Malakit-Nt. 11. Kanotiye-An-Eti. 12. Ekenek-Katana

GEÇEN SAYININ ÇÖZÜMÜ

ZOR SUDOKU GEÇEN SAYI ZOR

GEÇEN SAYI KOLAY

KOLAY SUDOKU

3 9 6

8 5 1

5 4

1 2 3

7 9 6

9 6

2 1

7 8

1 6 2 3 8

4 6 8 9 1 3 2 5 7

1 3 9 5 2 7 8 6 4

7 2 5 4 6 8 9 1 3

9 1 6 8 3 4 7 2 5

2 8 3 1 7 5 4 9 6

5 7 4 2 9 6 3 8 1

3 9 7 6 8 1 5 4 2

8 4 1 7 5 2 6 3 9

6 5 2 2 4 9 1 7 8

1 6 3 4 5 2 8 7 9

8 4 7 3 1 9 5 2 6

5 2 9 6 7 8 3 4 1

9 1 2 7 8 5 4 6 3

4 8 5 9 6 3 2 1 7

7 3 6 1 2 4 9 5 8

3 7 4 5 9 1 6 8 2

2 9 1 8 4 6 7 3 5

6 5 8 2 3 7 1 9 4

8 3

9 1

2 5 4 8

7 8 2 9

1 5 6

6 3

8 2 6

2 5 6

5 9 4 7


